

## ပျက်ကွဲအဂ္ဂါ

သရဉ်ခဲရိဉ်ခွဉ်လုဉ် (Careill Kinly) အိဉ်ဖျဉ်ထီဉ်လၢ ၁၉၄၁ လၢဝှ်အၢခဲနဲစးစ် (Arkansas) ထီဉ်ပှ်ဒီးသရဉ်မုဉ်အဲလဲနဲစ် (Elaine Linz) ဒီးထီဉ်ဖိလှ်ဂၢစုၤစဲနဲ (Susan) ကွဲန့ဉ် (Gene) ခုမ် (Kim) အပိဉ်ခွါထဲတဂၢဒီးအဲကွဲလၢ (Angela) တဖဉ်လီၤ.

အဝဲဒဉ်လုာ်ထီဉ်အသးလၢ တၢ်သးခုကစီဉ်အတၢ်မၤစးထီဉ်လၢ ၁၉၆၈ နံဉ်ကဲဘဉ်တၢ်အိဉ်ဖျဉ်သရဉ်လၢအမဲရကၤဘျၢထံအတၢ်အိဉ်ဖျဉ်ခံဖု, အခိဉ်ထံးတ

ပှ်မုဉ်အၢခဲနဲစးတၢ်အိဉ်ဖျဉ် ဝံၤ ကွၢ်ကဒီး လူ ဝံၤ စံၤအါ နါ (Louisiana) အတၢ်အိဉ်ဖျဉ်တဖဉ်လီၤ. ဝဲအဝဲကွဲးလံာ်အံၤအခါ ကွၢ်တၢ်အိဉ်ဖျဉ်လၢယုနယၢ်ဟ့ၤလံာ်တၢ်သးခုကစီဉ်ဘျၢထံတတၢ်အိဉ်ဖျဉ် (Union Hill Missionary Baptist Church) အိဉ်ဘူးဒီးဝှ် ဩးဖိးဒ် (Bradford, Akansas) လီၤ.

သရဉ်ခဲရိဉ်မၤလိဘဉ်တၢ်လၢလုာ်ဝံၤစံၤယါနီ ဘျၢထံတၢ်သးခုကစီဉ်အလံာ်စီဆုံကွဲ (Louisiana Missionary Baptist Institute) ဒီးအိဉ်ဖိးဒ်ဘျၢထံလံာ်စီဆုံဒီးဖျိထီဉ်ဝဲလၢတၢ်စီမိၤတဖဉ် (Bachelor and Master Degree) လၢလံာ်စီဆုံအမဲဉ်ညါ မၤလိစ့ဉ်ကိးတၢ်ကွဲးလံာ် အတၢ်သ့တၢ်ဘဉ် (Professional Writing) ဒီးသးဝှ်ပိညါ (Psychology) တဖဉ်လီၤ. အဝဲဒဉ်ကဲဘဉ်အမဲရကၤဘျၢထံလံာ်စီဆုံကွဲခံဖျဉ်အပှ်န့ဉ်တၢ်

## ပျက်ကွဲကျိးတၢ်အတၢ်ကတိၤလၢညါ

ယ ကွဲးထုးထီဉ် ကုၤ သရဉ်ခဲရိဉ် အလံာ် 'တလး မူး ပိဉ် မုဉ် ယံ လၢလၢခရံဉ်အဂီၢ်' မ့ၢ်လံာ်ခံဘဉ်တဘျီလီၤ. 'လံာ်ဖိတဘျီလၢအဘဉ်ယးဒီးတၢ်အုဉ်ကုၤခိဉ်ကုၤ' လီၤ.

လံာ်တဘျီအံၤကိးစ့ဉ်ကိးဝဲလၢ 'လံာ်ဖိတဘျီဘဉ်ယးဒီးတလး မူးပိဉ်မုဉ် ယံ လၢလၢခရံဉ်အဂီၢ်' လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်တုၤယဖးလၢအခိဉ်ထံးတုၤလၢအကတၢ်လံာ်ဒီးယတထံဉ်လၢအမ့ၢ်လံာ်ဖိတဘျီဘဉ် မ့ၢ်လံာ်ဖးဒိဉ်တဘျီလီၤဆိဒဉ်တၢ်လၢဘျၢထံခရံဉ်ဖိဖိကိးကၤဒဲးကြၢးဖးဝဲသတးဒီးယတကိးန့ၢ်အမံၤလၢလံာ်ဖိတဘျီဘဉ်.

တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပှ်လၢလံာ်ဖိတဘျီအံၤအပှ် ဘဉ်တၢ်သိဉ်လိတုၢ်လံာ်အီၤလၢတၢ်အိဉ်ဖျဉ် တၢ်အိဉ် မူအိဉ် ဂဲၤ ထီဉ် လံာ်စီဆုံ ကိးဒ် လံာ်တၢ်မၤလိ (subject) တဘျီအသိးသတးဒီးဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢပှ်န့ၢ်လံာ်အံၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢပှ်န့ၢ်လံာ်အံၤလီၤ, မ့ၢ်လံာ်တဘျီအံၤမ့ၢ်ဆံးကဲဉ်ဆိးလၢတၢ်ကသိဉ်လိအီၤလၢလံာ်စီဆုံကွဲအဂီၢ်သန့ကုၤ လၢပှ်ခရံဉ်ဖိတဖဉ်အဂီၢ် မ့ၢ်လံာ်အလုာ်ဒိဉ်ပှ်ဒီးကတၢ်, ဒီးမ့ၢ်စ့ဉ်ကိးတၢ်စုကဝဲၤအဂ့ၢ်ကတၢ်လီၤဆိဒဉ်တၢ်လၢတၢ်အိဉ်ဖျဉ်သရဉ်အဂီၢ်လီၤ.

ယပှ်ပျက်ကွဲးထုးထီဉ်လံာ်အံၤတခီမ့ၢ်လၢယသိဉ်လိတၢ်လၢလံာ်စီဆုံကွဲန့ဉ်ယတညီန့ၢ်တုၢ်လိတၢ်ကွဲးကျိးကုၤလံာ် လၢကျိဉ်အဂၢဆူကညီမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ပှ်ကညီဆူကျိဉ်အဂၢမ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယဘဉ်ကွဲးတၢ်ကိးန့ၢ်မဲးလၢတၢ်သိဉ်လိလၢလံာ်စီဆုံကွဲအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်လံာ်တဘျီအံၤပှ်တမၤန့ၢ်ဆိဉ်ခံယၢနီတဂၢဘဉ်, ယတတုၢ်လိစ့ဉ်ကိးတၢ်ဘူးတၢ်လဲ, ဒီးယ

တမာ်လ်တၢ်ဘၣ်ဘျးလၢယကစၢ်ဒၣ်ယဲအဂီၢ်နီတမံၤဘၣ်. မ့မ့ၢ်ယကွဲး ထုးခိၣ်က့ၤအီၤလၢယတၢ်သးဆူၣ်ဒၣ်ယဲ,မ့ၢ်လၢယန့ၣ်လၢလံာ်အံၤကကဲ ဘျးလၢပုၤကညီဘျးထံခရံၣ်ဖိအဂီၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်အယိလီၤ. မိယွၤက ဆိၣ်ဂ့ၤက့ၤအတၢ်မၤစီဆုံအံၤတက့ၢ်.

စီၤသိမါဘူရံၣ်

## ပုၤကွဲးတၢ်အတၢ်ကတိၤလၢညါ

တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤလၢလံာ်ဖိတဘျးအံၤအပူၤ, လိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ်ဟ်စၢၤ လၢယသးပူၤယုာ်တၢ်မးလၢအန့ၣ်တဖၣ်လံ အိၣ်ဖျါထီၣ်ဒၣ်ပူၤဘျီပူၤဘျီဒ် တၢ်ကစီၣ်လၢတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤအဂီၢ်အသိးလီၤ. တုၤလီၤလၢ ၁၉၆၉ နံၣ် န့ၣ်ယဆၢၣ်သၢတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤအံၤဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤအီၤလၢ ဖိရဲးကြီးမံၤဂ့ၢ် နရၣ်ဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်(Forest Grove Missionary Baptist Church) ဖဲယကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်အဆိကတၢ်တဘျီလီၤ. လၢန့ၣ်လံာ်လံာ်, တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတယုာ်အံၤ, ယမၤဂ့ၤထီၣ်က့ၤအီၤ,မၤလၢပုၤအီၤတဘျီ ဘၣ်တဘျီ,ပၢ်တုၤလၢခဲအံၤန့ၣ်, ကဲထီၣ်တၢ်စ့ၣ်တဲၤတဲၤလီၤယုာ်အတၢ် ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤတဖၣ်လီၤ. ယဟ်ဖိၣ်က့ၤအီၤဒီးခဲအံၤကဲ ထီၣ် လံာ်ဖိတဘျးလၢ အမ့ၢ်ဝဲ '

တလးမူးပိာ်မုာ်ပံၤလၢလၢခရံၣ်အဂီၢ် ' လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤလၢလံာ်အံၤအ ပူၤ, ဘၣ်တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤ တၢ်လံာ်အီၤလၢအါ ခဲနစး,လူၤဝံၤစ့ၤအါ နါ

ဒီးမံးစံးစဲ(Arkansas,Louisiana and Mississippi) အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တ ဖၣ်လီၤ.

လၢတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢလံာ်ဖိအံၤအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, အ တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤမ့ၢ်တၢ်တမံၤယိဒီးသ့ၣ်လီၤအသးလၢတၢ်သံကွၢ်လၢအဖိလၢ အံၤအယိလီၤ.

“ပုၤ လၢ အ ကွၢ် ထီၣ် န် မ့ၢ် ဆ့ၣ် အသိး , အပံ အ လၢ န် လၢ အသိး, ကပြုၢ်ကပြီၤဝဲဒ်မ့ၢ်အသိးဒီးမ့ၢ်တၢ်ပျံၤအလီၢ်ဒ်ပုၤသးမ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီး သးအလၢၣ်အသိးန့ၣ်မ့ၢ်မတၢ်တဂၤလဲာ်”(တၢ်သးဝံၣ်တဖၣ်အတၢ်သးဝံၣ် ၆:၁၀).

စီၤဂ့ၢ်လီၤမိၢ်အတၢ်သံကွၢ်အဒိၣ်အယိာ်အံၤမ့ၢ်အတၢ်ဖျါထီၣ်တလး မူး ပိာ် မုာ် အတၢ် ပံၤ တၢ် လၢ လီၤ, လၢ တၢ် ဟ် ကဲ ဒီး မၤလၢကပီၤ အီၤ အဂီၢ်, အဝဲဒၣ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ် အတၢ်ပံၤတၢ်လၢဒီးအသ ကးပတ်လၢအအိၣ်ဖျါသယဲဒီးခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ်လီၤ. မ့ၢ်အလီၣ်ဖျါ ထီၣ်တၢ်ပံၤတၢ်လၢလၢအအိၣ်လၢအသးပူၤကိးမံၤဒီး, ဒီးအတၢ်ကတိၤတ ဖျါဘၣ် တ ဖျါ နီၣ် ဖျါ ထီၣ် တၢ် အ ဒိၣ် အ ယိာ် ဘၣ် ယး ဒီး တၢ် ပံၤ တၢ်လၢလီၤ.

## ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုတ်ယံလၢအနီၣ်ခိအကွၢ်အဂီၢ်

### တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ်တဖၣ်

ဆၢဒိၣ်	၁.	အကွၢ်အဂီၢ်
ဆၢဒိၣ်	၂.	အတၢ်ထံၣ်စိ
ဆၢဒိၣ်	၃.	အတၢ်ယံတၢ်လၢ
ဆၢဒိၣ်	၄.	အတၢ်အိၣ်ဖျါ
ဆၢဒိၣ်	၅.	အစိကမိၢ်
ဆၢဒိၣ်	၆.	အတၢ်အိၣ်ယူးအိၣ်ဖိး

“ ပုၤလၢအကွၢ်ထီၣ်ဒ် မ့ၢ်ဆ့ၣ်အသိး, အယယံအလၢဒ်လၢအသိး, ကပြၢ်ကပြၢ်ဝဲဒ်မ့ၢ်အသိး, ဒီးမ့ၢ်တၢ်ပျံၤအလီၢ်ဒ်ပုၤသုးမ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီးသုးအလၢအသိးန့ၣ်, မ့ၢ်မတၢ်တဂၤလဲၣ်.(မၤတၢ် ၆:၁၀).

ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုတ်ယံလၢဝဲလီၤ. တုၤပကွၢ်ထံအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိ, အတၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤအတၢ်မၤ, အတၢ်သိၣ်လိမၤယုၤ, အတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိး, မ့တမ့ၢ်အတၢ်စိကမိၢ်တဖၣ်, ဒီးအတၢ်ယံတၢ်လၢအိၣ်ဖျါဝဲလၢတၢ်ဘၣ်ယးဒီးအိၣ်ကိးမံၤဒဲးအပူၤလီၤ.

ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုတ်န့ၣ်မ့ၢ်အတီအလီၤလီၤ. တၢ်ကဘျဲးကဘျဲးတအိၣ်လၢအကွၢ်အဂီၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤဘၣ်. အဝဲဒ်မၤတၢ်ဒီးဟ့ၣ်နီၤလီၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤလၢအမ့ၢ်ယုၤအတၢ်သးခုကစီၣ်လီၤ.

ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုတ်မ့ၢ်တၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လီၤ. မ့ၢ်အလုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်သတးဒီးယုၤတပျံၤပုၤဂၤပုၤဂၤထံၣ်န့ၣ်အိၣ်ဘၣ်ထဲခရိုင်တဂၤဇီၤလီၤ. သးစိဆုံမ့ၢ်ပုၤသိၣ်လိအီၤ, လံာ်စိဆုံမ့ၢ်လံာ်တၢ်မၤလိဒီးခရိုင်အသ့ၣ်မ့ၢ်အပူၤလီၤ. ကစၢ်ကဟဲကဒါက့ၤကဒီးတဘျီဒီးတဟံးန့ၣ်က့ၤအီၤလၢအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒီးဝဲန့ၣ်အဝဲကအိၣ်ဒီးခရိုင်လီၤထူလီၤလီၤယိာ်လီၤ.

## အဝဲဒုမ္မာတၢ်အိၣ်ဖိၣ်

“အဝဲဒုမ္မာတၢ်လဲၣ်” လံာ်စီဆံၣ်သံ ကွၢ်ဝဲခရံၣ်အလးမူးပိာ်မုၢ်ယံ လၢ, မုၢ်မတၢ်တဂၢ်လဲၣ်.အဝဲဒုမ္မာ ”ယွၤလၢအမူဝဲအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်, တၢ် မုၢ်တၢ်တီအတူၣ်, ဒီးအခိၣ်ထံးလီၤ.” (၁တံၤ ၃:၁၅)

လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ကတိၤအါထံၣ် လၢအကဒုးန့ၢ်ပၢ်အါထီၣ် ပုၤလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီးအတၢ်ရူလိာ်သးဒီးခရံၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ် လီၤ. နီၢ်ခိတဂၢ်, တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖျါၣ်,ဟံၣ်ထူၣ်တထူၣ်ဒီးအခိၣ်ထံး တတၢ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ယၢၤထီၣ်စ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒ်ဝဲတဝဲ, တၢ်ကပီၤဒီးအံ သၣ်လီၤ, အက့ၢ်အဂီၤဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါစ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒ်တလးမူးပိာ်မုၢ်တဂၢ် လီၤ

စီၤပိလူးကွဲးန့ၢ်ပုၤကရံၣ်သူးဖိအလံာ်ပရၢဒီးစံးဘၣ်အိၣ်, “အ ဂ့ၢ်ဒ်အံၤယသးကွၢ်သုလၢတၢ်သးကွၢ်ဘၣ်သးဒီးယွၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယ ငုးအဲၣ်တီသုဒီးဝဲတဂၢ်ဒ်သိးယကဟံၣ်သုလၢမုၢ်ကနီၤစီဆံၣ်လၢခရံၣ်အ မဲာ်ညါလီၤ. (၂ကရံၣ်သူး ၁၁:၂).

လၢတၢ်ကတိၤအံၤအယိပသ့ၣ်ညါသ့ၣ်ညါညါကဒုၣ်လၢစီၤပိလူး လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဒီးယွၤအသး, ဒီးဆိကမိၣ်ခိၣ်ဝဲလၢခရံၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်မုၢ်

တၢ်လၢကဒီးတလးမူးပိာ်မုၢ်တလးမူးပိာ်မုၢ်ခံၣ်ဂၢ်လၢအပာ်အဲၣ်တီလိာ် အသးလီၤ.

ဘျါတၢ်စီၤယိဟံၣ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အံၤဒ်ပစံးတၢ်အသိး ခရံၣ်မုၢ်တလးမူးပိာ်မုၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်မုၢ်အတဟးမူးပိာ်မုၢ်လီၤ.

“သုကအုၣ်သုသးလၢသုကစၢ်ဒုၣ်သုဝဲလၢသုစံး, ယဲဒုၣ်အံၤယ တမ့ၢ်ဘၣ်ခရံၣ်ဘၣ်, မုၢ်လၢတၢ်မၤယဟဲလၢအမဲာ်ညါလီၤ. ပုၤလၢအအိၣ် ဒီးတလးမူးပိာ်မုၢ်န့ၣ်, မုၢ်တလးမူးပိာ်မုၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတလးမူးပိာ် မုၢ်ခါအတံၤသကိးလၢအဆၢထၢၣ်ဒီးန့ၢ်ဟူတလးမူးပိာ်မုၢ်ခါအကလုာ်န့ၣ်,သး ခုဒိၣ်မးလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးယတၢ်သးခုအံၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လီၤ.”

(ယိ ၃:၂၈-၂၉)

လံာ်အူးဖူးစူးဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ကစီၣ်ဘၣ်သးဒီးတလးမူးပိာ်မုၢ်အတၢ် ရူလိာ်သးဒီးအဝဲအဂ့ၢ်အါမးလီၤ. တလးမူးပိာ်မုၢ်ကဘၣ်ဆိၣ်လီၤအသး လၢအဝဲအဖိလံာ်, ကဘၣ်ပာ်ကဲအိၣ်ဒ်ကစၢ်ဒ်အခိၣ်အသိးလီၤ. ဝဲ အဲၣ်အမၤ, အံးထွဲကွၢ်ထွဲအိၣ်ဒ်တီစၢၤမၤစၢၤအိၣ်လီၤ. မၤဒီးန့ၢ်တ့ၢ်လံာ်တၢ် အၢၣ်လီၤလၢပိာ်ခါကဟံၣ်တ့ၢ်ကွၢ်အမိၢ်အပာ်ဒီးကဘျူးအသးဒီးအမၤ လီၤ. အအံၤမုၢ်တၢ်ကစီၣ်အဂ့ၢ်ကတၢ်လၢမၤဒီးယွၤအဂီၢ်ဒီးကဟံၣ်ကဲအိၣ်ဒ် တၢ်မၤလိာ်လၢတၢ်အိၣ်မူအတအတီလီၤအဂီၢ်လီၤ. တုၤပုၤဒီးမိဝဲခံၣ်ဂၢ် သ့ၣ်ညါဘၣ်လံာ်မၤလိာ်အံၤအဘျူးအဖိၣ်ဒီးမၤဒီးဝဲအတၢ်ရူလိာ်အသး ကမ့ၢ်တၢ်ကလုာ်ထူတထံၣ်အံၤအတၢ်တီၢ်ခံၣ်မံၤတမံၤလီၤ. တၢ်တီၢ်အခိၣ် ထံးကတၢ်လၢအမုၢ်တၢ်တီၢ်နီၢ်နီၢ်န့ၣ်, မုၢ်မၤဒီးဝဲအတၢ်ရူလိာ်အသးမုၢ် တၢ်ငုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်ခရံၣ်လၢအမုၢ်တလးမူးပိာ်မုၢ်ခါအတၢ်ရူလိာ်သးဒီးအတလး မူးပိာ်မုၢ်လၢအမုၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လီၤ. “အအံၤမုၢ်တၢ်ခူသ့ၣ်ဖးဒိၣ်လီၤ. ဘၣ် ဆၣ်ဒီးယစံးတၢ်န့ၣ်မံၤလၢခရံၣ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. (အူး ၅:၃၂)

လၢတၢ်အံၤအယိၤဖဲလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိၣ်ယၢၤထီၣ် တလးမူးပိာ်မုၢ်လၢခရံၣ်အဂီၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤမုၢ်အဒုးနဲၣ်ဝဲလၢခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လီၤ.

လၢမုၢ်အိၣ်ဘျးနံၤဟါ,လါဒံၣ်စ့ဘၢၣ် ၂ သီ ၁၉၆၂ နံၣ်န့ၣ်ယဆၢထၢၣ်လၢတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤအလီၢ်အမဲာ်ညါဒီးယကွၢ်ယတလးမူးပိာ်မုၢ်လၢအခါထီၣ်အခိၣ်ဒ်သိးအကဟဲဆၢထၢၣ်လၢယကပၤလီၤ. အဝဲဒၣ်အၢၣ်လီၤတၢ်အၢၣ်လီၤလၢအသံတသ့ဘၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤအသးဆူယတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲအပူၤလီၤ. မုၢ်တၢ်လၢကပိၤအမုၢ်နံၤဆံးဒိၣ်လဲၣ်. ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဒ်အံၤအသိးကသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးခရံၣ်အတၢ်သးခုဲအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဟ့ၣ်လီၤအသးလၢအစုပူၤအခါလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်မုၢ်တဟးမူးပိာ်မုၢ်လၢအဂီၢ်သတးဒီး, ကယံကလၢဘၣ်အိၣ်လၢအမဲာ်ဒီးကလီၤအဲၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢအသးလီၤ.

### အဝဲမုၢ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ်လၢတၢ်သူတၢ်ပွဲၤ

ယူၤရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤအိၣ်လီၤ. ဒ်အလိာ်ထီၣ်ဖးခိၣ်လၢတၢ်သူတၢ်ပွဲၤအသိးလီၤထူလီၤယိာ်ကစၢ်ယူၤဟံၣ်လီၤဒၣ်ဝဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလီၤ. တုၤယူၤမၤတၢ်ဒ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအသိးလံၤန့ၣ်, တကဲထီၣ်အိၣ်ဝဲတသ့ဘၣ်.

လံာ်စီဆုံစံးဝဲဒၣ် “ကစၢ်လၢအမၤတၢ်အံၤတဖၣ်ခဲလၢာ်, စံးဝဲဒၣ်လီၤ.”(မၤတၢ် ၁၅:၁၈)

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်မုၢ်ယူၤအတၢ်မးဒီး, ကတီၤဟံၣ်စၢၤဝဲဒ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအသ့အပူၤလၢအခိၣ်ထံးလံၤလံၤလံၤသၢၣ်, တၢ်အိၣ်ထီၣ်ဖှိၣ်တဘၣ်တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အိၣ်အံၤချ့သဒံးဒ်အိၣ်စရုအတၢ်ဘါလၢပျၢၤအသိး. ဒ်ပုၤတနီၤနီၤန့ၣ်ဝဲအသိးဘၣ်. အိၣ်ဟံၣ်စၢၤလံၤလၢယူၤအသးကံၢ်ပူၤဆိန့ၣ်ဒ်တၢ်ဂၤခဲလၢာ်လီၤ. တချုးလၢမုၢ်လါဒီးဆၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်လီၤအိၣ်ဒ်ဘၣ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အိၣ်ဟံၣ်စၢၤလံၤလၢယူၤအတၢ်ကျဲၤအပူၤလံၤ. တချုးလၢတုၤလီၤဒ်စီၤအၢၣ်ဒ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤအိၣ်တၢ်မူဒ်ဘၣ်န့ၣ်ယူၤကတီၤဟံၣ်စၢၤတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဒီးအတၢ်မၤလံၤ. တၢ်ကတီၤဟံၣ်စၢၤအံၤမုၢ်တၢ်ဟ့ၣ်သ့ၣ်ညါလီၤဆိလၢပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်မုၢ်ခရံၣ်အတၢ်လးမူးပိာ်မုၢ်လၢလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ်လၢတၢ်သူတၢ်ပွဲၤ, ဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤတီၤအိၣ်လၢယူၤဒီးယူၤသ့ၣ်ညါဟံၣ်စၢၤလံၤအိၣ်လၢထံးလၢသီန့ၣ်လီၤ.

### ခရံၣ်မုၢ်ပုၤကရၢကရိထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်

ခရံၣ်မုၢ်အခိၣ်ပုၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်,မုၢ်စ့ၢ်ကိးလၢာ်သနၢၣ်ဒီးတၢ်အခိၣ်ထံးထံးထဲတကတီၤဇၢၤလီၤ. စီၤပီလူးစံးဝဲဒၣ် “ဒီးတၢ်မၤထီၣ်ဒီးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်ထံးအဖီခိၣ်ဒီးယုၣ်ရှုးခရံၣ်အကစၢ်ဒၣ်ဝဲမုၢ်ဟံၣ်သနၢၣ်အခိၣ်ထံးလီၤ.(အုး ၂:၂၀).

ပုၤတၢ်မၤဖိဒီးဝဲတဖၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်သူတၢ်ထီၣ်အခိၣ်ထံးဘၣ်, လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်မုၢ်ဂ့ၤ, ပုၤတၢ်မၤဖိမုၢ်ဂ့ၤ, ဝဲမုၢ်ဂ့ၤဘၣ်တၢ်သူတၢ်လီၤ

အိလအခိၣ်ထံးတခါယီအဖိၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံစံးဘၣ်ပုၤလၢတၢ်အခိၣ်ထံးအံၤမ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ.” “အဂ့ၢ်အံၤလၢတၢ်အခိၣ်ထံး, လၢအဟံၤလီၤအသးဝံၤလံ, လၢအမ့ၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်န့ၣ်အမဲၣ်ညါ, ပုၤဟံၤအခိၣ်ထံးလၢအဂ့ၢ်အဂၤတသ့ဘၣ်နီတဂၤဘၣ်. (၂ကရံၣ်သူး ၃:၁၁)

တၢ်မ့ၢ်ဟံၤလီၤအခိၣ်ဆံးဒီးလၢတၢ်သနၢၣ်မ့ၢ်တၢ်အခိၣ်အမ့ၢ်သပုၤတၢ်ဒီးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံၤလီၤအိၣ်ဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢၤကျၢၤလၢအခိၣ်ထံးလံၤလံၤန့ၣ်လံ,

လံာ်ယီၤဟၣ်ဟံၤဖျါဝဲဒ်အံၤ “မ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်တနံၤစီယီၤဟၣ်ဆၢထၢၣ်ကဒီးဒီးအပျဲၣ်ခံၣ်, ဒီးကွၢ်ယုၣ်ရှုးလဲၤတၢ်ဒီးစံးဝဲဒ်, ကွၢ်ကွၢ်ယုၤအသိဖိလီၤ. ဒီးအပျဲၣ်ခံၣ်န့ၣ်န့ၣ်ဟူအကတိၤတၢ်ဒီးပိာ်ထီၣ်ယုၣ်ရှုးအခံလီၤ. (ယီၤဟၣ် ၁:၃၅,၃၆)

ဖဲအံၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိအိၣ်ခံၣ်လံၤလံၤလံာ်စီဆုံကွဲးနီၣ်ဝဲအသိးလီၤ. ပမ့ၢ်ဖးဆူညါန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢပုၤပိာ်ထီၣ်ခရံၣ်အယံအကျါတဂၤမ့ၢ်စီၤအၣ်ဒရူးလီၤ. အိၣ်တၢ်အဂၤတဂၤအမံၤမ့ၢ်တဖျါသန့က့ပုၤကိးဂၤဒီးယၣ်ယၣ်န့ၣ်လဲၤလၢအမ့ၢ်ပုၤတၢ်မၤဖိစီယီၤဟၣ်လီၤ. ပုၤခံၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိအပူၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိအဆိကတၢ်လီၤ. မ့ၢ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိလၢတၢ်အိၣ်ဖျါလီၤ. အဝဲသ့ဘၣ်တၢ်ကိးထီၣ်အိၣ်လီၤ. အဝဲသ့ဘၣ်မ့ၢ်တဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်ဘၣ်ဒီးတမ့ၢ်လၢအကဟံၤတၢ်ပုၤမံၤဟူသၣ်ဖျါဖးဒိၣ်စီယီၤဟၣ်ဒီးပိာ်ထီၣ်ခရံၣ်အခံဘၣ်. အဝဲသ့ဘၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလံ, စီယီၤဟၣ်ဘျါအိၣ်လံ, မ့ၢ်တခိအၢၣ်လီၤ

လိာ်အသးခံၣ်လၢလၢကပိာ်ခရံၣ်အခံလီၤ. အဝဲသ့ဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်တဟီထီၣ်ကွၢ်အိၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်တခိစံးဘၣ်အိၣ် “ ယဲဒီးကွၢ်တက့ၢ်. (ယီၤ ၁:၃၉) ဒီးလၢခံၣ်တနံၤစံးဘၣ်အိၣ်ပိာ်ထီၣ်ယံတက့ၢ်”. (ယီၤ ၁:၄၃)

လၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢပုၤခံၣ်အံၤသ့ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ညီကဒေၣ်လီၤ. ဟံၤသ့ဟံၤသးတၢ်ကတိၤဘၣ်အိၣ်ဂ့ၢ်အံၤတက့ၢ်. “အက့ၢ်အံၤ, ဖဲခံၣ်သၢဂၤအိၣ်ဖိၣ်လၢယမံၤအယီၤန့ၣ်, ယအိၣ်လၢအကျါဖဲန့ၣ်လီၤ. (မး ၁၈:၂၀) တုၤပုၤခံၣ်အံၤပိာ်ထီၣ်ခရံၣ်အခံလံၤဒီးခရံၣ်အိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အကျါလီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိခံၣ်အံၤဘၣ်တၢ်သ့ညါအိၣ်ဖျါဒိၣ်မးစီယီၤဟၣ်ဒရူးတၢ်တယၢထီၣ်အမံၤအါအါဘၣ်, စီပုးတရူး, စီပိလူး, စီဘၢနါဘၢ, စီတံတူး, စီတံမသးတဖၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အမံၤတလီၤလီၤလီၤ. လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိကတိၤတၢ်ထဲအဝဲသ့ဘၣ်အတၢ်ဖဲတၢ်မၤအဂ့ၢ်လီၤ. စီအၣ်ဒရူးအမံၤအိၣ်ဖျါဒီးစ့ၤထံၣ်စ့ၤတီၤဒ်, မ့ၢ်ပုၤတၢ်မၤဖိအဂၤတနီၤတၢ်တယၢထီၣ်အမံၤဒေၣ်လဲၣ်ဘၣ်, လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤပုၤလၢအတဘၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အမံၤဘၣ်ခံၣ်အံၤပုၤသ့ညါအိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ပုၤတသ့ညါအိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ပိာ်ထီၣ်လံခရံၣ်အခံဒ်သိးအကမၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိအတၢ်မၤအဂီၢ်လီၤ. ကစၢ်ဘၣ်ဝဲအသးလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိလၢအသးအိၣ်နီၢ်နီၢ်ဒီးပုၤတဟံၤသ့ညါအသးလၢအိၣ်တဖၣ်လီၤ. လၢခံၣ်ကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢကပိာ်လၢအဘၣ်ပးဒီးကစၢ်လီၤ. “မံအဘၣ်တၢ်လၢကပိာ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိအပူၤ,ဒီးလၢယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပူၤလၢတၢ်အစီတဖၣ်ခဲလၢာ်လီၤထူလီၤယိာ်တက့ၢ်အမ့ၢ်” (အူး ၃:၂၁)

**ယှဉ်ရှူးမုာ်ပုၤလၢအသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်**, မုာ်တနံၤန့ၣ်ဒီးလၢ ခံတနံၤပုၤဂၤတဖၣ်ဟံၣ်ဖှိၣ်ထီၣ်အသးဆူတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤဒီးပုၤလၢအ ဘၣ်တၢ်ယၢၤထီၣ်အမံၤတဖၣ်မုာ်ဝဲ, စီၤပုးတြျး, စီၤဖံလံးပုးဒီးစီၤနၤသ နုးလးတဖၣ်လီၤ. (ယီၤ ၃:၄၀:၄၅) ကစၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လံ, လၢ ခံက့ၤစံးစ့ၣ်ကိးဝဲလၢမၤဒိၣ်ထီၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဆူညါကွၢ်ကွၢ်လီၤ. စံးဝဲ န့ၣ် “ ဒီးယဲၤဒၣ်အံၤယစံးဘၣ်တဲဘၣ်နၤလၢနမုာ်ပုးတရူးဒီးယကဟံၣ်လီၤယ တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢလၢအံၤအဖိခိၣ်,ဒီးပျူပူၤအဝဲတြီတဖၣ်တမၤနၤမၤယၣ် ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်”.(မး ၁၆:၁၈)

တုၤစီၤယီၤဟၣ်လီၤဘၣ်လၢယိၣ်ပူၤဒီးယှဉ်ရှူးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ် လၢကၤလံလၢဒီးဟံၣ်ဖှိၣ်အါထီၣ်ပုၤဂၤတဖၣ်ဆူအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤလၢ. ကွၢ်ဆိၣ်ကမိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢလံၣ်မၤကူးကွဲးဝဲကွၢ်.

“ ဒီးစီၤယီၤဟၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွၢ်အိၣ်အလီၢ်ခံန့ၣ်, ယှဉ်ရှူး ဟဲဆူကၤလံလၢဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤယှၢၤအဘိအမုာ်တၢ်သးခုကစီၣ်, ဒီးစံးဝဲ န့ၣ်. အဆၢအကတီၢ်လၢထီၣ်ပဲၤထီၣ်လံ, ဒီးယှၢၤအဘိအမုာ်ဘူးခၣ် လံ, ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤသုသးဒီးစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤသုသးဒီးစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်သး ခုအကစီၣ်တက့ၢ်. ဒီးလဲၤဟးဝဲလၢပိၣ်လဲၣ်ကၤလံလၢအနံၤ, ဒီးထံၣ်စီၤ ရံမိၣ်ဒီးအဒိပုၤဝဲဒီးစီၤအၣ်ဒုးတုၤလီၤစၢလၢပိၣ်လဲၣ်ပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ် အံၤမုာ်ပုၤမၤလၢဖိလီၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ဟးသဒၣ်အစၢတကီၢ်ခါ, ဒီးပိၣ်ထီၣ် အခံလီၤ. ဒီးလဲၤပူၤကွၢ်ဝဲဝဲန့ၣ်တစဲးဖိ, ဒီးထံၣ်စီၤစ့ဘူးဒဲအဖိခါ, စီၤယၢ ကိၣ်ဒီးအဒိပုၤဝဲဒီးစီၤယီၤဟၣ်, ဒီးအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဆးက့ၤအစၢတဖၣ်လၢက ဘိပူၤလီၤ. ဒီးကိးန့ၣ်အိၣ်တကီၢ်ခါ, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဟးသဒၣ်အပၢ်စီၤစ့ဘူးဒဲ

လၢကဘိပူၤ, အိၣ်ဒီးပုၤဒီးလဲအသးတဖၣ်ဒီးပိၣ်ထီၣ်ခံ လီၤ”. (မၤ ၁:၁၄:၂၀)

ယှဉ်ရှူးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒီးစံးဝဲန့ၣ် “ မူခိၣ်အဘိအမုာ်န့ၣ်ဘူး ထီၣ်လံ” (မၤတၢ် ၁:၁၅) ဘိမုာ်လၢခရံၣ်ယၢၤထီၣ်အံၤအိၣ်ဘူးဒိၣ်မးလၢ ကိၤလၢဝါကျိၣ်စံးဝဲလၢ(is at hand) အခိပညီအိၣ်တုၤဒၣ်လဲၣ်ပဟံးအီၤ ဖိၣ်အီၤလၢပစုသ့လံ. ဘိမုာ်လၢကစၢ်ယၢၤထီၣ်ခဲအံၤမၤအတမးမူးပိၣ်မုာ် ယံလၢလီၤ.

လၢဂံၢ်တၢ်မုာ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လၢအဟ့ၣ်လီၤဝဲန့ၣ်မုာ် “ ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤ သုသးဒီးစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်သးခုကစီၣ်တက့ၢ်.” (မၤ ၁:၁၅) ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံ သးတက့ၢ်, ခရံၣ်တစံးဝဲလၢမူခိၣ်ဘိမုာ်အိၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ, လဲၤချ့ချ့တက့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်. တၢ်ဒီးဘျၢထံမုာ်သန့ၣ်က့ၤတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အလုၢ်အလၢလထတၢ်အိၣ် ဖှိၣ်ဖိဂ့ၢ်လိာ်ဝဲတသ့ဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်ခရံၣ်တမၤပုၤဒီးဘျၢဆိအသးလၢညါနီတ ဂၤဘၣ်.ဖဲအံၤတၢ်လၢအဝဲဒၣ်ဘၣ်အသးဒီးမုာ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်ကျိၤသ့ၣ်ဒိၣ် န့ၣ်ဒ်တၢ်ဒီးဘျၢထံဒီးတၢ်ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဖိခံမံၤလၢဂံၢ်အိၣ်ဝဲဒီးမုာ်တၢ်ပီၢ် ယၢ်လီၤက့ၤအသးဒီးန့ၣ်က့ၤတၢ်ဘၣ်န့ၣ်တကြၢးဒၣ်လဲၣ်လၢတၢ်ကဒီးဘျၢ အသးဒီးတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဖိဘၣ်.

**ယှဉ်ရှူးမုာ်ပုၤသိၣ်လိတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်**. ယှဉ်ရှူးသိၣ်လိအတလးမူး ပိၣ်မုာ်အံၤလၢတၢ်မၤန့ၣ်သးသမူအကျဲလီၤ. စီၤဂံၢ်မိၣ်ဒီးစီၤအၣ်ဒုးလထ အဘၣ်ယးတုၤလံဒီးတလးမူးပိၣ်မုာ်အံၤ, မုာ်ပုၤမၤညၣ်ဖိလီၤ. ယှဉ် ရှူးထံၣ်လၢအသးလီၤထွံလၢအတၢ်မၤအပူၤအယိစံးဘၣ်အိၣ်. “ပိၣ်ယခံတ

ကွာ၊ ဒီး ယ က ငှး ကဲ ထီၣ် သု လာ ပှါ မး ညှၣ် ပှါ က ညီ ဖိ လီၤ။” ( မာ တာ် ဘးၣ၈)။

ဒ်သိးကကဲထီၣ်ပှါမးညှၣ်ဖိအဂီၢ်ဘၣ်တာ်သိၣ်လအီၤလာတာ်က ပိာ်ခရံၣ်အခံလီၤ။ အဝဲဒၣ်လဲၤဘျီန့ၢ်ခရံၣ်အမဲာ်တသ့ဘၣ်, မ့တမ့ာ်ဘၣ် လာခရံၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကဲခိၣ်ပှါမးညှၣ်ပှါကညီဖိတသ့ဘၣ်ဒၣ်လဲာ်လီၤ။ ဒ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ပိာ်ခရံၣ်အခံအသိး, ပဝဲဒၣ်စ့ၣ်ကိးပကဘၣ်မးန့ၣ်လီၤ။ ပှါတနီၤနီၤဆိကမိၣ်ဝဲဒ်သိးပကသ့ကဲထီၣ်ပှါပိာ်ခရံၣ်အခံအဂီၢ်န့ၣ်ပက ဘၣ်ကဲဆိပှါမးညှၣ်ပှါကညီဖိလၢညါလီၤ။ ဒ်သိးပကကဲထီၣ်ပှါမးညှၣ် ပှါကညီဖိအဂီၢ်, ပကဘၣ်ပိာ်ဆိခရံၣ်အခံလၢညါလီၤ။ တုၤန့ၤတစုနက သ့မးန့ၤပှါအသးလီၤ။ ပိာ်ခရံၣ်အခံဒီးမးလိန့ၢ်တာ်အုၣ်ပသး, တာ်သးက ညီၤ, တာ်သးစူၤ, တာ်လုာ်ထီၣ်သးဒီးတာ်ထုကဖၣ်တက့ၢ်။

ဝဲကစာ်အာ်လီၤအတလးမူပိာ်မုာ်လၢအကမးန့ၢ်ပှါအသးသမူ အခါန့ၣ်, တစံးဝဲလၢ “သုကကဲထီၣ်” ဘၣ်. မ့မ့ာ်စံးဝဲ “ယကငှးကဲထီၣ် သု” (မာ် ဘးၣ၇) ပှါမ့ာ်တမးလိဆိအသးလၢတာ်မးတမံၤမံၤအဂ့ၢ်လၢညါ ဘၣ်ဒီးမးတာ်တသ့, ဒီးအတာ်မးတကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်ဘၣ်. တာ်ပိာ်ခရံၣ်အ ခံကဟ့ၣ်ပှါတာ်မးလိဒီးတာ်သ့ၣ်ညါလၢအကဆှါပှါဆူတာ်သ့မးန့ၢ်သးသ မူတဘိယုာ်ဃီဒီးပသိၣ်လိပှါဂၤကသ့စ့ၣ်ကိးလီၤ။ စီၤဆံ့မိၣ်, စီၤအၣ် ဖရူး, စီၤယၤကိာ်ဒီးစီၤယီၤဟၣ်ဟ့ၣ်အစးဒီးပိာ်ထီၣ်ခရံၣ်အခံလီၤ။ အ ဝဲသ့ၣ်သးအိၣ်န့ၢ်တာ်မးလိသ့ထီၣ်သးလၢတာ်မးန့ၢ်ပှါအသးသမူလီၤ။ မ့ာ် နသးအိၣ်ဟံာ်ကွံာ်တာ်မးအဂ့ၢ်အဂၤဒီးပိာ်ခရံၣ်အခံခါ, အဝဲဒၣ်ဘၣ်အသး လီၤ။

ခရံၣ်အတလးမူပိာ်မုာ်မ့ာ်တာ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ်လၢ တာ်သ့တာ်ပှါလီၤ။ အဝဲဒၣ်ဘၣ်တာ်ရဲၣ်ကျဲၤကတီၤပာ်စၢၤလံအီၤလၢယှၢ

တုၤလီၤတာ်လၢထံးလၢသီန့ၣ်လံဘၣ်တာ်ကရၢကရိထီၣ်အီၤ, သ့ၣ်ထီၣ်အီၤ ဒီးဘၣ်တာ်သိၣ်လိအီၤလၢခရံၣ်လီၤ။

### အဝဲဒၣ်မ့ာ်တာ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးအတာ်စံၣ်စီၤတဲစီၤတ ဘိယုာ်ဃီ.

ခရံၣ်ကရၢကရိထီၣ်ဟံာ်စၢၤအတာ်အိၣ်ဖိၣ်ဝဲအမၤတာ်ဒီးလၢဟီၣ်ခိၣ် ချၢအဖၢမ့ာ်န့ၣ်လံ, လၢန့ၣ်လံလံတၢ်ကွဲးအသးလၢအပူၤဖျဲးဒီးတာ်အိၣ် ဖိၣ်အဂ့ၢ်တအိၣ်နီတတီၤဘၣ်. တာ်အိၣ်ဖိၣ်တနီၤနီၤဒိၣ်ထီၣ်ချ့မး, ဘၣ် ဆၣ်လီၤပအၣ်ကွံာ်တစံးဘၣ်တစံးဒီးလၢခံကတၢ်, ဘၣ်ကးတံာ်ကွံာ်အ တဲၤလီၤ. တာ်အိၣ်ဖိၣ်တနီၤနီၤလဲၤဒၣ်အတာ်ဒီးသးပှါနီၣ်အသးလၢအမ့ာ် ခရံၣ်အတာ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤအတာ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်လံာ်တာ်အာ်လီၤအီၤလီၤ ဆံးဝဲစ့ၤဝဲဒိၣ်မး, တအိၣ်နီတစံးဘၣ်ဒၣ်လဲာ်ပစံးသ့လီၤ. တာ်အိၣ်ဖိၣ်မ့ာ် လီၤပှါကွံာ်လၢအံၤတဖု, လၢဘးတဖုသန့ကတၢ်စံၣ်တဲၣ်တဲၣ်လီၤတာ်သိၣ် လိခရံၣ်အတာ်သိၣ်တာ်သီအဆၢတထီၣ်တဲာ်နီတဘျီဘၣ်.

လံာ်စီဆံ့ဟ့ၣ်ပှါတာ်ဘၣ်ထွဲအါမး, လၢအဘၣ်ဃးဒီးတာ်အိၣ်ဖိၣ် အတာ်သ့တာ်ဘၣ်ခံမံၤလီၤ. “မိအဘၣ်တာ်လၢကပီၤလၢတာ်အိၣ်ဖိၣ်အ ပူၤ, လၢတာ်စီၤတဖၣ်ခဲလၢာ်လီၤထူလီၤယိာ်တက့ၢ်.” အၢမ့ာ်(အူး ၃:၂၁) ယှၢမ့ာ်ဒီးတာ်လၢကပီၤလၢတာ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤလီၤထူလီၤယိာ်ဒီး, တာ်အိၣ် ဖိၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဂါဆိးကျၢၤဝဲလီၤထူလီၤယိာ်ဒီး, တာ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်အိၣ် ဂါဆိးကျၢၤဝဲလီၤထူလီၤယိာ်စ့ၣ်ကိးလီၤ. တာ်အိၣ်ဖိၣ်ကမၤတာ်မးဒီးက မးဝဲတဘိယုာ်ဃီလီၤ.



ခရိုင်ဟုတ်လီၤတၢ်မၤလိာ်ဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢကဒုးကဲထီၣ်ပှၤကလုာ်ခဲလၢာ်လၢအပျဲၤအဘီၣ်, ဒီးဘျၢအီၤလၢထံ, ဒီးသိၣ်လိအီၤလီၤ. တၢ်န့ၤတစုစံးဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, “ ကွၢ်ကွၢ်ယအိၣ်ဒီးသုကိးမုၢ်နံၤမုၢ်နၢၤဒီး, တၢ်အတၢ်အစိကတၢ်လီၤ. အၤမ့ၣ် (မး ၂၈:၁၉:၂၀) ခရိုင်အၢ်လီၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢကအိၣ်ဒီးအီၤတဘီယုၢ်ယီလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ဒုးကဲထီၣ်စဲယဲၤ, ပှၤကလုာ်တဖၣ်လၢအပျဲၤအဘီၣ်, ဘျၢအီၤအီၤလၢထံယၣ်လိက့ၤအီၤ, ဒီးသိၣ်လိအီၤလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ “ တၢ်လၢတၢ်အစိကတၢ် “ လီၤ.

(မး ၂၈:၂၀)

ကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါစၢ်ယၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်လီၤစိလီၤထီလီၤ. စီပီလူးကတီၢ်တၢ်လၢကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါအဂ့ၢ်, စံးဝဲ “ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဝဲသုအိၣ်ကိၣ်အံၤဒီးအီၤလိခိအံၤတစုစုန့ၣ်, သုဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်အဒီးသံအသးတၢ်အဟဲန့ၣ်လီၤ. (၁ကရံၣ် ၁၁:၂၆) ကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါ, မ့မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အလုၢ်အလၢ, ဒီးကဘၣ်တၢ်မၤအီၤထဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဇိၤ, ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်မ့ၢ်ဘၣ်တၢ်မၤအီၤတဘီယုၢ်ယီဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဂၢၢ်ဝဲတဘီယုၢ်ယီလီၤ. ကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အလုၢ်အလၢလၢအလိၣ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်အတၢ်ဒီးသံအသး “ တၢ်အဟဲ ” န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်ကီၤလံၤအဲၣ်ဒီးမၤန့ၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သန့က့ပအိၣ်ဒီးကစၢ်အတၢ်အၢ်လီၤ, လၢအမၤဟးဂီၤဝဲတသ့ဘၣ်. ကွၢ်ဆိကမိၣ်အတၢ်အၢ်လီၤအံၤတက့ၢ်.

ဒီးယဲဒၣ်အံၤယစံးဘၣ်တဲဘၣ်န့ၤလၢနမ့ၢ်ပုၣ်တရူးဒီး, ယကဟံလီၤယတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢလၢအံၤအဖီခိၣ်ဒီးပျုၣ်ပူၤအဝဲတြီတဖၣ်တမၤန့ၤမၤယၣ်ဘၣ်အီၤဘၣ်. (မး ၁၆:၁၈)

ခဲအံၤကွၢ်ဆိကမိၣ်က့ၤဝဲဒၣ်နယုလးအတၢ်ကွဲးလၢလံာ်တၢ်အၢ်လီၤအီၤလီၤအလီၤလံၤအပူၤတက့ၢ်.

“ တၢ်ဂီၤန့ၣ်မ့ၢ်အအံၤ, အခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ထူစီ, အသးနီၤပှၤဒီးအစုမ့ၢ်စု, အဟၢဖၢဒီးအကံၣ်ဒုၣ်မ့ၢ်တီၢ်, အခိၣ်ဒုၣ်မ့ၢ်ထး, အခိၣ်လၢ်မ့ၢ်ထးတနီၤဒီးကပံၣ်တနီၤလီၤ.

ဒီးဝဲဒၣ်ပှၤကညီဖိအိၣ်ဝဲဆိးဝဲတပူၤလၢလၢန့ၣ်, ဟ့ၣ်လီၤဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢပှၤလၢကျါ, ဒီးထီၣ်ဖိလံၣ်ဖိလၢမူကပိာ်လီၤတဖၣ်လၢနစုပူၤ ဒီးဟံန့ၤလၢတၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်အခိၣ်န့ၣ်လီၤ. နဲဒၣ်အံၤနမ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ထူအံၤလီၤ. လၢနလီၢ်ခဲန့ၣ်ဘီမ့ၢ်အဂၤဆံးန့ၣ်န့ၣ်တဘီမ့ၢ်ကအိၣ်ထီၣ်, ဒီးဘီမ့ၢ်တီၢ်အဂၤသၢဘီမ့ၢ်ကဆူၣ်ဝဲဒ်ထးအသိးလီၤ. ဒ်ထးမၤကၢကွၢ်ဒီးမၤလီၤကလဲကွၢ်ကယဲၢ်တမံၤလၢလၢအသိး, ဒီးဒ်ထးမၤလီၤကလဲတၢ်တဖၣ်အသိးန့ၣ်, ကမၤလီၤကလဲဒီးမၤလီၤသဘံးတၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. (၁၂:၂၃:၂၃:၂၃:၂၃)

ဝဲစီၤဒၢနံးယုလးတဲဖျါထီၣ်စီပၤနဘူးကၢန့ၣ်အတၢ်မံမိၢ်အခါန့ၣ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါစ့ၣ်ကိးအီၤလၢအယီပညီလီၤ. တၢ်ဂီၤအခိၣ်ထူ, အစုဒုၣ်ဒီးအသးနီၤပှၤမ့ၢ်စု, အဟၢဖၢဒီးအကံၣ်ဒုၣ်မ့ၢ်တီၢ်, အခိၣ်ဒုၣ်မ့ၢ်ထး, မ့မ့ၢ်အခိၣ်ညါတခီမ့ၢ်ထးဒီးကပံၣ်ယါယုာ်အသးလီၤ. စီၤဒၢနံးယုလးတဲဖျါထီၣ်တၢ်ဂီၤအံၤအခိၣ်ညါလၢအခိၣ်ထူမ့ၢ်စီပၤနဘူးကၢန့ၣ်ဒီးဘၢဘူလိာ်အဘီအမ့ၢ်, အသးနီၤပှၤဒီးအစုလၢအမ့ၢ်စုန့ၣ်မ့ၢ်မၤဒဲပၤရၣ်အ

ဘီအမ်၊ အဟာဖါဒီးအကံင် နှစ်ဖိုင်တိုက်ဘီနီဒီလီဟူးလှိုင်အဘီအမ်၊  
၊ ဒီးဘီမိုလ်အံကတော်မိုရီမုအဘီအမ်လါအဆူအကံလီကံင်ဒီခိုင်  
နုထေးအသီးလီ။ ဘုန်ဆုရီမုအဘီအမ်လါအံကတော်မိုထေးဒီးကပံင်  
အယိ၊ မိုတော်ပနီလါအတအိုင်ဂါအိုင်ကျါဘုန်၊ ကံညီဟးဂီညီလီ။

ရီမုအဘီအမ်ပတော်အစီမိုဖဲခရိုင်ကစာဖဲလီမတော်လါဟိုင်  
ခိုင်ချါအခါလီ။ လါတော်မါအကျါတော်သုင်ထိုင်တော်အိုင်ဖိုင်၊ ဘုန်တော်ဂံ  
ယုင်အီလီ။ ဖဲရီမုအဘီအမ်ပတော်အစီနုယုပတ်လီတော်အိုင်ဖိုင်အ  
ခိုင်ထေးလါအမိုဘီမိုအသီတဘုန်၊ လါအရဲကျါကတော်ပတ်စါဖဲလါတော်  
တုလီသီဟိုင်ခိုင်လါအခိုင်ထေးလံလံလံနုလီ။

“ ဒီးတော်လါစီပတဖုအမိုနံအတီပူ၊ မူခိုင်ကစာပတ်လီဘီ  
မိုတဘီမိုလါအတဟးဂီဘုန်လီထူလီယိုင်ဘုန်၊ ဒီးဘီမိုနုတအိုင်  
လီထင်ဘုန်လါပုအဂတကလုအဂီဘုန်လီ။ ကမလီကလဲဒီးက  
မလါကံင်ဘီမိုခဲလါလီ။ မုမုအဲနုကအိုင်လီထူလီယိုင်လီ။”  
(ဒါ ၂:၄၄)

တော်မါအသးလါအကဖဲတဖုအံ၊ မိုအဖုးသုင်ညါပုကညီ  
လါဘီမိုလါအကဘုန်တော်သုင်ထိုင်အီလါ “စီပတဖုအံအမိုနံ”  
နုမိုယုအတော်အိုင်ဖိုင်လီ။ စီဒေနယုးလးစံးဘုန်ပုလါတော်အိုင်ဖိုင်က  
ဘုန်တော်ပတ်လီအီလါ “ မူခိုင်အကစာ” ဒီး “တဟးဂီဘုန်လီထူလီ  
ယိုင်” ဒီးကအိုင်ဂါဆီးကျါလီစီလီထီလီ။ စီဒေနယုးလးမိုတဖဲ  
ဖျါထိုင်ဝဲလါလါပုပုသနုကံ၊ လါအတော်ကွဲးအပူသိုင်လိပုလါတော်မို

တော်တီလီလးဘုန်ယးဒီးတော်အိုင်ဖိုင်လိုင်ထိုင်ဖးထိုင်၊ လါတော်သုတော်ပို  
အဂု၊ လါပသမတသုဘုန်လီ။

လါဘုန်ယံဆံအမိုနံနု၊ ကစာယုင်ရှူးမါဝံတော်သုင်ထိုင်၊ တော်  
အိုင်ဖိုင်အလါအပုတဘျီဒီးတော်အိုင်ဖိုင်အံဘုန်တော်သုင်ဒိုင်ထိုင်၊ သုင်  
အါ ထိုင် အီ ကိး ဆါ ကိး က တီဒီး လါ သး စီ ဆုံ အ စီ က မိ လီ။ (မါ  
၂:၁၅) အဲဒဲတဲဆီဟံစါပုလါတော်အံကမါအသးဒီးမါအပျါအ  
ဘီအိုင်ခိးအီလီ။

(မါတော် ၁:၁၈, လူ ၂:၄၉) တချူးလါတော်ဟုင်လီကွံင်အီဒဲဘုန်နု၊  
ကစာအိုင်သကိးဒီးတော်အိုင်ဖိုင်လါဒေးထိုင်ထီတတီ၊ လါကမါယုအီ  
လါ ဘုန် လဲ က ပတ် ဒီး, မို က စာ အ တော် အိုင် လါ ဟါ အ ဆီ က တော် တ  
ဘျီလီ။ တုစီယုဒေအံးစကါရံးအိုင်ဟးထိုင်ပူဒီးဖဲအတလဲဒီးဆုတော်  
သုင်လါဘုန်နု၊ ကစာခရိုင်သိုင်လိအတော်အိုင်ဖိုင်လါ၊ တော်ဂုဒိုင်ကျါသွါ  
တနီ၊ စံးဆါကုတော်သံကွါအါထိုင်, ဒီးဟုင်လီအီတော်အိုင်လီအီ  
လီ, လါတော်သညးသပုလီ။ ဟ်သုင်ဟ်သးလါတော်အိုင်လီအီလီဒီး  
တော်အိုင်ဖိုင်အံတကွါ။

“ယကယုတော်လါပါဒီးကဟုင်သုလါပုမါစါတော်အဂတဂဒ်  
သိးကအိုင်ဒီးသုလီထူလီယိုင်လီ။ အဲနုနုမိုသးလါအဘုန်ယးဒီးတော်  
မိုတော်တီလါဟိုင်ခိုင်ဖိတုဂါလိအီတသုဘုန်။ အဂုဒ်အံတထိုင်ဘုန်အီ  
ဘုန်ဒီးတသုညါဘုန်အီဘုန်။ မုမိုသုဝဲသုင်အံသုသုညါအီလီ။ အ  
ဂုဒ်အံအိုင်ဝဲဆိးဝဲဒီးသုဒီးကအိုင်ဝဲလါသုပူလီ။” (ယိ ၁၄:၁၆:၁၈)

အအံ့မှတ်အာဠာလီအီလီတခါယီလါအဝဲသ့ကဘဉ်အိဉ်ခိး အီ၊ လါယရူရလုအပူလီ၊ တါအာဠာလီအီလီအံလါထီဉ်ပဲထီဉ် ဝဲဝဲ၊ ဘုဉ်ယံဆံမှ်နံန့ဉ်လီ၊ တါမှ်တါတီအသးက “ အိဉ်ခိးသုလီထူ လီယီလီ ”. (ယီ၁၄း၁၆) မှ်တါအာဠာလီအီလီအ မုဉ်ဆံးခိဉ် လဲဉ်, တမှ်လါတါအိဉ်ဖိဉ်ကအိဉ်လီထူလီယီဘဉ်. မုမှ်သးစီဆုံက အိဉ်ဆိးခိးအီလါကဟ့ဉ်အီတါစိကမိးခိးကမးမုဉ်ခိဉ်အီအဂီလီ.

မဲပုစံးထီဉ်ပတြါယုတက့. အဂ့ဉ်အံပုနက့အီတဖဉ်ခိး န့ဘဉ်တါအာဂ့ကတီဘဉ်, လီဘီလီမှ်လါကကဲထီဉ်တါအိဉ်ဖိဉ်ဖိ, တါအိဉ်ဖိဉ်လါအမှ်ခရံအတလးမူးပိဉ်မုဉ်အယီလီ. အဝဲဒဉ်လီထီဉ် ဖးထီဉ်လါတါသုတါပု, ခိးမှ်တါအိဉ်ဖိဉ်လါအအိဉ်ခိးအတါစံဉ်စီတဲ စီလါအကတါကတံတသ့ဘဉ်, ခိးန့ဘဉ်တါစိကမိးလါထး, ခိဖျိပု မးမှ်တါဖးခိဉ်လါအအိဉ်အဆိးခိးအီအယီလီ.

### ခရံအတလးမူးပိဉ်မုဉ်ပံလါအတါထံဉ်စိ တါထံဉ်စိလါအဂ့, (Optimism)

“ ပုလါအက့ထီဉ်ခိးမှ်ဆုဉ်အသိး -----န့မှ်မတါတ ဂါလဲဉ်. (တါ ၆:၁၀)တါကတီ က့ထီဉ်တထံဉ်အံကီလါဝါကွဲးဝဲလါ looketh forth, နံပစံးတါအသိး “ ကွါစီယီတါ ” လီ. နံန့အသိးလါ ဧၣ်

တြါအကျိဉ်အခိပညီဖျါစ့ဉ်ကိးလါကွါစီတါဆူညါ, ခိးတမှ်ဘဉ်အက့က နံက့တါဆူအလီခံဘဉ်. စီလူကကဲတဲဘဉ်ပုလါပုကွါကဒါက့တါ တဂါအဂ့လီ. အဝဲဒဉ်အဲဉ်ခိးပိဉ်ခရံအခံသနက့တမှ်လါသးခိဖျါဉ် ဘဉ်, အဲဉ်ခိးကွါကနံက့အလီခံသိးကအိဉ်ကဆိးဘဉ်ဝဲလဲဉ်အဂီ လီ.

“ ခိးပုလါအဂါတဂါစံးဝဲဒဉ်, ကစါဂေယကပိဉ်နံလီ. ဘဉ် ဆဉ်ခိးဒုးက့ကတါခိဉ်ဆိဒဉ်ကလီယါလါပုအိဉ်လါယဟံဉ်ပုတ က့. ခိးယုဉ်ရှူးစံးဘဉ်အီ, ပုလါအဟံထီဉ်တါတဘီခိး, ကွါကဒါက့ တါ ဆူ အ လီ ခံ န့ဉ်, တ ကြါး ဘဉ် ခိး ယု အဘီ အ မှ် နီ တ ဂါ ဘဉ်. ” (လူ ၉:၆၁-၆၂)

ကစါစံးဝဲ, ပုလါအက့ကဒါက့တါဆူအလီခံန့ဉ်, တကြါး ဘဉ်ခိးယုအဘီအမှ်ဘဉ်. လါခံကတါပုအံတဂါလါအက့ကဒါ က့တါဆူအလီခံန့ဉ်, တမှ်ပုလါအသးအိဉ်လဲတါဆူညါဘဉ်. အဝဲ ဒဉ် အိဉ်ခိးတါကီတါခဲတမံယီလါစီလီအမါအတါကီတါခဲလီ. အဝဲကွါ ကဒါက့တါလါအလီခံ, မှ်အလီဉ်ဖျါထီဉ်လါတါတမိဉ်လဲအသးဆူ ညါဘဉ်, မှ်သုခိးအဲဉ်ခိးက့ကနံက့ဝဲလီ. ယုတဘဉ်အသးဘဉ်, လါ တါန့အယီအဝဲကဲထီဉ်အံသုဉ်ထူလီ. “ သုဉ်နီထီဉ်က့စီလီအ မါတက့. ” (လူ ၁၇:၃၂) ပုမှ်တက့စီတါဆူညါဆူပုလါအပိဉ်ဝဲအခံ တဂါလဲဝဲအဂီဘဉ်ခိး, ပိဉ်ပုခံတသုနီတဘျီဘဉ်. မှ်လဲတခိခိ, မှ် ကွါကဒါက့အလီခံတခိခိး, တစီဖိအကျဲကလီမးန့အီလီတထံဉ်

ထွဲပုၤအခံလၢၤဘၣ်. ကစၢ်စံးဝဲဒၣ်, “ မိအညိကွံာ်အသးဒၣ်ဝဲ, ဒီးယိးထီၣ်အထူၣ်စုညါကိးမုၢ်နံၤမုၢ်နၤ, ဒီးပိာ်ယခံတက့ၢ်.” (လူၤ ၉:၂၃)

### ကွၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်ကွဲးတဖၣ်အံၤတက့ၢ်

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပုၤအုၣ်အသးဂီၢ်မုၢ်ပုၤန့ၣ်, အိၣ်ဝဲတရံးပုၤသတးဒီး, မိပဝဲဒၣ်စ့ၣ်ကိးဟ်လီၤကွံာ်တၢ်အယၢတမံၤလၢ်လၢ်, ဒီးတၢ်ဒီးဘးလၢပမၤအိၣ်ညိ, ဒီးတၢ်ယုၢ်သ ကြိၤအိၣ်လၢပမဲာ်ညါန့ၣ်, မိပယုၢ်သ ကြိၤအိၣ်လၢပမဲာ်ညါန့ၣ်, မိပယုၢ်လၢတၢ်သးစူၤတက့ၢ်. ဒီးပုၤလၢအဖုးကဲထီၣ်ဒီးမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ပတၢ်န့ၣ်ယုၢ်ရှုးတဂၤန့ၣ်, မိပကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူအအိၣ်တက့ၢ်. အဝဲဒၣ်ဒီးထူၣ်စုညါဒီးဟ်တၢ်မဲာ်ဆုးလၢတၢ်နီတမံၤဘၣ်, လၢတၢ်သးခုအိၣ်ဟ်လီၤအသးလၢအမဲာ်ညါအယိ, ဒီးဆ့ၣ်နီၤဝဲလၢယုၤအလီၢ်ပစိာ်, အစုထွဲတခီလီၤ. (၉ၤ ၁၂: ၁ - ၂)

“ ကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူ (ယုၢ်ရှုး) အိၣ်.....” (၉ၤ ၁၂: ၂) မ့ၢ်တၢ်သးယိၤပသးဆူအဂီၢ်ထံး, ဟ်လီၤကွံာ်ပတၢ်ဒီးဘးပတၢ်ကိတၢ်ခဲဝံၤပကယုၢ်သ ကြိၤပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ယုၢ်လီၤ. တၢ်ယုၢ်သ ကြိၤအံၤအိၣ်လၢပမဲာ်ညါလံ. ကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူညါဒီးထံၣ်စိတၢ်ထံၣ်လၢအဂ့ၢ်တက့ၢ်. ကစၢ်ယုၢ်ရှုးထံၣ်စိတၢ်ထံၣ်အဂ့ၢ်အယိတူၢ်ထူၣ်စုညါအတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်မဲာ်ဆုးလၢတၢ်သးမုၢ်လီၤ. ကစၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘၣ်မၤဝဲဒ်သိးအိၤလီၤ. ကဘၣ်ယုၢ်တၢ်ယုၢ်သ

ကြိၤအကိအခဲဒီး “ ကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူယုၢ်ရှုးအအိၣ် ” လီၤ. အဝဲဒၣ်ကခီဖျိကွံာ်တၢ်ကိတၢ်ဂီၤဒီးတၢ်မဲာ်ဆုးညိကဒၣ်, လၢအထံၣ်စိတၢ်ထံၣ်အဂ့ၢ်အယိလီၤ.

စီၤပီလူးကတိၤစ့ၣ်ကိးတၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူညါအဂ့ၢ်, ဒီးအၢၣ်လီၤလၢအဝဲဒၣ်စ့ၣ်ကိးတလၢတပုၤဘၣ်, တတုၤဒ်စ့ၣ်ကိးဆူတၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢအမုၢ်ဟ်စၢၤဝဲဘၣ်. မ့ၢ်စံးဝဲဒၣ်

“စီၤပီလူးကတိၤစ့ၣ်ကိးတၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲကွၢ်ယိၤတၢ်ဆူညါအဂ့ၢ်, ဒီးအၢၣ်လီၤလၢအဝဲဒၣ်စ့ၣ်ကိးတလၢတပုၤဘၣ်, တတုၤဒ်စ့ၣ်ကိးဆူတၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢအမုၢ်ဟ်စၢၤဝဲဘၣ်” မ့ၢ်စံးဝဲဒၣ်

“ ယ န့ၢ်ဘၣ် လံ မ့ၢ်ဂ့ၤ, ယ လၢ ထီၣ် ပုၤ ထီၣ် လံ မ့ၢ်ဂ့ၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ယလူၢ်တၢ်ဒ်သိးယကမၤန့ၢ်တၢ်တမံၤ, လၢခရံၣ်မၤန့ၢ်ယၢတမံၤအယိန့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်ဝဲ, ယဟ်ယသးလၢယမၤန့ၢ်လံတၢ်လံန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤစီၤယမၤ, ယဟ်သးပုၤနီၣ် ယသးတၢ်အိၣ်လၢယလီၢ်ခံ, ဒီးယယုၢ်ယိၤယသးဆူတၢ်အိၣ်လၢယမဲာ်ညါဒီး, ယယုၢ်သဘျီၣ်ဆူတၢ်ပနီၢ်အအိၣ်, ဒ်သိးယကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျူးဘၣ်ယးဒီးယုၤအတၢ်ကိးထီၣ်ထီလၢယုၢ်ရှုးခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.” (ဖဲး ၃ : ၁၂ -၁၄)

ဒ်သိးပကသ့ထံၣ်စိတၢ်ထံၣ်လၢအဂ့ၢ်ဒီးလဲၤတၢ်လၢတၢ်အလီၤအဘၣ်အပူၤကသ့အဂီၢ်, ပကဘၣ်ဟ် “ သးပုၤနီၣ်ပသးလၢတၢ်အိၣ်လၢပလီၢ်ခံခဲလၢာ်လီၤ. တၢ်လၢပမၤန့ၢ်လၢမဟါတနံၤန့ၣ်ဂံၢ်ယုၢ်အိၤဒီးတနံၤအံၤတဂ့ၤ, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤတၢ်ဆိကမိၣ်က့ၤပတၢ်မၤနၤလၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်

ဟ့ၣ် ဘါတံဆိကမိၣ်ဒိၣ်လီၤပသးဒီးကမၤတံၣ်တံၣ်ပတံၣ်ကျဲးစၢၤဆူညါလီၤ. မ့ၣ်တံၣ်လီၤပသးလၢအပူၤကွံၣ်န့ၣ်ပုၤတပျဲအိၣ်လၢအကမၤဟးဂီၤတံၣ်ဆူညါနီတကၤဘၣ်. မ့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဒီးခဲအံၤဘၣ်မနုၤလၢပဘၣ်တဲလီၤကျဲးလီၤပတံၣ်ဒဲးဘး, ပၣ်တုၤကွံၣ်အိၣ်, သးပုၤနီၣ်ကွံၣ်တံၣ်လၢအလီၤခဲလၢမ့ၣ်ထဲးဂံၢ် ထဲးဘါဒ်သိးပက “ယုၣ်ယီၤပသးဆူတံၣ်အိၣ်လၢပမဲၣ်ညါ” န့ၣ်လဲၣ်. ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၣ်န့ၣ်ဒ်တံၣ်ကွဲးအသးလၢအဂ့ၢ်အသိးအဝဲဒ် “ကွၢ်ထီၣ်ဒ်မုၢ်ဆုၣ်အသိး” ဒ်ပစံးတံၣ်အသိးတုၤမုၢ်ဆုၣ်ထီၣ်ဒီးအဝဲကွၢ်ယီၤတံၣ်ဆူညါလၢမုၢ်ဟဲထီၣ်လီၤ. တကွၢ်တံၣ်ဆူအလီၤခဲဆူမုၢ်လီၤန့ၣ်ဘၣ်.

ဖဲအကွၢ်ယီၤတံၣ်ဆူတံၣ်ထံၣ်စိလၢအဂ့ၢ်အဖၢမုၢ်န့ၣ်, အမဲၣ်သၣ်ကပြုၣ်ဝဲဒ်မုၢ်ဟဲထီၣ်အသိးလီၤ. အမဲၣ်လီၤကၢ်ဒ်မုၢ်နံၤအသိးတနံၤအမုၢ်ဟဲလၢဂီၤခိအသိးလီၤ. မုၢ်ဂီၤအတံၣ်ကပီၤအံၤဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆဲးဒိၣ်လဲၣ်, မုၢ်ဂီၤအတံၣ်ကပီၤမုၢ်တံၣ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤဒုးသ့ၣ်ညါပုၤလၢအကဟ့ၣ်ပုၤတံၣ်ကပီၤသ့တနံၤကျဲးလီၤ. “မ့ၣ်ပုၤတီပုၤလီၤအကျဲးန့ၣ်, မၤသးဒ်မုၢ်ဆုၣ်ထီၣ်အတံၣ်ကပီၤ, ဒ်ယံၣ်ဒ်ကပီၤထီၣ်. ဒ်ယံၣ်ဒ်ကပီၤထီၣ်, တုၤလၢမုၢ်ထူၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.” (ကတိၤ ၄:၁၈) တံၣ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်ဆါသၢတံၣ်ကွဲးအသးလၢအဂ့ၢ်ကိးထံၣ်ဒဲးဒ်သိးကဒုးကပီၤခိၣ်အတံၣ်ကပီၤဒ်ယံၣ်ဒ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ. အါန့ၣ်တံၣ်အံၤ, မုၢ်ဆုၣ်ဝါအတံၣ်ကပီၤန့ၣ်အလုၢ်အပုၤဒိၣ်ဝဲမုၢ်လၢအကဆုၣ်ကဆိၣ်, ဒီးဟဲစိၣ်ကလံၤဆ့ၣ်, မုၢ်တံၣ်အသိးအိၣ်ထံးလၢတံၣ်တသ့ၣ်ညါဒ်အံၤဘၣ်လီၤ. တံၣ်လၢအဂ့ၢ်ကတံၣ်ခဲလၢမုၢ်ဝဲမုၢ်ဂီၤအတံၣ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်ဟီထီၣ်ကွံၣ်တံၣ်ခဲလီၤ. တုၤမုၢ်ဆုၣ်ဝါအိၣ်ဖျါထီၣ်လၢမုၢ်ထီၣ်လံးဒီးတံၣ်ခဲးယုၢ်ထီၣ်ကွံၣ်လၢအမဲၣ်ညါလီၤ. တံၣ်ခဲးဆၢထၢၣ်လၢတံၣ်ကပီၤအမဲၣ်ညါတသ့ဘၣ်. ဒ်န့ၣ်အသိးတုၤခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၢ်လီၤဖျါထီၣ်

အတံၣ်ကပီၤလံးဒီး, တံၣ်ခဲးတံၣ်နုၤလၢအမုၢ်, တံၣ်ပျံၤတံၣ်ဖုးတံၣ်သးဒုဒိတံၣ်တစူၢ်တနံၣ်တံၣ်, ဒီးတံၣ်ဒဲးဘးတဖၣ်လီၤ. အတံၣ်ကပီၤကဒုးနဲၣ်ကျဲးဆူခရံၣ်အအိၣ်, လၢအပုၤဒီးတံၣ်မုၢ်တံၣ်ခုၣ်တံၣ်လၢတံၣ်ပုၤလီၤ.

ယုၣ်ရှူးစံးဘၣ်တံၣ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးစံးဝဲဒ် “သုမုၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတံၣ်ကပီၤလီၤဝုၢ်တဝုၢ်အိၣ်လၢကစၢ်ဒိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အိၣ်တဒၢတသ့ဘၣ်” (မး ၅:၁၄) လၢအပူၤကွံၣ်တဘျူးန့ၣ်န့ၣ်ယၤဒီးယပုၤဟံၣ်ဖိတဖၣ်, ပလဲၤဆူဝုၢ်လုၢ်တရီးစံး (Little Rock) လၢပကလဲၤအိၣ်သကိးပဘူးပတံၣ်လီၤ. ဖဲပလဲၤတံၣ်လၢကျဲးအခါန့ၣ်တံၣ်ခဲးန့ၣ်ပုၤဒီးပဖိအဒိၣ်ခဲၣ်, အဲၣ်ဒီးတုၤလၢတံၣ်လုၢ်ခိၣ်ချ့ချ့ဒ်သိးကထံၣ်ဘၣ်ဝုၢ်အတံၣ်ကပီၤအဂီၢ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤမုၢ်ဝုၢ်ဖးဒိၣ်တဝုၢ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးတံၣ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်လီၤကၢ်ဒ်ဝုၢ်အိၣ်လၢတံၣ်လုၢ်ခိၣ်အသိး, လၢအဟ့ၣ်ထီၣ်အတံၣ်ကပီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒိၣ်ဘ့ၣ်ညါလီၤ. တုၤအမၤတံၣ်တမံၤမံၤဒီး, အတံၣ်မၤတဘၣ်အိၣ်သဒၢဘၣ်. တံၣ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိကိးဂၤဒဲးကဘၣ်ဒုးကပီၤထီၣ်အတံၣ်ကပီၤ, “လၢပုၤကညီအမဲၣ်ညါဒ်သိးပုၤကထံၣ်ဘၣ်(အ)တံၣ်မၤဂ့ၢ်ဒီးကစံးထီၣ်ပတြၢ(အ)ဟံၣ်အိၣ်လၢမူခိၣ်လီၤ.” (မး ၅:၁၆)

### ကွၢ်စိတံၣ်ဆၢဂ့ၢ်ကတီၢ်ဘၣ်

တမ့ၢ်ဘၣ်ထဲတံၣ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်ထံၣ်စိတံၣ်ထံၣ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်ဘၣ်. ကဘၣ်ကွၢ်ဆူညါဒီး, တံၣ်ဆၢကတီၢ်လၢအဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးလီၤပၣ်စၢၤအီၤ

ဒ်သိးကမၤခရ်အတၢ်ဒီးမၤတၢ်လၢပုၤဂၤအဂီၢ်လီၤ. ခရ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်သ့ဟံးန့ၢ်ဖိၣ်န့ၢ်တၢ်ဆၢဂၤကတီၢ်ဘၣ်ကိးမံၤဒဲးကိးကတီၢ်ဒီးလီၤ.

### ခရ်အနီၢ်ကစၢ်မ့ၢ်တၢ်ဒိၣ်ဂ့ၤတဲာ်ဘၣ်.

ပကစၢ်ခရ်ဆ့ၣ်နီၤကတီၢ်တၢ်ဒီးပုၤဂၤမရံၣ်မုၢ်လၢထံပူၤအကပၤအံၤ, မ့ၢ်တၢ်အိၣ်အတဲာ်ဂ့ၤဒ်သိးပကသ့ဟံးန့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အဂ့ၤဖဲအတုၤအိၣ်ပုၤအခါလီၤ. ကစၢ်ခရ်အိၣ်ဒီးလဲၤန့ၢ်လီၤဆူဂ့ၤမရံၣ်လၢကစံၣ်တဲာ်တဲာ်လီၤယုၤအကလုာ်အယိ, ဆ့ၣ်နီၤကတီၢ်တၢ်ဒီးပိာ်မုၢ်အံၤလၢထံပူၤအကပၤဖဲပိာ်မုၢ်အံၤဒၢၣ်ထံလၢစီၤယၢကိၣ်အထံပူၤအခါလီၤ. အဆိကတၢ်အဝဲကတီၢ်တၢ်ဒီးပိာ်မုၢ်,ဘၣ်ယးထံလၢထံပူၤအဂ့ၤဒီးထူးတရံးအတၢ်ကတီၢ်သ့သ့ဘၣ်ဘၣ်ဆူထံမူလၢပိာ်မုၢ်ကြၢးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲလီၤ. ပိာ်မုၢ်တူၢ်လိာ်အတၢ်ကတီၢ်ဝံၤပာ်တ့ၢ်အထံသပၤလၢထံပူၤကပၤဒီးဒူးကပီၤထီၣ်အတၢ်ကပီၤလၢအန့ၢ်ဘၣ်ဝဲလၢခရ်အအိၣ်,ဒ်ပစံးတၢ်အသိးတဲာ်ဘၣ်ပုၤဝဲဖိၣ်လၢလၢခရ်အဂ့ၢ်လီၤ.

အပျီၢ်အဘိၣ်တဖၣ်လဲၤယုၤန့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်, တုၤအဟဲက့ၤတခီကတီၢ်တၢ်ဒီးကစၢ်လၢအအိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ချံၣ်တၢ်သ့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. ဖဲအကတီၢ်တၢ်ဘၣ်ယးလၢတၢ်ကူးဘုအဂ့ၢ်အခါ, ကစၢ်ခရ်ဒူးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢစံၣ်လၢအလဲၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ကူးဝဲခဲကန့ၣ်အံၤအဂီၢ်လီၤ. အတၢ်ကတီၢ်အံၤကထီၣ်တၢ်အိၣ်အယိာ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ.

“ သုစံးသုဝဲအိၣ်ဒီးလွံၢ်လၢဒီးကဘၣ်တၢ်ကူးအကတီၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ခါ. ကွၢ်ကွၢ်ယစံးဘၣ်သုကျထီၣ်သုမဲာ်ဒီးကွၢ်စံၣ်ဒီးပုၤဂၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ခဲကန့ၣ်အံၤဒၢၣ်လဲာ်, ဘုဂီၤလံၤလၢတၢ်ကကူးအီၤအဂီၢ်လံၤ”.

(ယိ ၄:၃၅) မ့ၢ်အပျီၢ်အဘိၣ်တဖၣ်သးပုၤနီၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤမၤညၣ်ပုၤကညီဖိန့ၣ်ခါ. ကမ့ၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အယိယုၤဒူးဒူးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤအီၤလၢအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလီၤ. အအံၤတစုအဝဲသ့ၣ်ကန့ၢ်ပာ်လံၤလၢကစၢ်အိၣ်ဒီးလဲၤခီဖျိရၤမရံၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. ဘၣ်မန့ၤလၢခရ်အိၣ်ဒီးလဲၤခီကရၤမရံၣ်လဲာ်ဘၣ်မန့ၤအတယုထၢကျဲလၢအမ့ၢ်ဒီးဖုၣ်န့ၣ်လဲာ်. တၢ်လဲၤခီကရၤမရံၣ်ကျဲက့ၣ်, ကျဲယံၤဒီးကျဲတမ့ၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်လဲၤကျဲဆူယရံၣ်ယိခီယီၤဆူယၤဒ့ၣ်န့ၣ်, ကျဲမ့ၢ်ကျဲဘျၢဒီးပုၤလဲၤတၢ်တုၤချ့လီၤ. တၢ်လၢအမၤတံာ်တံာ်အပျီၢ်အဘိၣ်အသးမ့ၢ်ပုၤယုၤဒူးဖိတရၤလိာ်အသးဒီးပုၤရှးမရံၣ်ဖိဘၣ်လီၤ. လၢခရ်အဂီၢ်တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဘၣ်, ကျဲမ့ၢ်ယံၤဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်ကျဲလၢအချ့ကတၢ်တဘိၣ်ဒ်သိးကဟးထီၣ်ကွံာ်လၢကီၢ်ယုၤဒဲးဖဲပုၤဖၣ်ရံးဂဲတဖၣ်ထီၣ်ဒါအီၤဆူၣ်မးအလီၢ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤလၢအဘၣ်လဲၤခီရၤမရံၣ်အိၣ်ဘၣ်ဆၣ်, ခရ်အတၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပုၤမ့ၢ်အယုကျဲဒ်သိးကစ့ၣ်တဲာ်တဲာ်လီၤဘၣ်တၢ်သးဒုကစိၣ်ဆူပုၤဂ့ၤပုၤဂၤအဂီၢ်တခီလီၤ.

တၢ်အဆၢဂၤကတီၢ်ဘၣ်လၢကဒူးသ့ၣ်ညါတၢ်, ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်, မၤဂ့ၤထီၣ်တၢ်အဂီၢ်, အလီၢ်အိၣ်ဝဲလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်, လၢတၢ်လီၢ်ကိးပုၤဒဲးလီၤ. တဘျီဘျီဒ်သိးပကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆၢဂၤကတီၢ်ဘၣ်ဒ်အံၤအဂီၢ်, ပဘၣ်ပိာ်ကျဲလၢအဂၤအိၣ်စ့ၣ်ကိးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်သန့ၤထီၣ်အသးလၢပတၢ်ကျဲးစၢၤလီၤ.

# ပျာနက်ကွဲတက်ကိးဂါးဒီးမ့တ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်လီၤ.

လၢပကမၤကစၢ်အတၢ်အဂီၢ်, အလီၢ်တအိၣ်လၢပကဘၣ်ယုန့ၣ်တၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်ကီၢ်ခဲ, ယံၤယံၤယိၣ်ယိၣ်ဘၣ်. ပကဘၣ်ကွဲလီၤကွဲလၢပပူၤဒေဝဲလီၤ. ပျာနက်ကွဲတက်ကိးဂါးဒီးအိၣ်ဒီးအဂံၢ်အဘါ, လၢကမၤတၢ်မၤအကြးအဘၣ်အဂီၢ်လီၤ. တနီၤနီၤဆၢၣ်သၢကမၤအတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ, ဒီးမၤလၢကလိအီၤလၢအဘျူးအဖျိၣ်တအိၣ်ဘၣ်အဂီၢ်, ဒီးတနီၤနီၤမၤဘၣ်ဒိကွဲဒေဝဲလီၤပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အါတက့ၢ်အိၣ်ဒီးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒေဝဲလီၤအတဆၢၣ်သၢဘၣ်ဒိဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဆၢၣ်သၢအီၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိကိးဂါးဒီး, ကြးလိၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒေဝဲလီၤသိးကသ့ဆၢၣ်သၢအီၤဒီးမၤဂုၤထီၣ်မၤဒိၣ်ထီၣ်အီၤအဂီၢ်လီၤ. ပျာလၢအသးဝံၣ်တၢ်သ့တဖၣ်, ကဘၣ်ကျဲးစၢၤဒီးအကလုာ်ကမုၢ်, ဒီးကစံၣ်တဲာ်တဲာ်လီၤတၢ်လၢတၢ်သးဝံၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပျာလၢအစံးသ့ကတီၢ်ဘၣ်တဖၣ်, ကဘၣ်ကျဲးစၢၤကဲထီၣ်ပျာစ့ၣ်တဲာ်တဲာ်လီၤတၢ်လၢအကလုာ်မုၢ်ကထီၣ်ဆၢ, ဒ်သိးကထူးန့ၣ်ပျာအသးအဂီၢ်လီၤ. ပျာလၢအသိၣ်လိတၢ်သ့တဖၣ်ကဘၣ်ကျဲးစၢၤဒ်သိးကသိၣ်လိတၢ်ကသ့ဒိၣ်န့ၣ်အလီၢ်တက့ၢ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးပျာအဂုၤအဂၤတဖၣ်, လၢအဆိမိၣ်လီၤအသးလၢအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တအိၣ်နီၤတမံၤသန့က့, ဘါထုကဖၣ်တၢ်သ့, ဟးအိၣ်သကိးပျာဘၣ်ဆူးဘၣ်ဆါ, ပျာဘၣ်ကီဘၣ်ခဲ, ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအီၤ, တိစၢၤမၤစၢၤအီၤဖဲတၢ်သ့အိၣ်ဒီးအီၤသ့စ့ၣ်ကိးလီၤ. လၢကျဲးအံၤအဝဲစ့ၣ်ကိးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒ်သိးပျာဂုၤပျာဂုၤမ့တအိၣ်သန့က့, ကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ၣ်အဂုၤအါဖျါဒ်ပျာဂုၤပျာဂုၤမ့တအိၣ်သန့က့, ကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ၣ်အဂုၤအါဖျါဒ်ပျာဂုၤပျာဂုၤအသိးလီၤ. ဖဲအံၤ

ပထံၣ်ဘၣ်လံၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိကိးဂါးဒီး, အိၣ်ဒီးတၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်, တဂၤလၢအဂီၢ်ဒေဝဲလီၤ. ပျာအဲးကလံးအထီၣ်ဖိလၢအထီၣ်ပျာထီၣ်ပျာအသးအိၣ်ဝဲတယုာ်

ဂုၤလံ  
ဂုၤန့ၣ်ဒီး  
ဂုၤကတၢ်  
ဒုးဆိကတီၢ်ကွံာ်အီၤတဂုၤ  
တုၤနတၢ်ဂုၤကဲထီၣ်, တၢ်ဂုၤန့ၣ်ဒီးအလီၢ်ဒီး  
နတၢ်ဂုၤန့ၣ်ဒီးအလီၢ်န့ၣ်မိၣ်အကဲထီၣ်တၢ်အဂုၤကတၢ်တက့ၢ်.

တချုးဒ်ပျာအပျါအဘီၣ်တဂၤမၤတၢ်တမံၤမံၤဒ်ဘၣ်န့ၣ်, အဝဲဒေဝဲမ့ၢ်ဒ်ဘုလၢအတဂီၢ်ဒ်ဘၣ်အသိးလီၤ. မိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်လၢအအိၣ်ဒီးန့ၣ်အံၤ, ကျဲးစၢၤဖိၣ်န့ၣ်အီၤတက့ၢ်. ပျာခရံၣ်ဖိကိးဂါးဒီးမ့တ်ကွဲလီၤကွဲအသးကထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်, လၢကကူးဘုလၢယုၤအဂီၢ်လီၤ. ဒ်သိးနကသ့မၤအါထီၣ်လၢယုၤအဂီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်နကျဲးစၢၤလံၤခါ.

တချုးဒ်ပျာအပျါအဘီၣ်တဂၤမၤတၢ်တမံၤမံၤဒ်ဘၣ်န့ၣ်အဝဲဒေဝဲမ့ၢ်ဒ်ဘုလၢအတဂီၢ်ဒ်ဘၣ်အသိးလီၤ. မိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်လၢအအိၣ်ဒီးန့ၣ်အံၤ, ကျဲးစၢၤဖိၣ်န့ၣ်အီၤတက့ၢ်. ပျာခရံၣ်ဖိကိးဂါးဒီးမ့တ်ကွဲလီၤကွဲအသး, ကထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဆာဂုကတီၢ်ဘၣ်လၢကကူးဘုလၢယုၤအဂီၢ်လီၤ. ဒ်သိးနကသ့မၤတၢ်လၢယုၤအဂီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်နကျဲးစၢၤလံၤခါ.

## ပဟံဉ်ဖိယိဖိမ္မာ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤဟံဉ်ဖိယိဖိအါန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢအဂီၢ်လၢအကမၤတၢ်လၢအဟံဉ်ပူၤယိပူၤလီၤ. ဟံဉ်ဖိယိဖိတနီၤနီၤ, ပုၤလၢအလီၤမၤလၢသ့ၣ်လၢသးအိၣ်ဝဲလီၤ. ပုၤလၢအန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်, တကြးအုၣ်အသးလၢအပူၤဟံဉ်ဖိဒေဝဲအဂီၢ်ဘၣ်ခါ. တဘျီဘျီပုၤတနီၤနီၤလဲၤခိကီၢ်ဒီးဘၣ်, ဒီးအုၣ်အသးလၢပုၤဂ့ၤပုၤဂ့ၤအမဲၣ်ညါ, ဘၣ်ဆၣ်အပူၤဟံဉ်ဖိဒေဝဲလီၤထွံၣ်လီၤယုၤတခါတသ့ၣ်နီၣ်ဝဲဘၣ်. တၢ်မၤန့ၣ်က့ၤသးသမူလၢလီၤဂ့ၤလီၤဂၤန့ၣ်အလီၤအိၣ်စဲယဲၤ, ဒ်န့ၣ်အသိးတၢ်မၤန့ၣ်က့ၤသးသမူလၢပဟံဉ်ပူၤဒေဝဲန့ၣ်အလီၤအိၣ်စ့ၣ်ကိးလီၤ.

လၢနပူၤဟံဉ်ဖိအကျါ, ပုၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢအတမၤယုၤအတၢ်တုၤလီၤတီၤလီၤကအိၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢနဂီၢ်လီၤ. ကျဲးစၢၤဒုးကဲထီၣ်အီၤလၢပုၤမၤယုၤအတၢ်ခိဖျါခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တက့ၢ်. စီၤအၣ်ဒုးအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိအဆိကတၢ်တဂၤဟဲအုၣ်အဝဲခရံၣ်အအိၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်လၢအန့ၣ်က့ၤတၢ်တဂၤလံ, ဘၣ်ဆၣ်ကဘၣ်ကဲထီၣ်ဒ်ပုၤပိၣ်ခရံၣ်အခံလီၤ. ဒ်ကန့ၣ်သကိးလံစိဆုံတဲဘၣ်ပုၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤတက့ၢ်.

“ ဒီးပုၤန့ၣ်ဟူတၢ်လၢစီၤယိၤဟၣ်ဒီးပိၣ်ထီၣ်ယုၣ်ရှုးအခံခံဂၤအကျါန့ၣ်, တဂၤမ့ၢ်စီၤဂံၢ်မိၣ်ပုးတရူးအဒိပုၤဝဲ, စီၤအၣ်ဒုးလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ်ထံၣ်န့ၣ်ဆိအဒိပုၤဝဲဒၣ်ဝဲ, စီၤဂံၢ်မိၣ်ဒီးစံးဘၣ်အီၤ, ပထံၣ်န့ၣ်လံအခိပညိမ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. ဒီးလဲၤအုၣ်အီၤအုၣ်ယုၣ်ရှုးအအိၣ်လီၤ. ဒီးယုၣ်ရှုးက့ၢ်အီၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, နဲဒၣ်အံၤနမ့ၢ်စီၤယိၤနါအဖိခါ, စီၤဂံၢ်မိၣ်လီၤ. တၢ်ကကိးက့ၤနၢလၢစီၤက့ၤဖးလီၤ. အခိပညိမ့ၢ်လၢဂီၢ်လီၤ.(ယိၤ ၁:၄၀-၄၂)

စီၤအၣ်ဒုးက့ၢ်ယိၤတၢ်ဒီးထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်, တဘျီယိစီၤယာ်ဝဲဒီးအုၣ်အဝဲအုၣ်ယုၣ်ရှုးအအိၣ်ဒီးဒုးကဲထီၣ်အီၤလၢပုၤပိၣ်ခရံၣ်အခံလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးစီၤအၣ်ဒုးတကဲထီၣ်ပုၤမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါဘၣ်, မ့ၢ်ပုၤလၢအဟဲအုၣ်အဝဲခရံၣ်အအိၣ်, အဝဲဒၣ်ဝဲစီၤဂံၢ်မိၣ်ပုၣ်တရူးကဲထီၣ်ပုၤမံၤဒိၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကတၢ်လၢလံၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသိတကဲတြုၢ်ဒေဝဲအပူၤလီၤ. နမ့ၢ်ထံၣ်န့ၣ်လၢနပူၤဟံဉ်ဖိအကျါလၢနကဆုၤက့ၤအီၤဆုကစၢ်အအိၣ်တဂၤ, မ့ၢ်ကဲထီၣ်ပုၤမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါဒီး, နသးတခုဘၣ်ခါ. ဖဲပုၤတဂၤကဟဲအုၣ်အပူၤဟံဉ်ဖိအုၣ်ခရံၣ်အအိၣ်အခါ, တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢနဂီၢ်အိၣ်ဆံးအါလဲၣ်, တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်အဒိၣ်အမ့ၢ်ကမၤအသး, လၢနဟံဉ်ပူၤဖဲနဟဲအုၣ်အပူၤဟံဉ်ဖိတဂၤအုၣ်ခရံၣ်အအိၣ်ဝံၤအလီၤခံလီၤ. ဆိကမိၣ်ထီၣ်ပုၤတဂၤလၢနသ့ၣ်ညါအီၤ, မ့ၢ်တမ့ၢ်နန့ၣ်ဟူဘၣ်အဂ့ၢ်, လၢအမၤတၢ်အဒိၣ်အမ့ၢ်လၢယုၤအဂီၢ်တက့ၢ်. နမ့ၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢအဝဲဒၣ်ဘၣ်တၢ်ဟဲအုၣ်အီၤအုၣ်ခရံၣ်အအိၣ်လၢပုၤအဂၤတဂၤန့ၣ်စ့ၣ်ကိးခါ. နကဲထီၣ်ပုၤလၢအဆုၤပုၤမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါအုၣ်ခရံၣ်အအိၣ်သ့စ့ၣ်ကိးလီၤ. လၢနဆုၤအုၣ်ခရံၣ်အအိၣ်တဂၤလဲၣ်ဒီး, တၢ်ကကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်ဆုညါဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်, နတသ့ၣ်ညါဘၣ်.

## ပုၤသးစၢ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤတဂၤလၢအထုးန့ၣ်ပုၤသးစၢ်အသးလၢတၢ်ဂ့ၤမအဂီၢ်န့ၣ်, ယုထၢဆိတၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢပုၤဂၤအမဲၣ်ညါလီၤ. ကစၢ်ယုၤသ့ၣ်လီၤတၢ်ချံၣ်လၢပုၤသးပုၤအပူၤန့ၣ်, တသ့ၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဝဲယံၣ်ယံၣ်ဘၣ်. ယုၤအတၢ်ချံၣ်မ့ၢ်



သွက်လီၤ အသးလၢပှၤသးစၢ်အပူၤဒီး, ကသၢ်ထီၣ်တၢ်သၢ်အါနံၣ်အါလါန့ၣ်မ့ၢ်အလုၢ်အလၢ်လီၤ. ပှၤတဂၤဂၤလၢအကစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢပှၤသးပှၤအကျါ, မၤဝဲမ့ၢ်တဘျီဘၣ်န့ၣ်, လဲၤဆူပှၤသးစၢ်အအိၣ်ဖျိၣ်ယၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်, လၢတၢ်သိၣ်လိပှၤသးစၢ်တဖၣ်, ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအီၤ, ပံးစုန့ၣ်ကျဲအီၤတက့ၢ်. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဆူညါသန့ၤထီၣ်အသးလၢပှၤသးစၢ်တဖၣ်အါန့ၣ်ပှၤသးပှၤတက့ၢ်လီၤ. ယွၤအစိကမိၤထုးန့ၢ်စီၤတံၤမသးဖဲအသးစၢ်ဒီးအခါဒၣ်လဲၣ်, ကဲထီၣ်ပှၤဖးဒိၣ်တဂၤလၢအမၤကစၢ်အတၢ်လီၤ.

“ ဒီးလၢနမ့ၢ်ဖိသၢ်လံၤလံၤန့ၣ်, နသ့ၣ်ညါတၢ်ကွဲးအသးစိဆံၣ်တဖၣ်, လၢအဖုးကုၣ်သ့ကုၣ်ဘၣ်န့ၣ်, တုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်လၢတၢ်န့ၣ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အယိန့ၣ်သ့လီၤ. (၂ တံၤ ၃:၁၅)

ပှၤသးစၢ်တဂၤဒ်သိးကကဲထီၣ်ပှၤဖးဒိၣ်လၢယွၤအတၢ်မၤအဂီၢ်, အတံၤသကိးလၢအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒၣ်ဝဲအပူၤလၢအဆၢအီၤဒ်အမၤန့ၣ်န့ၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်အသိးကအိၣ်တဂၤသ့ၣ်သ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်မတၤသ့ၣ်ညါတဂၤလဲၣ်. နသ့ၣ်ညါပှၤသးစၢ်တဂၤဂၤခါ, နမ့ၢ်သ့ၣ်ညါဒီးမ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢနဂီၢ်လီၤ. ဘုဂီၤလံၤလၢနဂီၢ်လၢနကကူးအီၤလံၤ. မ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢနကယုထၢအီၤလီၤ. နနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်နမ့ၢ်ပှၤသးစၢ်တဂၤခါ, နမ့ၢ်ပှၤသးစၢ်ဒီးအအံၤမ့ၢ်ယွၤအတၢ်ကစီၣ်လၢနဂီၢ်လီၤ.

“လၢမ့ၢ်နံၣ်အအၢတချုးဟဲဒ်ဘၣ်, ဒီးနံၣ်တချုးသးဘုးဒ်ဘၣ်အသး, ဖဲနကစံးတၢ်အမုၢ်တအိၣ်ဘၣ်လၢအပူၤဘၣ်, လၢနသးစၢ်ဒ်အမ့ၢ်နံၣ်န့ၣ်, သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤပှၤလၢအတုၤလီၤန့ၣ်တက့ၢ်.” (စံၣ် ၁၂:၁)

**ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လီၤ.**

ယုၣ်ဂူးစံးဝဲဒၣ်, “ စံၣ်ဇဲၤပဲၤဇဲၤန့ၣ်မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်” (မး၁၃:၃၈) တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်အံၤလဲၣ်ဆံးဒိၣ်လဲၣ်. မဲၤလၢတၢ်န့ၢ်အယိ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်အဆိကတၢ်ကွၢ်လီၤက့ၤအသးဒၣ်ဝဲ, ထုးန့ၢ်က့ၤပပှၤဟံၣ်ဖိအသး, ဒီးဆုၢ်က့ၤပှၤသးစၢ်ပှၤသးပှၤတဖၣ်လၢအသ့ၣ်ညါဝဲဆူခရံၣ်အအိၣ်တက့ၢ်.ဘၣ်ဆၢဒီးတၢ်အံၤတလၢပှၤဒ်ဘၣ်, ပကဘၣ်ကွၢ်ဆိယီၤတၢ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါန့ၣ်ညါဒီးအမ့ၢ်တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်အဒိၣ်ကတၢ်လၢပကမၤအတၢ်အဂီၢ်လီၤ. လၢခံကတၢ်ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၢ်ကဘၣ် “ဒုးကဲထီၣ်ပှၤကလုၢ်ခဲလၢ်” လၢခရံၣ်အပျါအဘီၣ်( မး ၂၈:၁၉) လီၤ. ကဘၣ် “ လဲၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါဒီးတဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးခုအကစီၣ်လၢကယံၢ်တၢ်ဘၣ်တုအသးတဂၤလၢ်လၢ်” လီၤ. (မၢ် ၁၆:၁၅)တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤအဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်, ဒ်သိးကကဲထီၣ် “ပှၤအုၣ်အသးတဖၣ် ----ပၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လီၤ.” (မၢ်တၢ် ၁:၈)

ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတီၢ်လၢအတဲဘၣ်အပျါအဘီၣ်လၢပျါန့ၣ်အိၣ်မူဒ်တုၤမ့ၢ်မဆါတနံၣ်အံၤဒီးထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအပျါအဘီၣ်တဖၣ်လီၤ. “ကျဲထီၣ်သ့မဲၣ်ဒီးကွၢ်စံၣ်ဇဲၤပဲၤဇဲၤတက့ၢ်. ဘုဂီၤလံၤလထတၢ်ကူးအဂီၢ်လံၤ. (ယိၤ ၄:၃၅) စီၤပီလူးစံးစုၣ်ကိးဝဲ “ ကြံၤအဒိၣ်ဒီးမၤတၢ်သ့န့ၣ်, အိၣ်အိးထီၣ်အသးလၢယဂီၢ်လံၤ.” ( ၁ကရံၣ်သူး ၁၆:၉)

ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၢ်ထံၣ်စိလံၤစံၣ်လၢဘုဂီၤလၢတၢ်ကူးအဂီၢ်လံၤ, တၢ်ဆၢဂ့ၤကတီၢ်ဘၣ်လၢအဂီၢ်မ့ၢ်အဂ့ၤဆံးဒိၣ်လဲၣ်, ကွၢ်ယီၤတၢ်ဒ်သိးကထံၣ်စိတၢ်ဆူညါ.

ခရိုင်အတတ်အိမ်ဖွဲ့တစ်ခုမှာဘယ်ကကွာစိတ်အိမ်ထောင်အဖွဲ့  
ဝင်ဘက်. မှုမှာကဘက်ထိုင်စိစွန်ကီးတင်လီလေးလေးအကမေးအသေးအညှိတ  
ဖန်စွန်ကီးလီ.

### ကဘက်ထိုင်စိခရိုင်ကဟဲလီလေးမူဖိလီ.

မှာကအိပ်ဝဲတနံလေးခရိုင်ကဟဲကွာလီဒီးတင်အာဉ်အူပအိဉ်  
လီ. အဝဲကကီးထိုင်အပူစိဆုံတဖန်, အတင်လုဒ်ပူဒ်တဖန်လက  
လဲအိဉ်ဒီးအီလီ. ကယံပူလေးအဘက်တင်အုဉ်ကွာခိဉ်ကွာအီ, လေး  
ဝဲဒ်အသွဉ်ပူဖျေးလေးတင်အူဒ်တဖန်အယိဒီးအိဉ်ဖျဉ်ထိုင်ခံစုတစုလေး  
သးစိဆုံဖန်, ကလဲထိုင်အူအိဉ်ဒီးကအိဉ်ဒီးအီလီထူလီယိလီ.

လံစိဆုံတဘက်ပူတင်အိဉ်ဂုအဆာကတီဒ်အံ, “ အဂုဒ်အံ  
ကစာအကစာဒ်ဝဲကဟဲလီလေးမူခိဉ်, အိဉ်ဒီးတင်ကီးပသုဒီးကလူးအ  
ခိဉ်တဂါအကလုဒ်သိဉ်, ဒီးအိဉ်ဒီးယွအကွာဒီး, ပူလေးအသုလေးခရိုင်အ  
ပူတဖန်န့ဉ်ကဂဲအထိုင်ဆိဝဲ, တုနုတစုပူလေးအမူဒီးအိဉ်ဒီးပဝဲဒ်  
အံ,

“ တင်ဂုအံကစာအကစာဒ်ဝဲကဟဲလီလေးမူခိဉ်, အိဉ်ဒီးတင်  
ကီးပသုဒီးကလူးအခိဉ်တဂါအကလုဒ်သိဉ်, ဒီးအိဉ်ဒီးယွအကွာဒီး, ပူ  
လေးအသံလေးခရိုင်ပူတဖန်န့ဉ်ကဂဲအထိုင်ဆိဝဲ, တုနုတစုပူလေးအ  
မူဒီးအိဉ်ဒီးပဝဲဒ်အံ, တင်ကထူးထိုင်န့ဉ်ပူတဘျီယိဒီးအဝဲသုဉ်, အူတင်  
အာဉ်အပူ, ဒ်သိပကသဂါကစာလေးမူကပိဉ်လီ, ဒီးပကအိဉ်ဒီးကစာ

အစိစိယဉ်ယဉ်န့ဉ်လီ. မိဒ်န့ဉ်ဒီးမေးမုဉ်ထိုင်လိဉ်သုသးလေးတင်ကတီ  
တဖန်အံတကွာ.” (၁သုး ၄:၁၆-၁၈)

တင်ဂုဒ်ကျိသ့ကမေးအသးတဘျူးမံပဲပကစာဟဲလီအိဉ်လေး  
မူဖိ အ ခါ လီ. အ ခိဉ် ထံး တ မံ န့ဉ် ခရိုင် က ဟဲ လီ လေး အ နီ က  
စာလီ. တ မေး ပူ ဟဲ န့ဉ် ဒဲး လေး အ ကီ ဘက်, အါ န့ဉ် တင် အံ လံစိဆုံ ဘက် ပူ  
လေးအဝဲကဟဲလီ (န့ဉ်န့ဉ်) အဝဲမုဉ်တဟဲလီဘက်ဒီးပူစိဆုံတဖန်တ  
လဲထိုင်(ရုန့ဉ်) ဘက်ဒဲဘက်, အဝဲဒ်အံအိဉ်လေးမူခိဉ်ဒီးအတင်မေး  
မုဉ်ပူအိဉ်လေးယွဒီးပူကညီအဘက်စာလီ. အဂါကဒီးတမံမုဉ်တင်ပ  
နီဉ်လေး, အဝဲဟဲလီအခါန့ဉ်ပူကနာဟူတင်ကီးပသုထိုင်, လေးအမုဉ်မူခိဉ်  
ကလူးတဂါအကလုဒ်ဒီးယွအကွာအကလုဒ်ကသိဉ်ထိုင်ဝဲန့ဉ်တဘျီယိ  
လီ. အိဉ်ဆုံဂုမေး, ဝဲအဝဲဟဲကွာလီအခါတင်အာဉ်ကဟဲယဉ်အီဒ်လီ  
ဆုဉ်နီမုဉ်မုဉ်အိဉ်ယိလီအလီ, ဒီးကလဲကစိဉ်ဝဲတင်အသိဉ်လေး  
အဟဲလီယဉ်ဒီးအီတဖန်လေးမူထံးတခိလေးမူထံးလီ.

တင်ကမေးကဒီးအသးအဂါလေးဟီဉ်ခိဉ်ချာစွန်ကီးလီ. ဝဲန့ဉ်ပူ  
လေးအတုတင်အုဉ်ကွာခိဉ်ကွာကအိဉ်ခဲန့ဉ်, တန့ဉ်မုဉ်ပူသံလေးခရိုင်  
အပူ, ဒီးတန့ဉ်မုဉ်ပူမူလေးခရိုင်အပူလေးအအိဉ်လီတင်ဒ်တဖန်  
လီ. လံစိဆုံဘက်ပူ, “ ပူလေးအသံလေးခရိုင်အပူတဖန်ကဂဲအထိုင်  
ဆိဝဲ ” မုဉ်ဒ်န့ဉ်ဒီးကကဲတင်သဘက်ဘက်တစဲလေးပူမေးလိလံစိဆုံတဖန်  
အတင်ဆိကမိဉ်အဂါလီ. မုဉ်ပူသံလေးခရိုင်အပူတဖန်, ကဘက်ကွာ  
ထိုင်ဆိဆုခရိုင်အအိဉ်လေးပူတဖန်အမဲဉ်ညါခါ, တမုဉ်ဒ်န့ဉ်ဘက်, ပူ  
လေးအသံတဖန်တင်ကလဲလိလံစိဆုံအနီခိလေးပူလဲအဝဲသုဉ်အိဉ်ဒီးတင်  
ဂဲအထိုင်ကွာအဆာကတီလီ. ကွာဝဲအသွဉ်ခိဉ်ကအိဉ်ဒ်ဝဲ, လေးခိ  
ခါ, လေးပိဉ်လဲဉ်ပူခါ, လေးမုဉ်အူပူခါ, တုအဆာကတီဘက်လေးကဘက်

သက်ခရိုင်လံနဲ့၊ ပုစိဆုံတဖန်အံကဂဲဆာထာ်ဆိလၢတဂၢအသ့ၣ်  
ခိၣ်ဒုၣ်ဝဲ၊ ယုၣ်ဒီးနီၣ်ခိအသိၣ်လံာ်စိဆုံတဲဝဲအသိးလီၤ. မ့မ့ပုပုမူလၢခရိုင်  
အပူၤတဖန်တၢ်ကလဲလိာ်ကွံာ်အနီၣ်ခိလၢအသိး, (၁ကခရိုင် ၁၅:၅၁) မ့  
ဝံၤဒီးကဟံးဖိၣ်ထီၣ်အသးဒီးပုသံလၢအဟဲက့ၤထီၣ်တဖန်, “ လၢတစီာ်  
ဖိလၢတဖျးမဲာ်အတီၢ်ပူၤ” ( ၁ကရိုင်၁၅:၅၂) လီၤ. ပုတလဲၤထီၣ်ဆိဘၣ်  
ထဲတဂၢဧၤနီတဂၢဘၣ်, ပုတလဲၤထီၣ်ဘၣ်မဲၤခံလၢပုလီၤခံကတၢ်နီတ  
ဂၢဘၣ်. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤပုခံၣ်အံၤ, ကဲထီၣ်က့ၤတဖန်ယီလံ. ဝဲန့ၣ် “ တၢ်က  
ထုးထီၣ်န့ၢ်က့ၤပုတပူၤယီ” ဆူတၢ်အၢၣ်အပူၤဝဲခရိုင်ဟဲက့ၤလီၤအမုၢ်နံၤ  
န့ၣ်လီၤ. ပုပူၤက့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်ဒီးပုစိဆုံတဖန်ကအိၣ်ဖိၣ်ရိဖိၣ်တပူၤယီ,  
ဒ်ဘူၣ်လီၤဆိတဘူၣ်လၢအတမၤဒ်အသးနီတဘျီဘၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်  
ကွၢ်စိယီၤတၢ်ကမၤအသးဆူညါအဂ့ၢ်မ့ၢ်အမုၢ်ဆံးဒိၣ်လဲၣ်. ပကကွၢ်ဆိက  
မိၣ်သ ကိးတဖဲးစိၤမိၤဂ့ၢ်ဒီးစိၤတံၤမ သ့ၣ် ကဂဲဆာ ထာ်က့ၤလၢ အသ့ၣ်  
ခိၣ်, ဝဲနီၣ်အံၣ်အုစိၤအၣ်ဒၤကပိာ်လိာ်အခံဒီးစိၤအကူလၢဒီးနီၣ်ပြဲစကံ  
လၢ, ဘျါတၢ်စိၤယီၤဟၣ်ဒီးပုတၢ်မၤဖိစိၤယီၤဟၣ်ခံဂၢကဟဲဆူအဝဲသ့ၣ်  
အအိၣ်, ကကတိၤနံၤကတိၤအုတၢ်တုၤပုခဲလၢာ်တုၤဖိၣ်လံဒီး, နၤဒီးယၤ  
လၢပုကျါန့ၣ်ပကလဲၤထီၣ်သကိးဆူမူဖဲးဖိ, မိာ်ပာ်ကထံၣ်လိာ်က့ၤသးဒီး  
အဖိ, မၤဒီးဝၢကထံၣ်လိာ်က့ၤအသး, လၢကစၢ်ခရိုင်အခိၣ်ထံး, မမုၢ်ဆံး  
ဒိၣ်လဲၣ်, “ မၤမုၢ်ထီၣ်လိာ်သုသးလၢတၢ်ကတိၤတဖန်အံမတက့ၢ်.”

**ခရိုင်အတလးမူးပိာ်မုၢ်ပံလၢကွၢ်စိတၢ်ဆူညါဆူတၢ်တုတၢ်ဖျီ  
အမူးဒီးသိဖိလီၤ.**

ပုတၢ်မၤဖိစိၤယီၤဟၣ်တဲဘၣ်ဆိပုလၢသိဖိဒီးတလးမူးပိာ်မုၢ်အ  
တၢ်တုတၢ်ဖျီအမူးတဖဲးဒ်အံၤ,

“ ဒီးယနၢ်ဟူတၢ်ကလုာ်သိၣ်ဒ်ပုဂီၢ်မုၢ်ဖးဒိၣ်အသိၣ်အသိး, ဒီးဒ်  
ထံအါအသိၣ်အသိး, ဒီးဒ်လီၤသိၣ်ဆူၣ်အသိး, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, စံးထီၣ်ပတြၢၤ  
ယုၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယုၤပကစၢ်လၢအသ့တၢ်လၢာ်ပၤဘၣ်တၢ်လီၤ. သ့ၣ်  
ခုသးခုဒီးသ့ၣ်ဖဲသးညီ, ဒီးဟ့ၣ်တၢ်လၢကပိာ်လၢအိၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ  
သိဖိအကလုးအမူးဘၣ်ဝဲ, ဒီးအမၤကတဲာ်ကတီၤအသးလီၤ. ဒီးတၢ်ဒုးကူ  
ဒုးသိးအိၣ်ဒီးတၢ်ဝါဆီဒီးကတြၢ်ကတြၢ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤတၢ်အဝါန့ၣ်  
မ့ၢ်ပုစိဆုံအတၢ်တီတၢ်လီၤလီၤ. ဒီးစံးဘၣ်ယၤကွဲးပုလၢတၢ်ကိးန့ၢ်အိၣ်ဆူ  
သိဖိအမူးပုန့ၣ်ဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒီးစံးဘၣ်ယၤ, တၢ်ကတိၤတဖန်  
အံၤမ့ၢ်ယုၤအကလုာ်အမ့ၢ်အတီၢ်လီၤ.” (လိၣ် ၁၆:၆-၉)

ဒ်အထံၣ်ဆိပာ်စၢၤတၢ်ကမၤအသးအသိးန့ၣ်, စိၤယီၤဟၣ်ကွဲး  
တၢ်ကလုာ်လၢအနၢ်ဟူဝဲလီၤ. အဝဲဒၣ်စံးဝဲလၢတၢ်ကလုာ်အံၤသိၣ်လီၤကံ  
ဒ်, ပုဂီၢ်မုၢ်အကလုာ်, ဒ်ထံဒိၣ်လီၤအကလုာ်, ဒ်လီၤဖျးတၢ်အကလုာ်  
လီၤ. အအံၤမ့ၢ်ယုၤလိၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ်အသးလၢအကဖျီအဖိခွါ  
ခရိုင်ဒီးအတလးမူးပိာ်မုၢ်အတၢ်အိၣ်အတၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါကဘၣ်တၢ်နၢ်  
ဟူအိၣ်, လၢတၢ်လီၤကိးပုၤဒဲးလီၤ.

တၢ်ကလုာ်လၢအသိၣ်ထီၣ်အဆိကတၢ်, မ့ၢ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ  
ယုၤလၢအသ့တၢ်လၢာ်, ပၤတၢ်လီၤ. လၢခံတပတီၢ်မ့ၢ်အကိးထီၣ်ယုၤအဖိ  
အလံာ်ဒ်သိးအကသ့ၣ်ဖဲသးညီ, ဒီးမၤလၢကပိာ်တလးမူးပိာ်မုၢ်လီၤ. တၢ်  
ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါလီၤဘီလီၤမ့ၢ်အဂ့ၢ်မိာ်ပုၤမ့ၢ်ဝဲ “ သိဖိအတလးမူးအမူး

ဘ၀်ဝဲ ” န်ပစံးတၢ်အသိး, သိဖိကဒီးတုဒိဖျိအသးဒီးတလးမူးပိာ်မုာ်အဆၢကတီၢ်ဘ၀်လံာ်န့ၣ်လီၤ.

တုၤ တၢ် တု တၢ် ဖျိ အ ဆၢ က တီၢ် ဘ၀် ဒီး တ လး မူး ပိာ် မုာ် က ဘ၀် “ ကတၢ်ကတီၢ်အသး ” လီၤ. (လိာ် ၁၉:၇) ပုၤလၢအတကတၢ်ကတီၢ်အသးလၢမူးအံၤအဂီၢ်ဘ၀်န့ၣ်, တဘ၀်ဂံၢ်ယုာ်အသးလၢပုၤဘ၀်ယးဒီး သိဖိတလးမူးပိာ်မုာ်အကျါဘ၀်. အဂ့ၢ်အံၤအတလးမူးပိာ်မုာ်ကတၢ်ကတီၢ်အသးလီၤ. ပုၤလၢအတကတၢ်ကတီၢ်အသးန့ၣ်, တမ့ၢ်ဘ၀်သိဖိအတလးမူးပိာ်မုာ်ဘ၀်. ပုၤတနီၤနီၤကသ့ၣ်ညါခရံၣ်အမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိာ်က့ၤအကစၢ်လီၤ. ဘ၀်ဆ၀်တသ့ၣ်ညါလီၤအသးလၢအမ့ၢ်တလးမူးပိာ်မုာ်ဘ၀်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိဖဲတလးမူးပိာ်မုာ်ကတၢ်ကတီၢ်အသးအခါ, အဝဲတကတၢ်ကတီၢ်အသးဘ၀်သတးဒီးတၢ်တဂံၢ်ယုာ်လၢအီၤလၢတလးမူးပိာ်မုာ်ဘ၀်.

ဖဲတလးမူးပိာ်မုာ်ကတၢ်ကတီၢ်အသးအခါ, တၢ်ဒုးကူဒုးကၢထီၣ်အီၤတၢ်ကူတၢ်ကၢလၢအလီၤအဲၣ်လီၤကွံာ်လီၤ. တၢ်ကူတၢ်ကၢမ့ၢ်ဝဲ, “ တၢ်ဝါက ဆိုဒီးက တြၢၣ် က တြိာ်, ” လၢအမ့ၢ် “ ပုၤစီဆံၣ် အ တၢ် တီ တၢ် လီၤလီၤ. ” (လိာ် ၁၉:၈) တၢ်ကတီၢ်တၢ်တီတလီၤတထံၣ်အံၤ, လၢဟ့ၣ်လုးအကျိာ်စံးဝဲလၢ “ အတၢ်တီတၢ်လီၤတဖၣ်ဒီးအခိပညီမ့ၢ်ပုၤစီဆံၣ်အတၢ်တီတၢ်လီၤတအိၣ်ထဲတမံၤဧၤဘ၀်. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးပကဘ၀်န့ၣ်ပၢၢ်လၢခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိာ်ကဘ၀်စီဆံၣ်ထီၣ်ဒီးအတၢ်တီတၢ်လီၤအါမံၤလီၤ. ” ပကဟံၣ်ဖိာ်က့ၤအီၤဒ်အံၤ, “ လၢ ပ တၢ် မၤ လၢ တၢ် တီ တၢ် လီၤလၢ ပ မၤ ပ ဝဲ အ ယိတ မ့ၢ် ဘ၀်. ” (တံး ၃:၄) လၢပမၤတၢ်တီတၢ်လီၤအယိမ့ၢ်တမ့ၢ်ဘ၀်ဒီး, ပမ့ၢ်တမၤတၢ်

တီတၢ်လီၤအတၢ်မၤဘ၀်န့ၣ်ကနးန့ၣ်အအံၤတက့ၢ်ဆံးဒိၣ်လဲၣ်, မိလၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်တုတၢ်ဖျိအမူးအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢတလးမူးပိာ်မုာ်လၢအမ့ၢ်ပုၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်ကဘ၀်ကတၢ်ကတီၢ်အသးလၢ, တၢ်မၤအတီအလီၤတဖၣ်လီၤ. တၢ်မၤအတီအလီၤစံးတၢ်မ့ၢ်ဝဲ, တၢ်ဒီးဘျါထံ, ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိာ်ဖိ, အဲၣ်ကစၢ်, က့ၢ်စီတၢ်ဆူညါလၢတၢ်သ့ၣ်တီသးရၢအပူၤ, ဒီးဖိာ်ထီၣ်မၤတၢ်မၤဒ်အတၢ်မၤလိာ်အိၣ်ဝဲအသိးတဖၣ်လီၤ. တၢ်လၢကပီၤမ့ၢ်ဝဲ, “ ပုၤလၢအဘ၀်တၢ်ကိးအီၤဆူသိဖိအမူးန့ၣ်, ဘ၀်ဆိာ်ဂ့ၤဝဲလီၤ. ” (လိာ်၁၉:၉)

**ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ်ပံၤလၢက့ၢ်စီတၢ်လၢအကဟဲဆူညါလၢအမ့ၢ်တၢ်လၢကပီၤလၢဂ့ၤယရူးဂ့ၤလုာ်အသီအပူၤလီၤ.**

သိဖိအတၢ်တုတၢ်ဖျိအမူးအံၤ, တမ့ၢ်ဘ၀်တၢ်အကတၢ်လၢခရံၣ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖိာ်အဂီၢ်ဘ၀်. မ့ၢ်ကအိၣ်ဒီးဝဲဆူညါ “ လၢတၢ်အစီတဖၣ်ခဲလၢာ်လီၤထူလီၤယိာ် ” လီၤ.(အုး ၃:၂၁) တုၤပုၤကိးဂၤဒဲးဟဲန့ၣ်လီၤလံဆူတၢ်လီၤထူလီၤယိာ်အပူၤ, ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တအိၣ်လီၤတၢ်လၢဘ၀်န့ၣ်, ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ်ပံၤလၢကအိၣ်ကဆိးလၢယရူးဂ့ၤလုာ်အပူၤဒီးသိဖိလီၤ. လိာ်ဖျါ ၂၁ ဒီး ၂၂ လိာ်ဖျါထီၣ်ယရူးဂ့ၤလုာ်အသီအလၢကပီၤ, ဒီးအတၢ်ပံၤတၢ်လၢလၢပုၤပုၤလီၤ. တၢ်သးဒုဒိမ့ၢ်အိၣ်ဘ၀်ဖုးလၢယရူးဂ့ၤလုာ်အသီအံၤဘ၀်ကမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိာ်အဟံၣ်ခါ, ဒီးထူးသံကွံာ်တၢ်သးဒုဒိလၢလံာ်စီဆံၣ်တဆၢအံၤတက့ၢ်.

“ ဒီးကလူးအိၣ်ဝဲလၢနံၣ်ဂၤအကျါ, လၢအအိၣ်ဒီးလီၤခိနံၣ်ဖျါပုၤဝဲဒီးတၢ်နးတၢ်ဖိာ်နံၣ်မံၤတဂၤဟဲဝဲ, ဒီးကတီၢ်တၢ်ဒီးယၢဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယကဒုး

နဲၣ်နၢလၢတလးမူးပိၣ်မုၣ်, သိဖိအမၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးစိၣ်ထီၣ်ယၤလၢအသးအပူၤ, ဆူကစၢ်ဖးဒိၣ်ဖးထီၣ်အလီၤ, ဒီးဒုးနဲၣ်ယၤလၢဝုၣ်စိဆုံယရူးဂုလုၣ်ဟဲလီၤလထယွၤအအိၣ်လၢမူခိၣ်” (လိၣ် ၂၁:၉-၁၀)

ပုၤလၢအန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤကိးဂၤဒဲးန့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်ဖးဒိၣ်လၢယရူၤဂုလုၣ်ဝုၣ်သီအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်အမ့ၢ်အတီၤလီၤ. သးဒုးဒိအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်, ပုၤဒီးန့ၢ်တၢ်ပူၤဖျးကိးဂၤဒဲးကလဲၤတၢ်လၢအတၢ်ကပီၤအပူၤလီၤ. သ့ၣ်တၢ်မူမ့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢပုၤကိးကလုၣ်ဒဲးလၢအန့ၢ်တၢ်ပူၤဖျးတဖၣ်, ဒီးအလုၣ်ကမၤဘျီက့ၤပုၤကိးကလုၣ်ဒဲးလီၤ. ပုၤလၢအန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပူၤဖျးကိးဂၤဒဲးကန့ၢ်လီၤဘၣ်လၢအပူၤလီၤ. အတြၢတကးတံၢ်ယၣ်အသးဘၣ်. အဂ့ၢ်အံၤပုၤတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတဖၣ်, “ကန့ၢ်က့ၤဟးထီၣ်န့ၢ်က့ၤဟးထီၣ်ဝဲ, ဒီးကထံၣ်န့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လီၤ.” (ယိၤ ၁၀:၉) တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကအိၣ်ဝဲဆိးဝဲန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်အံၤမ့ၢ်အဟံၣ်လီၤ. ကလူးလၢအကတီၢ်တၢ်ဒီးစိၣ်ယိၤဟၣ်တဂၤ, အၢၣ်လီၤဝဲလၢကဒုးနဲၣ်အိၣ်တလးမူးပိၣ်မုၣ်, သိဖိအမၤလီၤ. ပမ့ၢ်ထံၣ်န့ၢ်တၢ်လၢကလူးဒုးနဲၣ်စိၣ်ယိၤဟၣ်, ဒီးပကသ့ၣ်ညါထံခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးလီၤ. တၢ်လၢကလူးဒုးနဲၣ်စိၣ်ယိၤဟၣ်မ့ၢ်ဝဲ, ဝုၣ်ဖးဒိၣ် “ဝုၣ်စိဆုံယရူးဂုလုၣ်ဟဲလီၤလၢယွၤအအိၣ်လၢမူခိၣ်” လီၤ.

ယရူၤဂုလုၣ်အသီမ့ၢ်တၢ်လီၤလၢယုၣ်ရှူးတဲဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအဂ့ၢ်လၢအစံးဝဲ “ယကလဲၤကတဲၣ်ကတီၤသုလီၤတပူၤလီၤ” (ယိၤ ၁၄:၂) လၢပၢ်အဟံၣ်ပူၤန့ၣ်ဒးဖးဒိၣ်အိၣ်ဝဲအါဖျၢၣ်, လၢယွၤအဖိမုၣ်ဖိခွါတဖၣ်, ကက့ၤအိၣ်က့ၤဆိးဘၣ်ဝဲအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်ပုၤလၢအကဲထီၣ်ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၣ် (တၢ်အိၣ်ဖိၣ်) လၢအဖျိအသးဒီးခရံၣ်န့ၢ်, ကအိၣ်ဒီးအ

ဒးလီၤဆိဒုၣ်ဝဲလၢခရံၣ်ကတဲၣ်ကတီၤဝဲလၢအနီၢ်ကစၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးတၢ်အလီၢ်, မ့ၢ်ဝုၣ်စိဆုံယရူၤဂုလုၣ်လီၤ. တၢ်ထံၣ်စိၣ်အံၤအသးမ့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဂ့ၤဆဲးဒိၣ်လဲၣ်.

### တလးမူးပိၣ်မုၣ်ပံၤလၢလၢခရံၣ်အဂီၢ်လၢအတၢ်ပံၤတၢ်လၢအပူၤ.

“ပုၤလၢအက့ၢ်ထီၣ်ဒ်မ့ၢ်ဆုၣ်အသိး, အပံၤအလၢဒ်လၢအသိး---န့ၢ်, မ့ၢ်မတၤတဂၤလဲၣ်. (တၢ် ၆:၁၀) စိၣ်ဂုလီၤမိၤကွၢ်ဆိကမိၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၣ်အတၢ်လီၤအဲၣ်လီၤကွံၤအဂ့ၢ်, တုၤအပတြၢက့ၤဝဲတသ့လၢဘၣ်ဒီး, ထီၣ်သတြၢက့ၤဝဲဒီးလၢအတၢ်ပံၤတၢ်လၢလီၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၢ်ဒီးမ့ၢ်မတၤလၢအဒိၣ်တၢ်ဂ့ၤထဲသိးဒီးတလးမူးပိၣ်မုၣ်အံၤတဂၤလဲၣ်. အတၢ်ကတဲၣ်ကတီၤအသးဒီးအကယၢကယဲခဲလၢကလိၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢ, အတလးမူးပိၣ်ခွါအမဲၣ်ညါလီၤ. တၢ်သးခုကလိၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ကယဲကယုၣ်လၢအမဲၣ်သ့ၣ်ပူၤ, တုၤတလးမူးပိၣ်ခွါကွၢ်အိၣ်တဘျီကွၢ်နီတဘျီဘၣ်. မ့ၢ် “အပံၤအလၢဒ်လၢ” အသိးလီၤ.

ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အံၤ, အပၢ်ကစၢ်ယွၤဟ်အဲၣ်တီၤန့ၢ်လံၤအိၣ်ဒ်မ့ၢ်ကနီၤစိဆုံတဂၤအသိးလီၤ. ဝဲၣ်သ့မဲၣ်ဂီၤတအိၣ်, သံၣ်သ့မိၣ်ကျိၣ်တအိၣ်ဘၣ်. လၢကစၢ်အမဲၣ်ညါမ့ၢ်အပံၤအလၢဝဲဒိတဂၤညါလီၤ. အတၢ်ပံၤတၢ်လၢလီၤကံၤဒ်လၢအသိးလီၤ.

### တၢ်ကပီၤအပံၤအလၢ.

လါအတၢ်ကပိၤမ့ၢ်တၢ်ကပိၤလၢအကၢ်ကပုၣ်လုး, လၢမၤမ့ၢ်ပုၤ  
ဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤအသးလီၤ. အိၣ်ဒီးအတၢ်ဂ့ၤ, အတၢ်ယံၣ်တၢ်လၢဒီးမၤ  
ဘျးပုၤကညီလီၤ. လါအတၢ်အိၣ်ဖျါမ့ၢ်အဒုးသ့ၣ်ညါပုၤလၢမ့ၢ်အိၣ်ဂၢ်ဆိး  
ကျၢၤလၢအလီၢ်, ဒီးခဲမဆ့ၣ်ကယဲထီၣ်က့ၤလီၤ. လါအိၣ်ဒီးအတၢ်ထုး  
ယၢလၢကပၤယၢ်ထံထီၣ်ထံလီၤ, ဒီးဆိတလဲမူခိၣ်ကလံၤသ့လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်ကပိၤမ့ၢ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါပုၤကညီဟး  
ထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်ဒဲးဒီး, တၢ်အုၣ်သံကျိၣ်သံသ့အလီၢ်, သ့ဝဲလၢအစုထံၣ်  
န့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢအစၢ်ကပုၣ် (နညအူန့ၣ်သမခန) ဒ်သိးကဒုးန့ၣ်အီၤ  
ကျဲဆူတၢ်ဂ့ၤ, ဒီးတၢ်လီၤအဲၣ်လီၤကွၢ်အအိၣ်လီၤ. ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်  
မ့ၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ကပိၤကပုၣ်လုၣ်ဖိလၢတၢ်ဒဲးဒီးအတၢ်ခဲးတၢ်န့ၤ  
အပူၤ, ဒီးဒုးသ့ၣ်ညါပုၤလၢတၢ်မ့ၢ်လၢအိၣ်ဒဲးဝဲလၢခရံၣ်အပူၤလီၤ. တၢ်  
အိၣ်ဖိၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤဒီးစံး “ သုတၢ်ကပိၤန့ၣ်ဒုးကပိၤထီၣ်  
အီၤလၢပုၤကညီအမဲၣ်ညါ, ဒ်သိးကထံၣ်ဘၣ်သုတၢ်ဂ့ၤ, ဒီးကစံးထီၣ်ပ  
တၢၤသုပၢ်အိၣ်လၢမူခိၣ်လီၤ.” (မး ၅:၁၆) လၢခံကတၢ်ဘၣ်တၢ်ဒုးကဲ  
ထီၣ်အီၤလၢ ဖ ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပိၤ (မး ၅:၁၆)လီၤ.

တၢ်လီၤဆိအိၣ်ဝဲတနီၤလၢအဘၣ်ယးဒီးလါအဂ့ၢ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်တၢ်  
တမံၤယီထီၣ်ဘၣ်ဆၣ်, တလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးတမံၤယီထီၣ်ဘၣ်, တဘျီ  
ဘျီအိၣ်ဖျါကဝီၤကျိၤ, ဒီးတဘျီဘျီအိၣ်ဖျါတခိ, မ့တမ့ၢ်တက့ၤလီၤ. တၢ်  
အံၤသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်ဘၣ်စၢၤ, လၢအအိၣ်စီၤစုၤဒီးဟီၣ်ခိၣ်အလီၢ်  
အကျဲလီၤ. တဘျီဘျီအိၣ်ဖျါဒီးအဒိၣ်ဖးအသး, ဒီးတဘျီဘျီအိၣ်ဖျါတက့  
ဒီးက့ၣ်ကျိၤဝဲ, လီၤကံၤဒ်စ့ညၣ်လၢမူဖးဖိအသိးလီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိးခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မ့ၢ်, ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်န့ၣ်စ့ၣ်ကိး  
လီၤ. ဒ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢကဘၣ်မၤဝဲအသိး, ပုၤကညီမ့ၢ်ထံၣ်အီၤဒဲးအံၤ  
ဒဲးန့ၤသန့က့, အဝဲဒၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤယီလီၤ. အဝဲဒၣ်မ့ၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဆိး  
ဒီးမ့ၢ်တၢ်ဒ်ကစၢ်အတၢ်ဘၣ်သးအသိးန့ၣ်, အတၢ်ယံၣ်တၢ်လၢကအိၣ်ဒီးအီၤ  
တဘိယုၢ်ယီလီၤ.

လၢပုၤလီၤမၤအဂီၢ်အဝဲဘၣ်ကထီၣ်ပုၤမၤန့ၢ်က့ၤပုၤသးသမူ, ဒီး  
ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ချဲအတၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လီၤ. အဝဲဒၣ်သ့ၣ်လီၤအတၢ်ချဲ, ဒီးလူ  
ဝဲအထံအိၣ်ဒီးမဲၣ်ထံ, မဲၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သးကညီၤ, ကတံၣ်ကတီၢ်အီၤအိၣ်  
ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်, အိၣ်ခိကွၢ်လၢဝဲလၢတၢ်သးစူၤလီၤ. တုၤယုၤဒုးဖိထီၣ်  
သ့ၣ်ထီၣ်အီၤလံၤဒီး, အသးပုၤလုၢ်ကွၢ်ဒီးတၢ်သးခုလီၤ.

ပုၤလဲၤတၢ်ဖိတဖၣ်ထံၣ်အီၤဒ်တၢ်အိၣ်ဘုးအသန့လီၤ. ယုၤအဖိ  
အလံၤမ့ၢ်ပုၤဟးဝုၤဝီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချါလီၤ. ပလူၤကွၢ်ယုၤဝုၤတဝုၤလီၤ, ပမ့ၢ်  
အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချါသန့က့, ပတမ့ၢ်ပုၤဘၣ်ယးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်. လၢဟီၣ်  
ခိၣ်အံၤပလီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိးအဂၢ်အကျၢၤတအိၣ်ဘၣ်. ယုၤအဖိမ့ၢ်ဖိခါအဲၣ်  
ဒီးတၢ်အိၣ်ဘုးအလီၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဘုးအလီၢ်အမ့ၢ်က  
တၢ်လၢပုၤလဲၤတၢ်လၢသ့ၣ်လၢသးအကျဲဒီးဘိညါအဂီၢ်လီၤ. တုၤပလဲၤ  
ထီၣ်ဘိသကိးယုၤလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤဒီး, ပန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဘုး, ပသ့ၣ်  
ကဆဲးသးကဆီထီၣ်, တၢ်ဘုးသ့ၣ်တီၤသးလီၤမၤ, ပန့ၢ်က့ၤတၢ်ဂံၢ်တၢ်  
ဘါ, ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဂဲၤလီၤ. ပမ့ၢ်တဘျီသကိးဘိသကိးတၢ်ဘၣ်ဒီး  
တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်ဒီး, ပဂံၢ်ပဘါစၢ်လီၤကွၢ်, ပလီၤဘုးလီၤတီၤ, သ့ၣ်ယၢ  
သးယၢတုၤပကွၢ်ဆါမဲၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်တမ့ၢ်လၢဘၣ်ဒီးန့ၣ်ညါလီၤ.

ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုန်ယံလၢအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢတၢ်မၤမုၢ်ထီၣ် ကၠုၤပုၤခရိုင်ဖိလၢအလီၤထွံၤလီၤဒေးတဖၣ်လီၤ. လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤမ့ၢ်မတၢ် ထံၣ်န့ၢ်တၢ်မၤစၢၤဂၤန့ၢ်ဒ်, ပန့ၢ်ဘၣ်လၢယုၤအဖိမုၢ်ဖိခွါအဖၣ်အကျါအိၣ် တပူၤပူၤဂၤ. ယုၤဟံၣ်လီၤပတၢ်သန့ၤအလီၤ, လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤလီၤ. ပုၤ လၢအနၢ်ပၢ်ပုၤခရိုင်ဖိအတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤ, ထဲသိးဒီးပုၤခရိုင်ဖိအိၣ်တဂၤ ဂၤဂၤ. လၢတၢ်နၢ်ပၢ်လီၤသးအယီၤ, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢပကဘၣ်ဘါ ထုကဖၣ်တၢ်လၢယုၤအဖိမုၢ်ဖိခွါအဂီၢ်လီၤ. လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤပုၤလၢအ သ့ၣ်ညါဒီးနၢ်ပၢ်တၢ်မၤမုၢ်ထီၣ်က့ၤ, ပုၤစိဆံၣ်လၢအလဲၤဂၤဝီၤတဖၣ်, အ သးတအိၣ်ဘၣ်နီတဂၤဘၣ်. မ့ၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤန့ၢ်, ပုၤကိးဂၤဒီး သ့ၣ်ညါဝဲလၢပုၤမၤလၢမၤပုၤကညီအတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤသ့အိၣ်ဒၣ်ယုၤ တဂၤဂၤလီၤ.

ဒ်သိးကအိၣ်ဖျါထီၣ်လီၤဆိလၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်ကသ့န့ၢ်, တၢ်အိၣ် ဖိၣ်ကဘၣ်ဒီးသိၣ်လိအသးလၢပုၤသိၣ်လိတၢ်လၢတၢ်သူတၢ်ပုၤ, ယုထာပၢ် ဝဲလီၤ. ပုၤလၢအတၢ်သ့ၣ်ညါယုၤတအိၣ်ဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သိၣ်လိ အိၣ်လၢယုၤအကလုာ်ကထိသ့လီၤ. ကစၢ်ခရိုင်မၤလိၣ်လီၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ် လၢကဘၣ် “ သိၣ်လိအိၣ်ဒ်သိးအကတီၢ်န့ၢ်တၢ်လၢပမၤလိၣ်တ့ၢ်သ့လၢၣ် တက့ၢ်.” (မး ၂၈:၂၀) န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်မၤလၢကဖိၣ်ထီၣ်မၤဝဲတ ဘျီယီလီၤ. မ့ၢ်ပထံၣ်န့ၢ်ပုၤသိၣ်လိတၢ်, လၢအဂ့ၤန့ၢ် ဒ်ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုၢ်တဂၤဂၤ. လံာ်တၢ်မၤလိလၢအဂ့ၤန့ၢ်ဒ်လံာ်လၢ တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဆၢၣ်သၢဝဲ, (လံာ်စိဆံၣ်)န့ၢ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်. တၢ်ဒုးန့ၢ်ကျဲလၢပတၢ် အိၣ်မူတနံၤဘၣ်တနံၤအဂီၢ်လၢအဂ့ၤန့ၢ်ဒ်ပထံၣ်နီၤအိၣ်, လၢတၢ်အိၣ် ဖိၣ်လၢအကွၢ်လိခရိုင်အိၣ်န့ၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်.

ဒ်လၢဟဲထီၣ်တဘျီဒီးတဘျီတဒ်သိးဘၣ်အသိးန့ၢ်, တၢ်အိၣ်ဖိၣ် အိၣ်ဖျါထီၣ်လၢပုၤတဂၤဒီးတဂၤလၢအတၢ်သိးလိၣ်အသးဘၣ်ဒ်န့ၢ်အသိး လီၤ. အတၢ်ဆၢၤဂၤကတီၢ်ဘၣ်လၢအဂီၢ်, မ့ၢ်တၢ်ရဲလိၣ်သးလီၤ. လၢပုၤတ ဒီးဘျါဒ်ထံဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, အဝဲအိၣ်ဒီးအစိကမိၤလၢကဘျါအိၣ် လီၤ. လၢပုၤအဲၣ်ဒီးမၤတၢ်တဂၤအဂီၢ်, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်မၤသ့လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးခရိုင်န့ၢ်, မ့ၢ်တၢ်တမံၤယီထီၣ်ဘိ လီၤ. ဘၣ်ဆၢၤဒီးတအိၣ်ဖျါထီၣ်ဒ်သိးသိးထီၣ်ဘိဘၣ်. တဘျီဘျီပုၤတဂၤ အသးလိတၢ်တမံၤ, ပုၤအဂၤတဂၤကသးလိတၢ်အဂၤတမံၤလီၤ. လၢတၢ် န့ၢ်အယီအဝဲကဘၣ်ကဲထီၣ်ပုၤမၤန့ၢ်ပုၤသးသမူ, တၢ်အိၣ်ဘျးအလီၤ မုၢ်, တၢ်မၤမုၢ်ထီၣ်က့ၤတၢ်, ပုၤသိၣ်လိတၢ်, ပုၤဘျါတၢ်, ကဲထီၣ်တၢ်ဆၢ ဂၤကတီၢ်ဘၣ်လၢ, ပုၤကမၤယုၤအတၢ်, ဒီးမ့ၢ်ခရိုင်အတလးမူးပိတ်မုၢ်ယံ လၢတဘိယုၤယီလီၤ. အတၢ်ယံတၢ်လၢမ့ၢ်တၢ်ကပီၤအယံအလၢလၢပထီၣ် သတြီၤဒီးတၢ်အဂ့ၤအဂၤတသ့နီတမံၤဘၣ်လီၤ.

**တၢ်အလုာ်အပုၤယံလၢ.**

ခရိုင်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်တၢ်သူၣ်ထီၣ်အိၣ်ဒီးအလုာ်အပုၤ, လၢအ ဒိၣ်နီၢ်မးလီၤ. အလုာ်အပုၤလၢအဒိၣ်အံၤ, ဒုးန့ၢ်လၢအဝဲဒၣ်မ့ၢ်တၢ်အဒိၣ် နီၣ်မးအပနီၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤခရိုင်ပုၤက့ၤအိၣ်လၢအသးသမူလီၤ. “ ဒ် ခရိုင်အဲၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤကွၢ်အသးလၢအဂီၢ်.(အူး ၅:၂၅) အဝဲ ဒၣ်ဟ့ၣ်လီၤကွၢ်အသးသမူကစုဒု, လၢတၢ်သးအိၣ်ဒီးလုာ်ထီၣ်အသးလၢ အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်မူ,တၢ်လၢကပီၤဒီးမၤတၢ်လၢအဂီၢ် လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤကမုၢ်အလီၤလၢ, ခရိုင်ဟံၣ်ဒိၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးပုၤ

ကုသိုလ်အလှူအပူပေးခြင်းထဲထဲအံ့အယိလီ။ ခရိုင်ဟ်ကဲအီလါတါ  
လှူဒါနပူပေးခြင်းအိန်ကတါတုအပူပေးကုသိုလ်အလှူအပူပေးအသွံဒ်လဲလီ။ ကွါ  
ဆိကမိတ်ကလုာ်ထူအံ့တက့ါ။

“ န်သိးသုကအံးကွါကွါကွါခရိုင်အတါအိန်ဖိုင်၊ လါအပူပေးကွါ  
ဝဲလါအသွံဒ်ဒဲန့တက့ါ ” (မါတါ ၂၀:၂၈)

အလှူအပူပေးခြင်းတါမျှါပလဲခဲလါ၊ အလှူအပူပေးခြင်း၊ အတါ  
ယံလါဆဲးကသုပာ်ထီၣ်ဒ်ဂ့လီ။ ခရိုင်အတလးမူးပိာ်မုာ်အလှူအပူပေး  
ဒိန်မုာ်လါအတါယံတါလါအယိလီ။ အတါယံတါလါလါအအိန်ဖျါထီၣ်  
န့၊ မုာ်အလှူအပူပေးလီ။ ယံလါဝဲတုဒ်လဲခရိုင်ဘုပူပေးအီလါအ  
သွံဒ်လီ။

### တါကစီၣ်အယံအလါ။

ခရိုင်အတလးမူးပိာ်မုာ်အိန်ဒီးအတါကစီၣ်အယံအလါ၊ လါက  
ဘုတဲဝဲလါအမုာ်၊ တါမုာ်လါအတါကစီၣ်လီ။ တါမုာ်လါမုာ်ပုခရိုင်ဖိအ  
တါလှူဒါနပူပေးလီ။ အဂုာ်ဒ်အံ့မုာ်ပတါဆါန့ဒီး၊ ပတါသးကွံလီ။ ပ  
ကဟ့ၣ်အဒိ၊ ပကွါလါခရိုင်အတါဟဲခံဘျီတဘျီ၊ ဒီးပမုာ်လါလါအကဟဲ  
က့လီ။ ပအဲဒ်ဒီးလါယုကမါစါပု၊ ဒီးပဆါလါအကမါဝဲအိန်ဒီးအ  
တါမုာ်လါလီ။ ပဆါလါအကနီဟူပတါထုကဖ်၊ ဒီးပအဲဒ်ဒီးလါအက  
စံးဆါပုလီ။ လါတါအံ့အယိပစံးလါပအိန်ဒီးတါမုာ်လါလီ။ ပနာ်လါ  
ယုကမါလါပုအတါအါလီဒီးပဆါန့အီလီ။ တါမုာ်လါမုာ်ပတါ  
ဆါန့ဒီးပတါသးကွံလီ။ ပုကွဲးထါစံးထီၣ်ပတြါစံးဝဲဒ်၊ “ အဂုာ်ဒ်  
အံ့နမုာ်ယတါမုာ်လါလါကစါယုဂါ၊ လါယဖိသုဒါလံလံန့၊ နမုာ်  
ယတါသန့အလီလီ။ ”

(စံး ၇၁:၅) ယုကဟ့ၣ်လီတါကစီၣ်ဆူတါအိန်ဖိုင်လါအမုာ်တါမုာ်လါ  
လီ။ စံၣ်တဲဝဲလါအီနာ်အီ၊ နာ်အီ၊ ဒီးဟ့ၣ်နီလီအီတက့ါ။

တါအိန်ဖိုင်အတါကစီၣ်မုာ်စွါကီးတါပူပေးအကစီၣ်လီ။ ပုတ  
ဂါမုာ်နီဟူလါအထူပေးထီၣ်လါခရိုင်အတါနးတါဖိုင်လံဒီး၊ လါအဂီၢ်မုာ်  
တါကစီၣ်အယံအလါလီ။ ဒီးတါကစီၣ်အံ့ဘုတါဟ့ၣ်လီအီလါ  
ခရိုင်အတလးမူးပိာ်မုာ်အစုပူ၊ လါကနီလီဝဲအဂီၢ်လီ။ လံစီဆုံသိၣ်  
လိပုလါလါရ်မုာ်တါနီကီ၊ မုာ်မုာ်အူလါအလါပံတသ့ဒီး၊ မါဒိန်  
ထီၣ်အသးကွါကွါလီ။ လါအပူပေးဒီးတါနးတါဖိုင်၊ လါပူပေးဖျဲးတသ့  
ဘုလီ။ တါအိန်ဖိုင်ဟ့ၣ်ပလီပုလါလါအဟးဖျဲးတဖ်ဒီးစံးဘုအီ၊ ကျဲ  
လါတါထူပေးအဂီၢ်မုာ်တါအုၣ်က့ဒိန်က့။ “ ပမုာ်ဟ်တါအုၣ်က့ဒိန်  
က့ဒိန်ထဲထဲအံ့လါတါနီတဲမံဘုဒီး၊ ပကယုာ်ပူပေးဒ်လဲ ” (   
၄၁ ၂:၃)။

တါကစီၣ်အံ့တါစံၣ်တဲဝဲလီတုာ်လံ၊ ဒီးကဘုတါစံၣ်တဲဝဲလီဒ်  
အီတုလါခရိုင်ဟဲတစုလီ။

တါကစီၣ်အါန့တါအံ့အိန်ဒီး၊ မုာ်တါအဲၣ်တါကွံအကစီၣ်  
လီ။ ယုကအတါအဲၣ်လါအဟ့ၣ်လီအဖိခွါဒ်သိးကသံလါပုတါဒဲးဘးဖိ  
အဂီၢ်အံ့၊ တမုာ်ဘုတါအဲၣ်လါအဆံးဘု၊ ဒ်န့အသိးယုကအဖိအက  
စါဒဲၣ်မုတမုာ်ဘုလါအတါအဲၣ်မါန့ဆိန်ခံအီဘုဒီးတတုာ်သံအသး  
ကလီကလီဘု။ တုၣ်အဲၣ်လဲလီတုလါတုၣ်ဒဲးဘးအခံဒီးထူးထီၣ်  
က့ပုတါဒဲးဖိဒီးဟ်ထီၣ်အီလါလုဖးထီအထူအယိလီ။ “ အဂုာ်ဒ်အံ့  
၊ ယုကအဲၣ်ပုဟီၣ်ခိန်ဖိ--- ” (ယိ ၃:၁၆)ဒုးဟူထီၣ်သါလီတုလါ  
ဟီၣ်ခိန်ဖိဘုညါတက့ါ။ ခရိုင်မါလီလံအတလးမူးပိာ်မုာ်လါအကရု  
လီတုလါဟီၣ်ခိန်ဖိဒီးဘုညါတက့ါ။ ခရိုင်မါလီလံအတလးမူးပိာ်  
မုာ်လါအကရုလီတါကစီၣ်၊ အယံအလါအံ့တုလါဟီၣ်ခိန်အသနာ်



လီ။ “ ကွါတကွါ, ပါဟ့ၣ်လံပုလါတါအဲၣ်တါကွံၣ်လဲၣ်လဲၣ်, လါတါကကိးပုလါယွါအဖိန့ၣ်လီ။-----” (၁ယိ ၃:၁)တါအိၣ်ဖိၣ်အတါကစီၣ်, မ့ၣ်တါအဲၣ်တါကွံၣ်အကစီၣ်လီ။

မ့ၣ်တါကစီၣ်လဲၣ်, မ့ၣ်တါမုၣ်လါ, တါပူၤဖျဲးဒီးတါအဲၣ်တါကွံၣ်အကစီၣ်လီ။ အါန့ၣ်တါအံၤ,တါကစီၣ်အိၣ်ဒီးတါအါၣ်လီ။အဂါအကျါလါအကဒံကဒါတသ့ဘၣ်လီ။ တမ့ၣ်ထဲအစံးဘၣ်ပုလါယွါအတါအဲၣ်အဂါဒါဘၣ်, မ့မ့ၣ်မိၤက့ၤပုလါအန့ၣ်က့ၤတါတဖၣ်ဒီး, ပါအီၤလါယွါအတါအဲၣ်တါကွံၣ်အပူၤလီ။ ဒီကန့ၣ်သကိးတါကလုၤထုလါအဖိလဲၣ်အံၤတက့ၢ်။

“ယန့ၣ်လါတါသံမ့ၣ်ဂ့ၤ, တါမူမ့ၣ်ဂ့ၤ, ကလူးမ့ၣ်ဂ့ၤ, တါအိၣ်အိၣ်မ့ၣ်ဂ့ၤ, တါအစိကမိၤမ့ၣ်ဂ့ၤ, တါအိၣ်မ့ၣ်ဂ့ၤတါလါအတါအိၣ်မ့ၣ်ဂ့ၤ, တါလါထးခိမ့ၣ်ဂ့ၤတါလါလဲၣ်ခိမ့ၣ်ဂ့ၤ, တါဘၣ်တုအဂ့ၤအဂါမ့ၣ်ဂ့ၤ, မါလီၤဖးပုၤဒီးယွါအတါအဲၣ်တါကွံၣ်, လါအအိၣ်လါပကစါယုၣ်ရှူးအပူၤတသ့ဘၣ်လီ။” (ရိမုၤ ၈:၃၈-၃၉) အအံၤမ့ၣ်တါအါၣ်လီ။အဂါအကျါ, လါအစံးဘၣ်ပုၤ, ယွါအတါအဲၣ်န့ၣ်အကတါတအိၣ်ဘၣ်. မ်လါတါန့ၣ်အယိ, တါလါအမါလီၤဖးပုၤဒီးယွါအတါအဲၣ်တါကွံၣ်သ့န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်နီတမံၤဘၣ်, အအံၤမ့ၣ်တါကစီၣ်အတါအါၣ်လီ။အီၤလီ။အဂါအကျါလီ။

ခရံၣ်အတါအိၣ်ဖိၣ်နီၤလီၤစ့ၣ်ကိးတါကွံၣ်မ့ၣ်အကစီၣ်လီ။ တါကွံၣ်မ့ၣ်လါခံကတါ, ဘၣ်တါကွံၣ်အီၤလါလဲၣ်စိဆံၣ်အပူၤ, ဒီးတါအိၣ်ဖိၣ်ရါလီၤတါလံအီၤလဲ, စံးဝဲဒၣ်။

“ ဒီးသးန့ၣ်ဒီးတလးမူးပိၣ်မ့ၣ်စံးဝဲဒၣ်, ဟဲတက့ၢ်ဒီးပုၤလါအနါဟူတါန့ၣ်မံအစံး, ဟဲတက့ၢ်ဒီးပုၤလါတါသူအသးလါထံန့ၣ်, မံအဟဲတက့ၢ်. ဒီးဖဲန့ၣ်ပုၤလါအသးအိၣ်, မံအဟံန့ၣ်အီၤကလီထံမူတက့ၢ်.” (လိၣ် ၁၁:၂၃)

ပုၤဂ့ၤပုၤဂါမ့ၣ်မါထဲလဲၣ်မါ, သးစိဆံၣ်ဒီးတလးမူးပိၣ်မ့ၣ်အတါမါအါ, လါတါမါသကိးတါဒ်သိးကကွဲမ့ၣ်က့ၤပုၤဆူခရံၣ်အအိၣ်လီ။ တါကွံၣ်မ့ၣ်အံၤလါပုၤလါပုၤတုၤလိၣ်အီၤကိးဂါဒီးအဂါလီ။ တါဟ့ၣ်လီၤကလီပုၤကိးဂါဒီးလါထံမူလဲ, အလုၤအပုၤတအိၣ်ဘၣ်. ပုၤကိးဂါဒီးဘၣ်တါကွံၣ်မ့ၣ်အီၤ, လါကတုၤလိၣ်တါမုၣ်လါအကစီၣ်, တါပူၤဖျဲးအကစီၣ်, တါအဲၣ်တါကွံၣ်အကစီၣ်, အိၣ်ဒီးတါအါၣ်လီ။လါကမါန့ၣ်တါအံၤခဲလါ, ဖဲအတုၤလိၣ်ခရံၣ်န့ၣ်လီ။ “ ဘၣ်ဆၣ်ဒီးဖဲဒၣ်ပုၤလါအတုၤလိၣ်အီၤပုၤလါအစ့ၣ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတါတဖၣ်န့ၣ်, ဟ့ၣ်ဝဲလါအစိကမိၤ, ဒ်သိးကကဲထီၣ်ယွါအဖိလီ။” (ယိ ၁:၁၂)

အအံၤမ့ၣ်ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မ့ၣ်အတါယံတါလါလါအလီၤလိၣ်လီၤလးတဖၣ်လီ။ အဝဲဒၣ်မ့ၣ်တါကပီၤအယံအလါ, တါအလုၤအပုၤအယံအလါ, ဒီးတါကစီၣ်အယံအလါလီ။

### ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မ့ၣ်အယံအလါအတါကပြုၤကပြီ

ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မ့ၣ်, ကပြုၤကပြီၤမုၣ်အသိး (တါ ၆:၁၀) တါလါမုၣ်န့ၣ်ပထံၣ်အီၤညီဒီးပသ့ၣ်ညါအီၤသ့တဘျီယီလီ။ တုၤအဟဲ

ထိပ်လံးဒီးပုထံင်အီလောပုမဲင်လီတံင်လီဆဲးလီ. အဂ်ဒ်အံအဝဲဒေ  
မကပီထီင်ဟီင်ခိင်သုတနံကျၤဖဲအအိင်အလီလောမူကပိင်လီန့င်  
လီ.

ဒ်န့င်အသိးပုထံင်န့င်ယုအဖိခါဒီးသုင်ညါအီညါကဒေသု  
လီ. ပုကွာ်သိတဖင်ထံင်န့င်အီလောကျိအိင်ဆင်အလီ, ဖဲအဘင်တံ  
ဘိင်ဘံယင်အီလောတံင်ညါဒေလဲင်သုင်ညါဝဲတဘျီယီလီ. ပုကူင်သု  
တဖင်ထံင်အဆင်ဒီးသုင်ညါဝဲတဘျီယီလီ. လာထူင်စုညါအလီတံင်သုင်  
ညါအီလောအမုင်ခရံင်, လာအတံင်အိင်ဘုင်အိင်ဘိုင်, လာအတံင်ကတီ,  
လာတံင်ခံအလီ, ဒီးဟီင်ခိင်ဟူးဝးအယီလီ. ရီမုအသုခိင်လောအဘင်  
ကွာ်ထွဲ, တံင်မသံအီဒေလဲင်, သုင်ညါအီလီ. “ စံးဝဲဒေ, အအံတ  
ဂမုမးယုအဖိခါနီင်နီင်လီ. ” (မး ၂၇:၅၄). မုမဆါတနံအံပုသုင်  
ညါခရံင်သုလောသးစီဆုံအယီလီ. ပုသုင်ညါစုင်ကီးအီလောအဝဲဒီးမာပု  
ပုအသး, ဒီးမာမုင်ပုအသးလောသးမုင်စီဆုံအယီလီ. လာမုခိင်ဘီမု  
န့င်, ပုကသုင်ညါအီတဘျီယီလောအဆုင်နီလောယုအစုထွဲ, ဒီးတံင်ပု  
လီလောအစုလင်ဒီးအခိင်လင်တဖင်အယီလီ.

ဒ်မုလောတံင်ဖးဖိဒီးယုအဖိခါလောမုခိင်အသိးန့င်, ပုသုင်ညါလော  
ယုအတံင်အိင်ဖိင်နီင်နီင်သုညါကဒေလီ. တံင်သဘင်ဘုင်လောတံင်ဘုင်တံ  
ဘါအါကလုင်, အလုအလံမုအိင်သနင်က့,ခရံင်အတံင်အိင်ဖိင်ကဘင်  
တံင်ဟံလီဆီလောအတံင်မုလံအယီလီ. ပုအပုသီဒေလဲင်, ကထံင်  
ခရံင်အတံင်အိင်ဖိင်ဒ်မုအသိးလီ.

### တံင်အိင်ဖိင်ဖျါလထအတံင်သိင်တံင်သီ

တံင်အိင်ဖိင်အိင်ဖျါထီင်လောဟီင်ခိင်ချါ, လောအတံင်သိင်တံင်သီအ  
ယီလီ.အဂ်ဒ်အံအတံင်သိင်တံင်သီမုလံစီဆုံအတံင်သိင်တံင်သီ  
လီ. “ ဒီးသိင်လိသီလိအီဒ်သိးအကတီန့င်ကယံင်တံင်လောယမလိင်သု  
ခဲလင်တက့. ” (မး ၂၈:၂၀). အိင်ဖျါဂုမုလောတံင်မလိင်တထံင်အံ,  
မုခရံင်အတံင်မလိင်လောအတံင်အိင်ဖိင်အဂီလီ. တံင်အိင်ဖိင်ကဘင်သိင်  
လိအပျါအဘိင်, လောခရံင်အတံင်မလိင်ခဲလင်, ဒ်ပစံးတံင်အသိးလံစီဆုံ  
ဒီးဘုင်ညါလီ. ဟံသုင်ဟံသးတံင်ကတီလောအစံးဝဲ “ တံင်လောယမလိင်  
တုင်သုခဲလင် ” တထံင်အံတက့. တဘင်သိင်လိအါန့င်အအိင်လောလံင်  
စီဆုံအပုဘင်. စံးဝဲထဲ “ တံင်လောယမလိင်တုင်သု ” ဝဲလီ. မဲလောတံင်န့င်  
အယီတံင်လောတံင်အိင်ဖိင်ကဘင်တံင်န့င်ဒီးမာဝဲန့င်မုဒ်လံစီဆုံတဲဝဲ  
အသိး, ဒီးကဘင်မုထဲလံစီဆုံတဘုင်ဝဲလီ.

တုပဟံဖိင်က့လံစီဆုံအတံင်သိင်လိတဖင်ဒီး, ပကထံင်ဘင်  
တံင်သိင်တံင်သီလော, တံင်အိင်ဖိင်ကဘင်သိင်လိဝဲန့င်, မုအအိင်လောတံင်  
သိင်တံင်သီအဂုအဂါခဲလင်အဖိခိင်လီ.

အဂ်ဒ်အံ, မုတံင်သုတံင်ပုအတံင်သိင်တံင်သီလောအဘင်တံင်ကွဲအီ  
လောယုအသးလီ. လံစီဆုံအနီကစါဒေဝဲဟံဖျါထီင်အသးလောအဘင်  
တံင်ကွဲအီလောယုအသးလီ.

“ ကယံင်တံင်ကွဲအသးခဲလင်န့င်, ကွဲအသးလောယုအသးစီ  
ဆုံ, ဒီးဂုလောသိင်တံင်သီတံင်အဂီ, လောသိင်ယီင်တံင်အဂီ, လောယင်လီ

တၢ်အဂီၢ်, လၢသိၣ်လိၣ်န့ၣ်လိၣ်တၢ်တီၢ်တီၢ်လိၣ်အပူၤအဂီၢ်, နံသိးယွၤအပူၤကညီကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်, ဒီးကအိၣ်ကတၢ်ကတီၤအသးလၢလၢပွဲၤ, လၢကယၢ်တၢ်မၤဂ့ၤတမံၤလၢ်လၢ်အဂီၢ်လီၤ.” (၂ တံၤ ၃:၁၆-၁၇).

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဆၢက့ၤပုၤလၢအသးဘၣ်တံာ်တၢ်လၢတၢ်သံကွၢ်တထံၣ်အံၤ, လၢတၢ်ညီန့ၤသံကွၢ်အီၤ, လၢပုၤအါဂၤတလီၢ်လီၢ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ, “ လံာ်စီဆုံမ့ၢ်ဖဲယၢ်ယွၤအကလၢနီၢ်နီၢ်ခါ” န့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီကဘၣ်တူၢ်လိာ်ယွၤအကလၢကထါ, ဒိကန့ၣ်ဒီးမၤထွဲအီၤ, ဒီးကဘၣ်သိၣ်လိစ့ၣ်ကိးပုၤဂၤလီၤ. လံာ်စီဆုံမ့ၢ်တမ့ၢ်ယွၤအကလၢဘၣ်န့ၣ်, ပုၤခဲလၢာ်အတၢ်မ့ၢ်လၢ်ကဟးဂီၤကွံာ်ဝဲ, ဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတအိၣ်လၢဘၣ်.

ဘၣ်ဆၣ်ဒီးလံာ်စီဆုံမ့ၢ်ယွၤအကလၢကထါနီၢ်နီၢ်, လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢတၢ်သူတၢ်ပုၤအစိကမိၤ, နံပစံးတၢ်အသိး “ ယွၤအသး” ကွဲးဝဲလီၤ. “ ကယၢ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်” စံးတၢ်မ့ၢ်လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်ကိးဖျၢၣ်ဒဲးလၢလံာ်စီဆုံဒီးဘၣ်ညါအပူၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢသးစီဆုံလီၤ. မ့ၢ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢယွၤအသးသတးဒီး, တၢ်ကွဲးခဲလၢာ်မ့ၢ်တၢ်နီၢ်နီၢ်လီၤ. လံာ်တၢ်စံာ်စီတဲာ်စီ, လံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤ, တၢ်ကူၣ်သ့သ့ညါ, ဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဂံၢ်ခိၣ်ခဲလၢာ်, သန့ၤထီၣ်သးလၢအီၤလီၤ.

အါန့ၢ်တၢ်အံၤလံာ်စီဆုံလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤ, လၢယွၤအသးန့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်ကလၢလၢ, အဘၣ်တၢ်ယုထၢအီၤ, လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်လီၤ. ပကစၢ်စံးဝဲ, “ တၢ်မၤမူတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်သးလီၤ. တၢ်ညၣ်တဂီၢ်တသိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်နီတမံၤဘၣ်. တၢ်ကတီၤလၢယစံးဘၣ်သ့န့ၣ်မ့ၢ်သးဒီးတၢ်မူ

လီၤ. (ယံၤ ၆:၆၃). စီပီလုးယုထၢစ့ၣ်ကိးတၢ်ကလၢအံၤ, နံသးစီဆုံအတၢ်ကွဲးအသိးဒီးစံးဝဲဒၣ်, “ ဒီးတၢ်န့ၣ်တဖၣ်ပစံာ်တဲာ်တဲာ်လီၤလၢပုၤကညီအတၢ်ကူၣ်သ့သိၣ်လိဝဲန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်လၢသးစီဆုံသိၣ်လိဝဲတဖၣ်လီၤ. ပဟံသကြီၤတၢ်ဘၣ်ပးဒီးသးလၢအဘၣ်ပးဒီးသးန့ၣ်လီၤ. (၁ကရံၣ် ၂:၁၃). အိၣ်ဖျါလံာ်တၢ်လီၤဆဲးလၢပုၤန့ၣ်လံာ်စီဆုံတဖၣ်, န့ၣ်ဝဲတုၤလီၤတီၢ်လီၤလၢလံာ်စီဆုံတမ့ၢ်ပုၤကညီအတၢ်ဆိကမိၣ်, မ့ၢ်ပုၤကညီအစ့ကွဲးယွၤအတၢ်ကတီၤ, နံပုၤစီဆုံမၤအကွဲးအသိးလီၤ. မ့ၢ်သးစီဆုံမၤပုၤကွဲးတၢ်ဒီး, ကွၢ်ထွဲတၢ်ကွဲးလၢအခိၣ်ထံးတုၤလၢအကတၢ်အယိ, မ့ၢ်ယွၤအကလၢနီၢ်နီၢ်လၢ, တၢ်ယုထၢဆၣ်သၢအီၤ, ပၢ်တုၤလၢခရံၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်လဲၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဟံဂၢ်ဟံကျၢၤတၢ်အံၤအဂီၢ်, စီပုၣ်တကြူးအုၣ်စ့ၣ်ကိးအသးဒီးစံးဝဲဒၣ်,

“ သ့ၣ်ညါစိတၢ်အံၤတက့ၢ်, လံာ်အကလၢလၢဝံကျိၣ်န့ၣ်, တၢ်တဖုးအိၣ်ဖျါထီၣ်အခိပညီဖဲဒၣ်ပသးပလီၤနီတထံၣ်ဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤဝံအကလၢတဖဲဘၣ်ဝဲလၢပျၢၤဖဲဒၣ်ပုၤကညီအသးဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံဘိးထီၣ်အသးအသိးန့ၣ်, ယွၤအပူၤစီဆုံကတီၤတၢ်လီၤ.” (၂ပုး၃၂၀-၂၁)

လၢအဆၢဖိခံဆံအပူၤ, အုၣ်အသးလၢတၢ်ကွဲးအသးစီဆုံတဖၣ်န့ၣ်, တၢ်တပျဲပုၤကညီထုးထီၣ်အခိပညီဒ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်အသးဒၣ်ဝဲဘၣ်. မ့ၢ်လၢတၢ်ကွဲးတမ့ၢ်ဘၣ်ပုၤကွဲးတၢ်အတၢ်ကတီၤဒၣ်ဝဲအယိလီၤ. တၢ်အုၣ်အသးလီၤတၢ်လီၤဆဲးမ့ၢ်ဝဲ, “ မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံဘိးထီၣ်အသးအသိးန့ၣ်, ယွၤအပူၤစီဆုံကတီၤတၢ်လီၤ”,

ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုၢ်အိၣ်ဒီးအစိကမိၤ, အဂၢၢ်အကျၢၤလၢအဒီးန့ၣ်ဝဲ, လၢအမ့ၢ်လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်တၢ်သိခဲလၢာ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သိ

တဖန်အံ့ဘၣ်ထီၣ်ဘၣ်စီၤဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲး, န်သိးအသုတဟးဖးဒီးလံာ်စီဆုံသိၣ်ဝဲတဂ့ၤ, မ့ၢ်တခီဘၣ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤဝဲဒ်သိး, ပုၤလၢအဒိကနၢ်ဝဲတဖၣ်, ကနၢ်ဟူဝဲဒ်တၢ်ကလုာ်စီဆုံနီၢ်နီၢ်အသိးလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢအဆၢထၢၣ်ဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢၤကျၢၤ, လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤန့ၣ်, ကဘၣ်သိၣ်လိတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤတၢ်လီၤဆဲးလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဂၢၢ်အကျၢၤ, လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘၣ်န့ၣ်, သိၣ်လိတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတသ့ဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဒ်အံၤအသိး, ကဘၣ်တၢ်ဂံၢ်ယုၣ်အိၤ, လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်လၢ, ပုၤမ့ၢ်လၢတၢ်လၢအိၤတသ့နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်ကပီၤကခံးလီၤဝဲ, အတၢ်ကစီၣ်တလီၤတၢ်လီၤဆဲး, ဒီးအတၢ်ကစီၣ်တဖၣ်တကဲဘျးနီၣ်တမံၤဘၣ်. ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်, ကကဆဲးကဆိဒ် “မ့ၢ်” အသိး, ဝဲအပၤယၢ်ယုၤအကလုာ်နီၢ်နီၢ်, န်အမ့ၢ်သးစီဆုံအတၢ်ကစီၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

### အတၢ်ကပြုၤကပြီၤလၢအတၢ်ဖံးတၢ်မၤ

ထဲအကပြုၤကပြီၤဒ်မ့ၢ်အသိးတမ့ၢ်ဒ်တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤဘၣ်. ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်ကပြုၤကပြီၤစ့ၣ်ကိးလၢအတဖံးတၢ်မၤလီၤ. အတၢ်ဖံးတၢ်မၤနီၢ်နီၢ်, မ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်အိၤလၢအကဘၣ်သိၣ်လိပုၤဂၤ, “ န်သိးအကတိၣ်န့ၢ်တၢ်မၤလိာ်သုခဲလၢာ် ” (မးၤၤၤၤၤၤ)လီၤ. အဆိကတၢ်ကစၢ်သိၣ်လိလီၤ, အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အဒိၣ်ထံးတဖု(အပုၤတၢ်မၤဖိ) မၤလိာ်လီၤအိၤလၢကသိၣ်လိပုၤဂၤပုၤဂၤ, န်အမၤလိဘၣ်တၢ်လံဝဲအသိးလီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတၢ်မၤလၢ, အကဘၣ်မၤဖျါထီၣ်ဝဲလီၤ.

### တၢ်မၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဘျၢပုၤလၢထံ

လၢကစၢ်အတၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်အကျါတထံၣ်မ့ၢ်ဝဲ, တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်ဘျၢပုၤန့ၢ်က့ၤတၢ်တဖၣ်လၢထံလီၤ. ကစၢ်စံးဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဒ်အံၤ, “ မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, လဲၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်လၢယပျံၤယဘိၣ်တက့ၢ်. ဒီးဘျၢအိၤလၢပာ်, ဒီးဖိခွါ, ဒီးသးစီဆုံအမံၤအပူၤတက့ၢ် ” (မးၤၤၤၤၤၤ) တၢ်မၤလိာ်လၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်ဘျၢပုၤတဂၤလၢလၢ, တဘျီယိဝဲအနၢ်က့ၤတၢ်အဆၢကတီၢ်လီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်အလုာ်ပုၤဒိၣ်တထံၣ်, လၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်မၤဖျါထီၣ်အၤဂ့ၤဂ့ၤကလဲာ်လီၤ.

တၢ်စိကမိၤအဒိၣ်ထံးကတၢ်တထံၣ်မ့ၢ်တၢ်ဘျၢပုၤလၢထံလီၤ. အဆိကတၢ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်စိကပီၤအံၤဆူဘျၢတၢ်စီၤယိၤဟ့ၣ်အစုဒိဖျါအကလုာ်ကထါလၢအစံးဝဲ, “ ပုၤကညိလၢအဘၣ်တၢ်မၤလိာ်အိၤလၢယုၤအိၣ်ဝဲတဂၤ, အမံၤမ့ၢ်စီၤယိၤဟ့ၣ်လီၤ. ” (ယိၤၤၤၤၤၤ) စီၤယိၤဟ့ၣ်ယၢၤထီၣ်ယုၤအမံၤဒီးစံးဝဲ, “ မ့ၢ်ပုၤလၢအမၤယဟဲဘျၢတၢ်လၢထံကျါတဂၤ ” (ယိၤၤၤၤၤၤ) သတးဒီးစီၤယိၤဟ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်စိကမိၤလၢအကဘျၢတၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤယိၤဟ့ၣ်သံဒီးက့ၤဆူမုၢ်ခိၣ်လံ. အဝဲဒ်ဘျၢတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤတသ့လၢဘၣ်. ကစၢ်သ့ၣ်ညါဟံးစၢၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလံသတးဒီးတၢ်စိကမိၤလၢစီၤယိၤဟ့ၣ်ဟံးတ့ၢ်ကွဲာ်န့ၣ်, အဝဲဒ်ဟ့ၣ်လီၤက့ၤဝဲဆူအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အစုပူၤ, န်တၢ်ဟံးဖျါတ့ၢ်လံလၢအဖိခိၣ်အသိးလီၤ. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဲထီၣ်ပုၤတဂၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမိၤလၢကဘျၢတၢ်လီၤ.

အဂၤတမံၤမ့ၢ်တၢ်ဘျၢထံအလုာ်အလၢလီၤ. တၢ်ကွဲးအသးကိးထံၣ်ဒဲးအုၣ်အသးလၢတၢ်ဒီးဘျၢကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ဘျၢလီၤပုၤဒိၣ်ဂၤညါလၢ

ထံကျလီ။ တံကတိ “ဘးပတံစါ” မှ်ဟူးလှ်အတံကတိဒီးအခိပ ညီဖျါလီတံလီဆဲးလတံဘျါလီပု (မုတမှ်တံမမံမံလတံကျ လီ။) တံကတိအံအခိခိထံးဟဲလါ “ဘးပတံစါ” (ရှေ့သ) အခိပညီမှ် “စုန် လီ” (၉၈) လီ။ တံ လူ လီ ပု ခိန် လါ ထံ တ မှ် တံ ဒီး ဘျါ ဘဉ်။ ယူလါအသုဉ်ညါတံခဲလါနံပာ်ဝဲတံ “လူလီ” ထံလတံဟုဉ် လှ်အကျိန်ကိးဝဲလါ “အဲးခံအိဉ်” (နုခုနုသ) လီ။ တမှ် “ဘးပတံစါ ဘဉ် လါ တံ နှ် အ ယိ လံာ် စီ ဆုံ တ ယါ ထီဉ် စုန် ကိး ဝဲ “ရဲန် ထံး န် စီ” (မညေအငိဖသ) န်ပစံးတံအသိး “ဖုံ” ထံနုဉ်ဘဉ်။

ယူလါအတုလီပုကညီအတံကတိအကျိန်ခဲလါ၊ မှ်ကစါ လါအကတိတံ၊ အဆိကတံဒီးကတိစုဉ်ကိးတံလါခံကတံ၊ ခိဖျါအ ဖိခါယုဉ်ရှူးခရံာ်လီ။ ယုဉ်ရှူးလါအနံပာ်ဒီးကတိကျိန်ကိးကျိန်ဒဲးလါ ဟီဉ်ခိဉ်ချါ၊ ကတိတံဒီးပုကိးကလုဉ်ဒဲး၊ လါပကျိန်ပဝဲလါမှ်မဆါ တနံအံ၊ လါအမှ်လံာ်တံအာဉ်လီအိလီအသိ၊ အတံကတိတဖဉ် နှ်လီ။ ဝဲအကတိတံဘဉ်ယးတံဒီးဘျါထံအဂုဉ်နှ်အဝဲဒဉ်ဆာဉ်သါ တံကစုဉ်လီ (၉၈) လီ။ အိဉ်ဖျါတံလံလီတံလီဆဲးလတံကတိဘး ပတံစါနှ်၊ မှ်တံဘျါလီပုလါအဒီးဘျါအသးဆူထံကျါလီ။ တုပ ကွာ်ထံဆိကမိဉ်တံခဲလါဝဲဒီးလါခံကတံပထံဉ်ဘဉ်လါ၊ လံာ်စီဆုံ အံဘဉ်တံကွဲးအိလါယူဒိဉ်လါမူခိဉ်ဒီးအဖိခါယုဉ်ရှူးခရံာ်၊ ဒီးသးစီ ဆုံအတံထိးဘဉ်ပုကွဲးတံတဖဉ်အသးလီ။

ဘဉ်ထွဲဒီးတံဒီးဘျါအလုာ်အလံာ်အံဒ် ကစါအတံကတိဒဉ်ဝဲ အသိးလံာ်စီဆုံဟုဉ်ပုတံအုဉ်အသးလါပုဘဉ်လဲလီဆူထံကျါဒီးဟဲ

ကုထီဉ်လါထံကျါလီ။ “ယုဉ်ရှူးဒီးဘျါအသးဝံဒီး၊ လဲထီဉ်တကီခါ လါထံကျါ” (မးဒး၁၆)

“ဒီးမလိာ်ဝဲဒ်သိးလှ်ကဟဉ်ကအိဉ်ကတိလီ။ ဒီးစါဖံးလံး ပူးဒီးပုဒုဒိဉ်ဖိလဲလီဆူထံကျါ၊ ခံဂါလါဒီးအဝဲဒဉ်ဘျါအိလီ။” (မါတံာ် ဂး၃၈)

တံအုဉ်အသးအဂါတံမှ်ဝဲ၊ ဝဲပုဒီးဘျါသးအလီနှ်ထံကဘဉ် အါလီ။ “ဒီးစါယိဟဉ်ဘျါတံလါအဲနိဉ်၊ ဘူးဒီးဂုလှ်လီ။ အဂုဉ်ဒ် အံထံအါဖဲနှ်လီ။ ဒီးပုဟဲဒီးဘျါအသးလီ။” (ယိ ၃း၂၃)

ဒ်နှ်အသိးတံအုဉ်အသးအဂါတံထီဉ်သတြီဝဲတံဒီးဘျါဒီး တံခုဉ်လီပုလီ။ “မါသးဒ်နှ်ဒီးပဘဉ်တံခုဉ်လီယုဉ်ဒီးအိဆူတံ သံအပု၊ လါတံဘျါအယိ၊ န်ခရံာ်ဂဲဆါထာဉ်ကုလါတံသံအပု၊ လါ ပါအလံာ်ကပီအသိးနှ်၊ ပကလဲတံပဝဲဒဉ်လါတံမူအသိးနှ်အသိး စုဉ်ကိးလီ” (ရိ ၆း၄)

တံအုဉ်အသးတဖဉ်အံတဲဘဉ်ပုလီလီလါလါတံဒီးဘျါထံ၊ န်ပ စံးတံအသိး၊ ဘးပတံစါမှ်တံစုဉ်လီဘျါလီပသးဒိဂါညါဆူထံကျါ လီ။

ဝဲအံတံအလုာ်အလံာ်အိဉ်ဝဲဒ်အံ၊ တံအလုာ်အလံာ်အဂါအ ကျါလါအမှ်တံဒီးဘျါထံကဘဉ်မှ်တံနီကီ (တမှ်တံမါဝံတံမံ ဘဉ်) အသိးနှ်၊ ပုလါအကဒီးဘျါအသးစုဉ်ကိးကဘဉ်မှ်ပုလါအ ကားဒီး၊ တံဒီးဘျါနီနီလီ။ ပုလါကအကဒီးဘျါတဂါအဆိကတံက ဘဉ်ကဲထီဉ်ခရံာ်အပျါအဘိဉ်လီ။ ခရံာ်စံးဝဲဒဉ်၊ “မါသးဒ်နှ်ဒီးလဲ

ဒူး ကဲ ထီၣ် ပှၤ က လုၣ် တ ဖၣ်ခဲ လၢၣ် လၢယဖျါ ယ ဘီၣ် တ က့ၢ်. ဒီး ဘျၢ အီၤ .....

(မး ၂၈:၁၉) မတၢတဂၤ ကြၢးဒီးဘျၢ အသးလဲၣ်, မ့ၢ်ပှၤလၢအဘၣ်တၢ် သိၣ်လိလံအီၤ, လၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒီးအဝဲဒၣ်စ့ၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤလံခရံၣ် နီၢ်နီၢ်လီၤ. ပှၤလၢအကြၢးဒီးဘျၢအသးကဘၣ်မ့ၢ်, ပှၤလၢအန့ၢ်က့ၤခရံၣ် အသးလီၤ.

“ဒီးလဲၤတၢ်လၢကျဲအဖၢမ့ၢ်ဒီး, တုၤဝဲလၢထံတပူၤ, ဒီးပှၤဒုဒံၣ်ဖိ စံးဝဲဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ်ထံအိၣ်ဝဲလီၤ. န်သိးပသုတဒီးဘျၢပသးတဂ့ၤဒီး, မ့ၢ်မ န့ၢ် တြီယၢတမံၤလဲၣ်. ဒီးစီၤဖံးလံးပူးစံးဝဲဒၣ်, နမ့ၢ်စ့ၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤလၢနသး ဒီးဖျါညါဒီး, ဂ့ၤဒီးန့ၢ်လီၤ. ဒီးအဝဲဒၣ်ကတိၤဆၢတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယန့ၢ် လၢယုၣ်ရှူးခရံၣ်န့ၢ်မ့ၢ်ယွၢ်အဖိခွါလီၤ.” (မၤတၢ် ၈:၃၆-၃၇)

ပှၤလၢအဒီးဘျၢအသးလၢထံန့ၢ်, ကဘၣ်လီၢ်ဖျါထီၣ်အသးလၢ အပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးနီၢ်နီၢ်လီၤ. “မ့ၢ်တုၤအထံၣ်ဘၣ်ပှၤဖၣ်ရံးဂဲ ဒီး, ပှၤစၢၤန့ၢ်ကဲအါဂၤဒ်သိးအကဒီးဘျၢဘၣ်အသးဒီးစံးဘၣ်အီၤဂ့ၢ်ပူတဖု ဓၢ, မ့ၢ်မတၢသိၣ်လိသုဒ်သိးသုကယုၢ်ထီၣ်ကွၢ်လၢ, တၢ်သးထီၣ်လၢအဟဲ န့ၢ်တဂၤလဲၣ်, မၤသးန့ၢ်ဒီး, သၣ်ထီၣ်တၢ်သၣ်အဂ့ၤဘၣ်ယးဒီးတၢ်ပီၢ် ယၢ်လီၤပသးန့ၢ်တက့ၢ်.” (မး၃:၇-၈)

ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၢ်ပံၤလၢ, ကဘၣ်ဟးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အတၢ် မၤ, လၢအမ့ၢ်တၢ်ဒီးဘျၢပှၤလၢထံလီၤ. အဝဲဒၣ်ကဘၣ်တူၢ်လိၣ်တၢ်စိတၢ် ကမီၤအံၤဒ်အမ့ၢ်အတၢ်ဒၣ်ဝဲအသိးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဝဲမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်

လီၤ. ကဘၣ်တူၢ်လိၣ်တၢ်စိတၢ်တူၢ်လီၤဘျၢပှၤဆူထံကျါလီၤ. ကဘၣ်ဒီးပှၤလၢ အ

ကြၢးဒီးဘျၢအသးတဖၣ်, အပျါအဘီၣ်လၢအပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးလၢ တၢ်ဒီးဘးလၢအန့ၢ်က့ၤယုၣ်ရှူးခရံၣ်လၢအသးဒီးဖျါညါလီၤ.

### တၢ်မၤလၢအမ့ၢ်ကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါ

ဒ်တၢ်ဒီးဘျၢထံအသိး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကီးဒီးအတၢ်မၤလၢအ မ့ၢ်တၢ်ကမၤတၢ်အိၣ်လၢဟါလီၤ. တၢ်မၤကစၢ်အတၢ်မၤလၢဟါလၢအမ့ၢ် ဘူၣ်စီဆံ့အံၤ, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုဒီးတဖုအိၣ်ဒီးအစိအကမီၤ, လၢကမၤဝဲ လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤဒၣ်ဝဲလီၤ. ပှၤလၢအန့ၢ်က့ၤတၢ်ဒၣ်လဲၣ်ဟံးန့ၢ်အီၤတ သ့ကိးဂၤဒီးဘၣ်, ဝဲအံၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုဒီးတဖုမၤဒၣ်ဝဲအတၢ်န့ၢ်မ့ၢ်အ လိၣ်ဖျါထီၣ် “ဒၢးထီၣ်ထီတတီၤ” အဒိအတဲာ်ဒီး, ကဘၣ်မၤဝဲဒ်တၢ်သိၣ် လိမၤယုၢ်အီၤလၢဒၢးထီၣ်ထီအသိးလီၤ. (မး ၂၆:၂၇-၃၀). စီၤပီလူးသိၣ် လိလီၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးဟံးလီၤန့ၢ်အီၤဘူၣ်စီဆံ့အလုၢ်အလၢဒီးစံးဝဲဒၣ် , “အဂ့ၢ်ဒ်အံၤတၢ်လၢယဒီးန့ၢ်လၢကစၢ်အအိၣ်, ယဟ့ၣ်လီၤစ့ၢ်ကိး သု .....

“ယကွဲးန့ၢ်သုလၢလံာ်တဘ့ၣ်အပူၤ, န်သိးသုသုတရုလိၣ်သုသး ဒီး, ပှၤမၤကမ့ၢ်ပိၣ်မုၢ်ပိၣ်မၤတဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးလၢဟီၣ်ခိၣ်အ

ပုၤမၤကမၤမၤပုၤပိၤပုၤပိၤမၤမၤမၤဂၤ၊ ပုၤသးကံၤစ့မၤဂၤ၊ ပုၤအိၣ်က  
ဘျးအိၣ်ကဘျးမၤဂၤ၊ ပုၤဘါတၢ်ဂီၤတၢ်ဖီၣ်မၤဂၤ၊ ရၢလိာ်သုၤသးလၢတ  
က့ၤတဂ့ၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးသုၤဘၣ်ဟးထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤ  
လီၤ. မ့ၢ်ခဲကနီၣ်အံၤယကွဲးန့ၣ်သုၤ, လၢပုၤဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်လၢဒီပုၤဝဲတ  
ဂၤဂၤ, မ့ၢ်ပုၤမၤကမၤမၤပုၤပိၤပုၤပိၤမၤမၤမၤဂၤ, ပုၤအိၣ်ကဘျးအိၣ်ကဘျး  
မၤဂၤ, သုၤတရၢလိာ်သုၤသးဒီးအိၣ်တဂ့ၤ, အိၣ်ယုၣ်ဒ်လဲာ်ဒီးပုၤဒ်န့ၣ်အသိး  
တဂၤတဂ့ၤ. ပုၤအိၣ်လၢခိတဖၣ်ဘၣ်ယးဒီးယၤဒ်သိးယကစံၣ်ညီၣ်အိၣ်န့ၣ်  
ဒ်လဲာ်, သုၤစံၣ်ညီၣ်ပုၤအိၣ်လၢတၢ်အပူၤတမ့ၢ်ဘၣ်ခါ. မ့ၢ်ပုၤအိၣ်လၢခိတ  
ဖၣ်န့ၣ်ယုၤစံၣ်ညီၣ်အိၣ်လီၤ. ဟီထီၣ်ကွံာ်ပုၤအၢပုၤသိတဂၤန့ၣ်လၢသုၤကျါ  
တက့ၢ်.” (၁ကရံၣ် ၅:၉-၁၃)

ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အိၣ်လၢထးတဖၣ်အံၤ, တၢ်စံးဘၣ်ပုၤ  
လီၤလီၤလၢပတဘၣ်ပျဲအဟံးန့ၣ်တၢ်ရၢလိာ်အဘျးစီဆံၣ်ဘၣ်. စံးဝဲပျါပျါလၢ  
“ အိၣ်ယုၣ်တၢ်ဒီးပုၤဒ်န့ၣ်တဖၣ်တဂ့ၤ ” တမ့ၢ်ဘၣ်ခါ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်  
တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစ့ၣ်ကိးတၢ်စီကမီၤလၢအစုပူၤ, လၢတၢ်မၤအံၤအဖိခိၣ်ဒ်သိးအ  
သုၤတဟ့ၣ်ပုၤမၤတၢ်ဒဲးဘးလၢအဖိခိၣ်အံၤလၢတၢ်အလုၢ်အလၢ်စီဆံၣ်အံၤတ  
ဂ့ၤလီၤ. “ ဟီထီၣ်ကွံာ်ပုၤအၢပုၤသိတဂၤန့ၣ်လၢသုၤကျါတက့ၢ်.” တၢ်အံၤ  
တမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ်လၢ, အကဘၣ်ဟီထီၣ်ကွံာ်ပုၤအိၣ်  
လၢတၢ်ချၢ, လၢအတမ့ၢ်ဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်, ပုၤလၢအမၤတၢ်  
ဒဲးဘးလၢတၢ်ပၤပျါတၢ်လံအိၣ်တဖၣ်ဂီၤကဘၣ်ဟီထီၣ်ကွံာ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ  
အပိၤထွဲထီၣ်အခံမ့ၢ်ဝဲ, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤအကစၢ်အတၢ်  
အိၣ်လၢဟါအံၤ, ကဘၣ်ကွံာ်ထံကွံာ်ဆးစ့ၣ်ကိးပုၤလၢအကဟံးန့ၣ်ဘျးစီ  
ဆံၣ်တဖၣ်, မ့ၢ်အကကြၢဒီးဘျးခါ, တကြၢဘၣ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဝံသးစူၤသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤလၢဘျးစီဆံၣ်အံၤ, ဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်လၢ  
တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤပကစၢ်ယုၣ်ရှးခရံၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပကစၢ်ယုၣ်ရှးခရံၣ်စံး  
ဝဲဒၣ်, “.....ဝဲသုၤအိၣ်တၢ်အံၤတစုစုဒီးမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယၢအဂီၢ်န့ၣ်တ  
က့ၢ်.” (၁ကရံၣ် ၁၁:၂၅)

ပကဘၣ်မၤဘျးစီဆံၣ်အလုၢ်အလၢ်အံၤဆံးယံာ်လဲာ်န့ၣ်, တၢ်ပၤ  
လီၤန့ၣ်ပုၤအဆၢကတီၢ်စ့ၣ်ကိးဒီးအဆၢကတီၢ်မ့ၢ်ဝဲ “.....မ့ၢ်သုၤဒုးန့ၣ်ပျါ  
ထီၣ်ကစၢ်အတၢ်ဒီးသံအသးတုၤအဖဲတစုလီၤ.” (၁ကရံၣ် ၁၁:၂၆) ပ  
ကဘၣ်မၤအိၣ်တုၤလၢခရံၣ်ဖဲတစုလီၤ.

ခရံၣ်အတလးမူးပိၤပုၤမၤဘၣ်မၤတၢ်ရၢလိာ်ဘျးစီဆံၣ်အံၤလၢတၢ်  
ကဆဲးကဆီ, ထဲပုၤလၢအ  
ကြၢဒီးဟံးန့ၣ်ဝဲ, ဒီးကဘၣ်မၤအိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ကစၢ်အဂီၢ်ဒီးက  
ဘၣ်မၤအိၣ်တုၤခရံၣ်ဖဲတစုလီၤ.

### တၢ်မၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဒိကန့ၣ်မၤထွဲတၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်

တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်တထံၣ်အံၤ, ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဆူတၢ်အိၣ်ဖိၣ်  
ကိးဖုဒဲး, လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢလၢအကဘၣ်မၤဝံၤဝဲအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်ထဲ  
တထံၣ်ဂီၤ, ဘၣ်ဆၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်နီၤဖးသၢတီၤ, ဒီးကိးတီၤဒဲးအဂ့ၢ်ဒိၣ်  
ကျါသ့ၣ်ထဲသိးသိးလိာ်အသးလီၤ. တဒိၣ်ဆံးအါစ့ၣ်လိာ်အသးဘၣ်, လၢ  
အကျါတတီၤမ့ၢ်တလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဘၣ်ဒီးအဂၤခံတီၤကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်တ  
သ့ဘၣ်. တၢ်မ့ၢ်လဲၤကပၤကွံာ်အိၣ်ထဲတတီၤဂီၤန့ၣ်, တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်က

ဟးဂီၤကွၢ်ခဲလၢၣ်လီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤ အီၤဆူတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အစုပူၤလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, လဲၤဒုးကဲထီၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်လၢယပျဲၤ ယဘိၣ်တက့ၢ်. ဒီးဘျၢအီၤလၢပၢ်, ဒီးဖိခါ, ဒီးသးစီဆုံအမံၤအပူၤတ က့ၢ်. ဒီးသိၣ်လိအီၤဒ်သိး, အကတီၢ်န့ၢ်ကယဲာ်တၢ်လၢယမၤလိာ်တ့ၢ်သ့ခဲ လၢၣ်တက့ၢ်. ကွၢ်ကွၢ်ယအိၣ်ဒီးသုကိးမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်နၤဒဲးတုၤတၢ်အစီၤကတၢ် လီၤ.”  
(မး ၂၈:၁၉-၂၀)

တၢ်မၤလိာ်အခိၣ်ထံးတတီၤမ့ၢ်ဝဲ, “လဲၤဒုးကဲထီၣ်ပုၤကလုာ်လၢ ယပျဲၤယဘိၣ်” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်လဲၤတဲဘၣ်ပုၤ အဂၤတဂၤဒီးတဂၤ, ဒုးန့ၢ်ပၢ်အီၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်ဒီးကကဲထီၣ်က စၢ်အပျဲၤအဘိၣ်လီၤ. ခံတီၤတတီၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကဘၣ်ဘျၢပုၤကဲသီအပျဲၤ အဘိၣ်တဖၣ်လၢထံလီၤ. ပမၤလိတ့ၢ်လံလၢတၢ်ဒီးဘျၢထံမ့ၢ်အလိၣ်ဖျါ ထီၣ်, လၢပကဘၣ်ခူၣ်လီၤကွၢ်ပုၤဆူတၢ်သံအပူၤယုာ်ဒီးပကစၢ်ခရံၣ်, ဒီး ပဂဲၤဆၢထၢၣ်ယုာ်ဒီးအီၤ, ဒ်သိးပကပိာ်အခံလၢတၢ်အိၣ်မူအသီအပူၤ လီၤ. (ရိ ၆:၄)

လၢခံကတၢ်တတီၤမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိပုၤလၢအနာ်က့ၢ်တၢ်ဒီး, ဒီးဒိ ဘျၢအသးလၢထံဒီးကဲထီၣ်လံခရံၣ်အပျဲၤအဘိၣ်တဖၣ်, လၢခရံၣ်အတၢ် မၤလိာ်, လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤခဲလၢၣ်လီၤ. န့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် လံ, ဒီးဘျၢအသးလၢထံလံ, ကဲထီၣ်အပျဲၤအဘိၣ်လံ, ဘၣ်ဆၣ်ပုၤမ့ၢ်တ သိၣ်လိအီၤဘၣ်ဒီး, ကဘၣ်အိၣ်မူဝဲခရံၣ်ဖိတဂၤအသိးဒ်လဲၣ်န့ၣ်တသ့ၣ်

ညါဝဲဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်မၤအမိာ်နီၢ်နီၢ်မ့ၢ်တၢ်မၤဝံၤက့ၢ်ကစၢ်အ “တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်” တထံၣ်လၢအအိၣ်ဒီးအတၢ်နီၤဖးသၢတီၤအံၤန့ၣ် လီၤ.

### ဟ်ဖျါထီၣ်အတၢ်အဲၣ်

တလးမူးပိာ်မုၢ်အတၢ်အဲၣ်လၢအခိၣ်ထံးမ့ၢ်အဝါလီၤ. ဒ်န့ၣ် အသိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အတၢ်အဲၣ်အခိၣ်ထံးမ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုမ့ၢ် လဲၤသဒေၣ်တၢ်အဲၣ်ခရံၣ်ဒီး, ကမၤအသးဒ်မၤတဂၤလၢ, အဟးသဒေၣ်အဝါ (ဒ်ပစံးတၢ်အသိး)လဲၤသဒေၣ်အတၢ်အဲၣ်လၢအခိၣ်ထံးအသိးန့ၣ်လီၤ.

“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးယဟ်တၢ်ကမၢ်လၢနလီၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤနလဲၤသ ဒေၣ်နတၢ်အဲၣ်လၢအခိၣ်ထံးတမံၤန့ၣ်လီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးမ့ၢ်နလီၤတၢ်လၢ လဲၣ်လၢလဲၣ်န့ၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၢ်, ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၢ်တသး, ဒီးမၤက့ၢ်တၢ် လၢနမၤလၢသီန့ၣ်တက့ၢ်. မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဒ်န့ၣ်ဒီး, ယကဟဲဆူအိၣ်ဒီး, န မ့ၢ်တပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၢ်တသးဘၣ်ဒီး, ယကစီၢ်ကွၢ်နမ့ၢ်အူဒေၣ်လၢအလီၤန့ၣ် လီၤ.” (လိၣ် ၂:၄-၅)

မ့ၢ်အူးဖူးစူးအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လဲၤသဒေၣ်ကွၢ်အတၢ်အဲၣ်အခိၣ်ထံးလၢ အမ့ၢ်ခရံၣ်သတးဒီး, ဟ်တ့ၢ်ကွၢ်အတၢ်မၤမိာ်ပုၤလၢအမ့ၢ်တၢ်တီၢ်န့ၢ်မၤထွဲ, တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်လီၤ. ဝဲအံၤကစၢ်ခရံၣ်လိၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်အဲၣ်, လၢအခိၣ် အယိာ်ဒီးဒုးပလီၢ်အီၤဒ်သိးအကပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၢ်အသး, ဒီးဟဲက့ၢ်ဆူအ တၢ်အဲၣ်အခိၣ်ထံးအအိၣ်လီၤ. အဝဲဒေၣ်မ့ၢ်တယၣ်က့ၢ်အသးဘၣ်န့ၣ်, က စၢ်တဲဘၣ်အီၤဖျါဖျါလၢ, အဝဲဒေၣ်ကဟံးန့ၢ်ကွၢ်အမ့ၢ်အူဒေၣ်လီၤ. မ့ၢ်အူဒေၣ်



ဝဲအံၤမ့ၢ်အလီၣ်ထီၣ်အီၤလၢအမ့ၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လီၤ. ခရံၣ်မ့ၢ်ဟံးန့ၢ် ကွံၣ်အမ့ၢ်အူၤဒၢလံၤဒီး, အးဖးစူးအမ့ၢ်လၢၤဘၣ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်.

“ တၢ် ခူ သူၣ် ဘၣ် ဃးဒီး ဆၣ် နွံ ဖျါၣ်, လၢ န ထံၣ် လၢ အ စု ထွဲ အ ပူၤ, ဒီးမ့ၢ်အူၤဒၢထူၣ်နွံဖျါၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နွံပူၤန့ၣ်လီၤ.” (လိၣ် ၁:၂၀).

တၢ်ဟံးန့ၢ်ကွံၣ်အမ့ၢ်အူၤဒၢမ့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်ကွံၣ်အီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အလီၣ်လီၤ. တၢ်အဲၣ်ခရံၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်အဲၣ်အိၣ်ထံးကတၢၢ်ဒီးအ ဂ့ၤကတၢၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအတတူၢ်လိာ်တၢ်အံၤဘၣ်န့ၣ်, ကဟးသ န့ၣ်ကွံၣ်တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်အံၤဒီးတမၤလၢၤဘၣ်ဝဲဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးခရံၣ်တ ညိကွံၣ်အီၤဘၣ်, ဟ့ၣ်ပလီၤအီၤလၢအကပီၤယၢ်လီၤအသး, ဒီးဟ့ၣ်ဒံးအီၤ တၢ်ဆၢကတၢၢ်လၢအကဟဲက့ၤကဒါက့ၤအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်တတူၢ်လိာ်ဝဲဘၣ် န့ၣ်, တၢ်ကဟံးန့ၢ်ကွံၣ်အမ့ၢ်အူၤဒၢဒီး, အဝဲတမ့ၢ်လၢၤဘၣ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ် ဖျိၣ်ဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘၣ်ကဟ့ၣ်ကယၢ်အမ့ၢ်အူၤဒၢ, လၢတၢ်အဲၣ်ခရံၣ် အယိလီၤ. “ ပုၤလၢအအဲၣ်ပကစၢ်ယုၣ်ရှူးခရံၣ်လၢအသူၣ်ကံၢ်အသးလဲခဲ လၢၣ်န့ၣ်, မိတ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်ကအိၣ်ဒီးအီၤတက့ၢ်” (အး ၆:၂၄).

### ကပြုၢ်ကပြီၤထီၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤကစၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်လၢ အပူၤ

ယုၣ်ရှူးမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအကစၢ်လီၤ. အမံၤနီၢ်နီၢ်စ့ၣ်ကိး လိၣ်ဖျါထီၣ်အီၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအကစၢ်လီၤ. “...ဒီးနဘၣ် ယုၢ်အမံၤလၢယုၣ်ရှူးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒံးအံၤအဝဲဒၣ်ကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအပူၤဂီၢ် မ့ၢ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤလီၤ. (မး ၁:၂၁) တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမ့ၢ်ခရံၣ်အတၢ်

လးမူးပိာ်မ့ၢ်ကဘၣ်လိၣ်ဖျါထီၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်, ဒ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအ ကစၢ်လီၤ. အဝဲဒၣ်မ့ၢ်သရၣ်ကစၢ် (ရၤဘူနံၤ) ကသံၣ်သရၣ်ဖးဒိၣ်တ ဂၤ, ဒီးပုၤကဲတၢ်ဒိတၢ်တဲာ်အဂ့ၢ်ကတၢၢ်, လၢပုၤထံၣ်န့ၢ်အီၤသ့လၢဟီၣ်ခိၣ် ချၢခဲလၢၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤလၢအတတူၢ်လိာ်အီၤတဖၣ်, မ့ၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ် အံၤလၢအဂီၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အမ့ၢ်ဘၣ်.

### ကွၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်ကတိၤလၢအဖီလၢတဖၣ်အံၤတက့ၢ်.

“ အဂ့ၢ်ဒံးအံၤပုၤကညိဖိခွါအံၤ, ဟဲလီၤဝဲဒ်သိးအကယုၣ်န့ၢ်ဒီးအုၣ် က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤလၢအဟါမၢ်တဖၣ်လီၤ .” (လူၤ ၁၉:၁၀)

“ ယဲဒၣ်အံၤယမ့ၢ်ကဲစၢၤလီၤ. မ့ၢ်ယၢ်သတးဒီး, ပုၤမ့ၢ်ဟဲန့ၣ်ဝဲ ဒီးကတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤ, ဒီးကန့ၣ်က့ၤဟးထီၣ်န့ၣ်က့ၤဟး ထီၣ်ဝဲ, ဒီးကထံၣ်န့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လီၤ.” (ယိၤ ၁၀:၉)

“ တၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်အတီ, ဒီးဂ့ၤလၢပုၤခဲလၢၣ်တူၢ်လိာ်တထံၣ် မ့ၢ် အ အံၤ, ယုၣ် ရှူး ခရံၣ် ဟဲ လီၤ လၢ ဟီၣ် ခိၣ် ချၢ, ဒ် သိး အ က အုၣ် က့ၤ ခိၣ်က့ၤ ပုၤ တၢ် ဒဲးဘးဖိ, လၢယမ့ၢ် အ ဒိၣ် က တၢ် တဂၤ လီၤ.” (၁ တံၤ ၁:၁၅)

ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖျါတမ့ၢ်ဘၣ်ထဲတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤကစၢ်ခိၣ် ဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤကစၢ်ထဲတဂၤခိၣ်လီၤ. အကစၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ် ပုၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲး, “..... မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်လၢယၢ်ဒီးပုၤတဟဲဘၣ်ဆူပၢ်အ အိၣ်နီတဂၤဘၣ်. စီပုးတရူးလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒီးသးစီဆ့ဒီးစံးဝဲ, တၢ်အုၣ် က့ၤ ခိၣ် က့ၤ လၢ ပုၤ ဂၤ အ ပူၤ န့ၣ် တ အိၣ် ဘၣ် နီ တ ဂၤ ဘၣ်.....” (မၤ တၢ် ၄:၁၂). တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘၣ်မၤဖျါထီၣ်ခရံၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်ဖျါဖျါ, လၢအ

မုတ်အုတ်ကုသိန်ကုသကစ၊ ဒီးမုတ်အုတ်ကုသိန်ကုသကစထဲတ  
ဂါဇိန့ၣ်လီၤ.

အါန့ၣ်တၢ်အံၤ, အဝဲဒၣ်မုတ်စ့ၣ်ကိးကစၢ်လၢအုတ်ကုသိန်ကုသ  
လီၤ. လံာ်စီဆုံတဲာ်ပုၤခဲအံၤခဲအံၤ, လၢပုၤန့ၣ်ကုသိန်န့ၣ်ကုသိန်တၢ်  
မူလီၤထူလီၤယိာ် (ယိၤ ၃:၁၅) တၢ်မူအထူအယိာ်  
(ယိၤ ၃:၁၆). တၢ်စံာ်ညိာ်တဘျီအိၣ်ဘၣ် (ရီ ၈:၁)ဒီးတဟးဂီၤဘၣ်နီတ  
ဘျီဘၣ် (ယိၤ ၁၀:၁၈)ကွၢ်ဆိကမိာ်ကဒီးတၢ်ကတိၤအံၤတက့ၢ်. “ မ့မုာ်  
အအံၤတဂၢၤအိၣ်ဝဲအစိၤစိၤအယၢ်ယၢ်သတးဒီး, အပုၤလုၢ်တၢ်အဒိၣ်အ  
လီၢ်တလဲလီၢ်ဘၣ်အသးဘၣ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, မုာ်အမူဝဲတထံာ်ယိ, ဒ်သိး  
အကယုကညးတၢ်လၢအဂီၢ်သတးဒီး, အုတ်ကုသိန်ကုသပုၤလၢအဖဲဆူ  
ယုၤအအိၣ်, လၢအိၣ်တဖၣ်န့ၣ်တုၤအလၢာ်သ့လီၤ.” (၉၁ ၇:၂၄-၂၅)

လၢခံကတၢ်အတၢ်အုတ်ကုသိန်ကုသအံၤ, မုာ်လၢပုၤကိးဂါဒီးအဂီၢ်  
လီၤ. ဝဲအတဲာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုတ်ကုသိန်ကုသတဘျီလၢလၢ, ယၢၤထီၣ်ဝဲခဲအံၤ  
ခဲအံၤလီၤ.

“.....ပုၤလၢအစ့ၣ်ကုသန့ၣ်ကုသအိၣ်တဂၢၤလၢလၢ ..... ”  
(ယိၤ၃:၁၆)  
“.....မုာ်ပုၤခဲလၢာ်အကစၢ် .....ကယဲာ်ပုၤလၢအကိးထီၣ်  
အိၣ်ခဲလၢာ်” (ရီ ၁၀:၁၂)  
“.....ပၢ်မၤလီၤအဖိခွါလၢကအုတ်ကုသိန်ကုသဟီၣ်ခိၣ်အဂီၢ်  
လံ”  
(၁ယိၤ ၄:၁၄)

“..... အဝဲဒၣ် အုတ်ကုသိန်ကုသပုၤခဲလၢာ် .....” (၁တံၤ  
၄:၁၀)

ယုၣ်ရှုးမုာ်တၢ်အုတ်ကုသိန်ကုသကစၢ်, လၢပုၤန့ၣ်ကုသတၢ်ခဲလၢာ်အ  
ဂီၢ်ဒီးလီၤဆိဒၣ်တၢ်ပုၤလၢအတန့ၣ်ဒီး, မၤတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပုၤကိးဂါ  
ဒီးပုၤဖျါသ့, မ့မုာ်ပုၤလၢအန့ၣ်ကုသအိၣ်န့ၣ်ပုၤဖျါကိးဂါဒီးလီၤ.  
ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ် “ ကပြုၢ်ကပြီၤဝဲဒ်မုာ် ” မုာ်လၢအလီၣ်ဖျါ  
ထီၣ်အတၢ်အုတ်ကုသိန်ကုသကစၢ် “ ခရံၣ် ” အကွၢ်အစိၤလၢအပုၤအ  
ယိလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤခရံၣ်မုာ်တၢ်အုတ်ကုသိန်ကုသကစၢ်ထဲတဂါဇိၤ, ကစၢ်  
လၢအအံၤထွဲကွၢ်ထွဲပုၤဒီး, ကစၢ်လၢအသံလၢပုၤကိးဂါဒီးအဂီၢ်လီၤ.

“..... ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပထံာ်ယုၣ်ရှုးလၢအဘၣ်တၢ်ပၢ်အိၣ်လၢ,  
ကလူးအဖိလၢာ်တစဲးစဲး, လၢအဒီးတၢ်သံအတၢ်နးတၢ်ဖျိာ်အယိန့ၣ်, ဒီး  
ကုၢ်ခိၣ်သလးအသး, လၢတၢ်အကဟုကညိာ်ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒ်သိးအက  
လုၣ်ကွၢ်တၢ်သံလၢ, ပုၤကညိခဲလၢာ်အဂီၢ်, လၢယုၤအဘျးအဖျိာ်အယိ  
န့ၣ်လီၤ.”  
(၉၁ ၈:၉)

### ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ်ပံလၢအစိကမီၤ

“ ..... မုာ်တၢ်ပျံၤအလီၢ်ဒ်ပုၤသးမုာ်တဖု (တဖု) အိၣ်ဝဲဒီးသး  
အလၢာ်အသိးန့ၣ်.....”

(တၢ် ၆:၁၀) သုးမုၢ်တဖုလၢအဒုၣ်အဒါဘၣ်ပျံၤအီၤန့ၣ်, မုၢ်သုးမုၢ်တဖုလၢအအိၣ်ဒီးအစိကမိၤလီၤ. နီၣ်န့ၣ်အသိးတုၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုအိၣ်ပျံၤထီၣ်ယုၣ်ဒီးယုၤအကလုာ်ကထိအစိကမိၤဒီး, ယုၤအသးစိဆုံအစိကမိၤလံၤန့ၣ်, အစိကမိၤအဒိၣ်တုၤဒၣ်လဲၣ်, “ ပျံၤပူၤအဝဲတြီတဖၣ်တမၤနၢၤမၤယၣ်ဘၣ်အီၤဘၣ်. ” (မး ၁၆:၁၈) ခရံၣ်အတလးမူးပိၣ်မုၢ်အတၢ်ယံတၢ်လၢတမ့ၢ်ဘၣ်လၢအလီၤအဲၣ်လီၤကွံၤအယိပဘၣ်ပၣ်ထီၣ်အီၤလၢတၢ်ပတီၢ်ခိၣ်ဒီးကွၢ်မုၢ်ပမဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်, အဝဲတမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂံၢ်ဆံးဘါစၢ်, နီၣ်ပိၣ်မုၢ်အသိး, ဒီးစၢ်အဲၣ်အိၣ်လၢအတၢ်ယံတၢ်လၢအယိဘၣ်. မုၢ်မုၢ်အတၢ်ယံတၢ်လၢမ့ၢ်တၢ်စိကမိၤဖးဒိၣ်လၢအဂီၢ်လီၤ. အတၢ်စိတၢ်ကမိၤမ့ၢ်စ့ၣ်ကိး, အတၢ်ယံတၢ်လၢသတးဒီး, မၤတၢ်ဘၣ်ယုၤအသးဒီးမၤလၢကပီၤယုၤလၢအစိကမိၤလီၤ. အဝဲဒၣ်မုၢ်သုးမုၢ်တဖုလၢအစိကမိၤထီၣ်တၢ်သးခုကစီၣ်အစုကဝဲဒီးဒုးတၢ်ထီၣ်ဒါမုၢ်ကီၤလံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါလီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအပဲၤဒီးတၢ်စိကမိၤ, နီၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ်တဖု, ဒီးအစိကမိၤမ့ၢ်အမၤတၢ်ဒဲတဘၣ်အီၤအသိးလီၤ. တၢ်မၤလၢအမၤဝဲတသ့ဒီးတကြားမၤဝဲဘၣ်န့ၣ်, ယုၤတမၤအမၤနီၣ်တဘျီဘၣ်.

### အစိကမိၤလၢတၢ်ပျံၤကွံၣ်ပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်

ပုၤတဂၤလၢအအဲၣ်ဒီးယုၤပျံၤအတၢ်ကမၣ်, မုၢ်မုၢ်အဝဲတဒီပျံၤကွံၣ်ပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်မ့ၢ်တကဲဘၣ်န့ၣ်, တကြားဒီးတၢ်သးကညီၤဘၣ်. တလးမူးပိၣ်ခါလၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ကစၢ်ဟ့ၣ်လီၤအတလးမူးပိၣ်မုၢ်လၢမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်, လၢတၢ်အဒိအတဲၣ်အဂ့ၤကတၢ်, အလၢအပဲၤကတၢ်လၢ, အမ့ၢ်တၢ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်လီၤ. လၢထူၣ်စုညါအလီၤဒၣ်လဲၣ်, ယုၤကညးတၢ်

လၢအသ့ၣ်ကံၢ်သးလဲ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, “ .....ပၢ်ဂၤပျံၤအတၢ်ဒဲးဘးတက့ၢ်.... ” (လူၤ ၂၃:၃၄)

လံၣ်စီဆုံသိၣ်လိပုၤလၢတၢ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်လၢပကဘၣ်မၤအီၤတဘိယုၢ်ယီလီၤ. တမ့ၢ်ထဲတဘျီဂီၤဝံၤဒီးဝံၤန့ၣ်ဘၣ်. ဝဲအအိၣ်အလီၤတဘျီလၢလၢ, ပဘၣ်မၤဝံၤမၤက့ၤလီၤ. ဝဲစီပုၣ်တကြူးသံကွၢ်လၢ, မ့ၢ်အကဘၣ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်ပုၤထီၣ် “ နွံစုဒါ ” န့ၣ်ကစၢ်စံးဆၢအီၤ “ နွံစုအဘျီနွံဆံ ” လီၤ. (မး ၁၈:၂၁-၂၂) ပမ့ၢ်ဂံၢ်က့ၤအီၤဒ်ကစၢ်တဲဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးဒီး, ပကဘၣ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်တုၤအပုၤထီၣ်အဘျီလွံၢ်ကယၢ်ခံဆံလီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၤစီပုးတြူးအံၤအဘျီအါကဲၣ်ဆိးအယိ, စီပုၣ်တြူးပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်တချူးအပုၤထီၣ်ဒ်အဘျီလွံၢ်ကယၢ်န့ၣ်, ကမၤလိန့ၢ်လံၣ်တၢ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်ဒီး, ကညီန့ၢ်လံၣ်ဒီးအီၤအယိ, တမ့ၢ်လၢအကအဲၣ်ဒီးစၢ်ယၣ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်လၢဘၣ်. ဒီးတဘၣ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်စ့ၣ်ဘၣ်. တုၤန့ၢ်တစုကကဲတၢ်အလုၢ်အလၢ, အဂ့ၤလၢအဝဲသ့ၣ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်တဘိယုၢ်ယီလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အစိကမိၤအခိၣ်ထံးတမံၤမ့ၢ်တၢ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်တဘျီဘၣ်တဘျီကိးကတီၢ်ဒဲးလီၤ.

တၢ်ပျံၤပျံၤဂၤအတၢ်ကမၣ်န့ၣ်, ကဘၣ်အိၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်မၤစၢၤဝံၤဆၢထၢၣ်က့ၤပုၤလီၤ. “ ဒီပုၢ်ဝဲၢ်သ့ၣ်ဂၤ, ပုၤကညီတဂၤမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ချူးန့ၢ်အီၤ, လၢအတၢ်လီၤကမၣ်တမံၤမံၤဒီး, သုဝဲလၢအဘၣ်ယးဒီးသးန့ၣ်, ဝံၤဆၢထၢၣ်က့ၤအီၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤ, ဒီးကွၢ်လီၤနသးဒၣ်နဲဒ်သိးနသ့တဘၣ်တၢ်လုပစီတဂ့ၤန့ၢ်စ့ၣ်ကိးတက့ၢ်. ” (ကလၢ ၆:၁) စီပုၤ

ပီလူးနဲ့လီကလတ်အတိအကျအိပ်ဖို့၊ လာအဘဉ်ဝံဆာထာ်က့ပုလုလါ အလီယံ၊ လာတံကမာ်အပူတဖဉ်လီ။ တံအိဉ်ဖို့တဘဉ်ဟးယုထဲ ပု အတံကမာ်ဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ်တုအထံဉ်န့တံလီကမာ်တမံမံလံ ဒီး, ကဘဉ်ကျဲးစါဝံဆာထာ်က့ပု, မလီမာဘဉ်က့တံ, ဒီးကဘဉ် က့ထံက့ဆးတံဒ်သီး, တံလီယံအလီသုတအိဉ်ထီဉ်လါတဂ့အ ကီလီ. တံအဒိအထာ်အဂ့တမံအိဉ်ဖျါထီဉ်လဲလါလံကရံးသူးအ ပူ, လာတံဝံဆာထာ်ပုလုလါတံပျါပုဂါအတံကမာ်အပူအဂ့ လီ. လာတံအိဉ်ဖို့အပူ, ပုတဂါမာ်မာ်တံကမာ်အဒိအမာ်တမံ မံလံဒီးမာဘဉ်ဒိတံအိဉ်ဖို့အလါကပီလီ. လံကရံးသူးအဆာဒိဉ် ယံပာ်ဖျါထီဉ်တံကမာ်အံတဖဉ်လီ. လာအတံပရါခံဘဉ်တဘဉ်အ ပူ, စီပီလူးနဲ့လီကရံးသူးအတံအိဉ်ဖို့, လာကသုပျါပုဂါအတံက မာ်, ဒီးဝံဆာထာ်က့ပုမာ်မာ်တံတဖဉ်အံလီ. စီပီလူးတထူး က့အတံစံဉ်ညီဉ်လါလံပရါအခိဉ်ထံးတဘဉ်အပူဘဉ်. အဂ့ဒ် အံ, တံစံဉ်ညီဉ်န့မာ်အတံအလီလီ. ဘဉ်ဆဉ်တံဆုက့ပုလီက မာ်တံဆုတံပီယံလီက့သးန့, မာ်တံလါတံပုလီ.

“ ပုဒ်န့အသီးတဂါအတံဒီးဘးလါပုအါဂါဟ့ဉ်ဝဲန့, အါ လံလါအစီလံ. အခိဉ်တလီဒ်သီးပုဒ်န့တဂါအသီး, အသုတလီဘျါ လါတံသးအုဒ်ကဲဉ်ဆိးတဂု, ဒီးသုပျါအတံကမာ်, ဒီးမာ်မာ်ထီဉ် က့အီန့ဂုဒ်တံတက့လီ. မာ်သးန့ဒီးယယုကညးသုလါသုက မါဂါမါကျါတံအဲဉ်တံကွဲလါအီလီ.” (၂ ကရံးသူး ၂၆-၈)

ခရံအတလးမူးပိဉ်မုဉ်အစိကမီမာ်တံပျါကွဲဉ်ပုဂါအတံက မာ်ဒီးဝံဆာထာ်က့ပုလုလါအလီယံလီ. အဝဲဒ်ကဘဉ်မာ်တံမာ်အံ တုလါခရံဉ်ဟဲက့တစုလီ.

### တံထုကဖဉ်အစိကမီ

မာ်မတါတဂါလါထူးန့တလးမူးပိဉ်ခါအသးအါန့ဒ်တလးမူးပိဉ် မုဉ်န့လဲဉ်. မာ်မတါလုပိဉ်ထွဲအခဲပုဂါမာ်တသုနီတဂါအခါန့ လဲဉ်. ခရံအတလးမူးပိဉ်မုဉ်အိဉ်ဒီးအစိကမီလါအမာ်တံထုကဖဉ်န့ လီ. ပုလါအသးလီန့တံထုကဖဉ်အစိကမီတဂါလါလါ, ကဘဉ်ကျဲး စါဝဲတုတံန့ဟူအတံထုကဖဉ်, ဒီးန့ဘဉ်က့တံစံးဆါတစုလီ. ပု တဂါလါအဂ့လီကဲထီဉ်တံအိဉ်ဖို့ဖိန့, ယုဒိကနာ်အတံထုက ဖဉ်အလီအိဉ်ဒ်ခါ, လါပုဂါလီတံဒ်န့တဂါအဂီ, တံထုကဖဉ်တ ကဲဘျးလါအဂီဘဉ်. တံစိကမီအံမာ်ထဲလါပုလါအဘဉ်တံသ့ညါ အါလါတံအိဉ်ဖို့အပူဒ်ယုအဖိတဂါအသီး, လါအမာ်လါကပီယု ခိဖျါအတံအိဉ်ဖို့အဂီလီ.

တံအိဉ်ဖို့အိဉ်ဒီးတံစိကမီလါတံထုကဖဉ်အပူလီ. ကွဲ ဆိကမိဉ်တံကွဲးအသးအံတက့. “ ဒီးဘါထုကဖဉ်တံအဖါမာ်ဒီး, အ အိဉ်ဖို့ရိဖို့အလီန့ဟူးဝးဝဲ, ဒီးပုခဲလါလါထီဉ်ပုထီဉ်, ဒီးသးစိ ဆုဒီးစံဉ်တံလဲလီယုအကလုာ်ကထါလါအသးခူတလုာ်လီ. ဒီးပုဂီ မာ်လါအစုက့န့က့တဖဉ်န့, အိဉ်ဒီးအသ့တဖျါဉ်ယီအသးတဖျါဉ် ယီ, တစံးဘဉ်လါအစုလီခိဉ်ခိဉ်မာ်အတံဒ်ဝဲနီတဂါဘဉ်. မ့မာ်အတံ

ခဲ လာၣ် န့ၣ် ပၣ် ယုၣ် ဝဲတ ပူၤ ယီၤ လီၤ. ဒီး ပုၤ တၢ် မၤ ဖိ အိၣ် ဒီး အ စိအ က မိၤဒိၣ်, ဒီးအုၣ်အသးလၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤအဂ့ၢ်, ဒီးတၢ် ဘျူး တၢ် ဖိၣ် ဒိၣ် မး အိၣ် လၢ အဝဲ သ့ၣ် ခဲ လာၣ် အ လီၤ လီၤ.” ( မၤ တၢ် ၄:၃၁-၃၃)

တုၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၢထုကဖၣ်တၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်ဒီး, က စၢ်လိၣ်ဖျါထီၣ်လၢအအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါလီၤ. ကစၢ်ယုၤထီၣ်ဟူးအဝဲ သ့ၣ်အိၣ်ဖိၣ်အလီၤ,ဒီးမၤပဲၤအသးဒီးသးစိဆုံလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဲဖျါထီၣ် ကစၢ်အကလုာ်ကထိတီတီလီၤလီၤ, ဝဲတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိတဖၣ်ဟ်ဖိၣ်ထီၣ်လိာ် အသး, လၢတၢ်ယုၤတၢ်ဖိးဒီးတၢ်သးတဖျါ ယီၤအပူၤလီၤ. အတၢ်သ့ၣ်ဘၣ် သး သ့ဘၣ် တၢ် မၤ ဒိၣ် ထီၣ် မၤ အါ ထီၣ် အိၣ်, ဒီး အ တၢ် အုၣ် အသး တ ဖၣ်, အိၣ်ဒီးအစိအကမိၤဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်လီၤ.

တၢ်ထုကဖၣ်အစိကမိၤဒိၣ်ဝဲလီၤ. အါ န့ၣ်တၢ်အံၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အ တၢ်ထုကဖၣ်, အစိကမိၤဒိၣ်ဒိၣ်တၢ်တက့ၢ်လီၤ. မ်ပကဆၢၣ်သၢအိၣ်တဘိ ယုၤယီၤတက့ၢ်. “ ဘၢထုကဖၣ်တၢ်ထံၣ်ယီၤတက့ၢ်.” (၁ သး ၅:၁၇)

### တၢ်အုၣ်အသးအစိကမိၤ

သးစိဆုံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အစိကမိၤလၢတၢ်အုၣ်သးအဂီၢ်လီၤ. “ ဘၣ်ဆၣ်ဒီးဖဲသးစိဆုံဟဲလီၤလၢသုလီၤဝံၤဒီး, သုကဒီးန့ၣ်တၢ်အစိအ ကမိၤ, ဒီးသုကကဲထီၣ်ယပုၤအုၣ်အသးတဖၣ်, လၢယရှုးဂုလုၣ်ဒီးကီၢ်ယုၤ ဒၤဒိကီၢ်ညါ, ဒီးဂုၤမရံၣ်ဒီးပၢၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လီၤ.” (မၤတၢ် ၁:၈)

ကစၢ်န့ၣ်လီၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးစံးဘၣ်အိၣ်, “ တၢ်တချူးဒုးသိး ထီၣ်သုလၢတၢ်စိကမိၤလၢထးန့ၣ်ဘၣ်ဒီး, အိၣ်ဒုၣ်သုဝဲလၢဝုၤယရှုးဂုလုၣ် အပူၤတက့ၢ်.” (လူၤ ၂၄:၄၉) ဒီးမၤဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခိးတၢ်ဖဲ ခရံၣ်က့ၤထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံအသိတဆံဒီးဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒီးဘျါလၢသးစိဆုံအ စိကမိၤလီၤ. ပုၤလၢအဒီးန့ၣ်တၢ်ကလုာ်လၢကဘၣ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါညါတဖၣ်ခဲအံၤဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤလံ. တၢ်စိကမိၤ အံၤအိၣ်လီၤတဲာ်ဒ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အဂီၢ်တုၤမၤဆါတနံၤအံၤလီၤ. သးစိ ဆုံအစိကမိၤတအိၣ်ဒီးအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်မၤတၢ်တသ့ဘၣ်. ဒ်န့ၣ် အသိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢမၤဆါတနံၤအံၤမ့ၢ်တၢ်တမံၤယီၤလီၤ.

တၢ် အုၣ် အသး အ စိ က မိၤ လၢ အ မၤ တၢ် လၢ ပုၤ န့ၣ် ဟူ တၣ် အပူၤ, မ့ၢ်သးစိဆုံလီၤ. “ ..... က သိၣ် ယီၣ် ဟီၣ် ခိၣ် လၢတၢ်ဒီးဘးအ ဂ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်တီတၢ်လီၤအဂ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.” (ယီၤ ၁၆:၈) ဝဲခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၣ်အဆၢကတီၢ် န့ၣ်, သးစိဆုံထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤထီၣ်ပုၤအသး, ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါလီၤက့ၤအ တၢ်ဒီးဘးဒီးကတုၢ်လိာ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအကစၢ်လီၤ. ဒုးသ့ၣ်ညါစ့ၣ် ကိးပုၤကညီလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ် ကဟဲတုၤသုပုၤကတၢ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်ကစီၣ် လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်ရၤလီၤအိၣ်မ့ၢ်ဝဲ, ပုၤကညီအတၢ်ဒီးဘးအံၤမ့ၢ်တဘၣ် တၢ်ကျါဘၢအိၣ်လၢခရံၣ်အတၢ်တီတၢ်လီၤဘၣ်ဒီး, တုၤလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အ ဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ကဘၣ်တၢ်တ့ၢ်လီၤကွံာ်အိၣ်ဆူနီၣ်မ့ၢ်အုၣ်အပူၤလီၤ. သးစိ ဆုံတဲဘၣ်ပုၤကိးဂၤဒီးလၢတၢ်ကစီၣ်အံၤမ့ၢ်အမ့ၢ်အတီလီၤ.

ပတ်မတမုတ်ဘတ်တဲဖျါထီၣ်ပုၤဂၤအတၢ်ဒီးဘးဘၣ်. ကတၢ်မၤမုတ်ပကဘၣ်အုၣ်ပသးလၢခရၢ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်ဒီးအစိကမိၤလၢအကအုၣ်အသး, သးစိဆုံအိၣ်ဒီးအစိကမိၤလၢကမၤဖျါထီၣ်တၢ်, ဒီးခရၢ်အိၣ်ဒီးအစိကမိၤလၢကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတၢ်လီၤ. လီၤလးဆံးဒိၣ်လၢ်.

### ခရၢ်အသ့ၣ်အစိကမိၤ

ခရၢ်အသ့ၣ်အစိကမိၤမုတ်မၤကဆိထီၣ်ဒီး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဟံးန့ၢ်တၢ်စိကမိၤအံၤလံ, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤခရၢ်ပုၤက့ၤအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအသ့ၣ်သတးဒီး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်တၢ်သ့စိကွၢ်အိၣ်ဒီးကဆုကဆိထီၣ်ဝဲလီၤ. ပုၤတဂၤမုတ်ဟဲစိၣ်န့ၢ်တၢ်ဒီးဘးလၢအပူၤဒီးကဘၣ်ဟဲစိၣ်ဝဲဆူခရၢ်အအိၣ်လၢကမၤကဆိထီၣ်က့ၤအိၣ်အဂီၢ်လီၤ. “..... ဒီးအဖိၣ်ယုၣ်ရူၤခရၢ်အသ့ၣ်န့ၢ်သ့စိကွၢ်ပတၢ်ဒီးဘးဝဲလၢ်လီၤ.”  
(၁ယံၤ ၁:၇)

ခရၢ်အသ့ၣ်အစိကမိၤလၢအဒိၣ်န့ၢ်တၢ်အံၤအိၣ်ဒီးဝဲလီၤ. အဝဲန့ၢ်မုတ်မၤန့ၢ်အစိကမိၤလီၤ. “ ဒီးအဝဲမၤန့ၢ်အိၣ်လၢသိဖိအသ့ၣ်.....”  
(လိၣ် ၁၂:၁၁) ဝဲမုတ်ကီၢ်လံၢ်ထီၣ်ဒါပုၤတဘျီလၢ်လၢ်, ပကဘၣ်သ့ၣ်ညါလီၤပသးလၢပမၤန့ၢ်အိၣ်လၢသိဖိအသ့ၣ်သ့ဝဲန့ၢ်လီၤ. ခရၢ်အသ့ၣ်အစိကမိၤစ့ၤလီၤတသ့, လၢ်ကွၢ်တသ့ဒီးဟါမၤတသ့ဘၣ်. မ့မုတ်အိၣ်ဂၢ်အိၣ်ကျၢၤဝဲလၢကသ့စိတၢ်ဒီးကမၤန့ၢ်တၢ်အဂီၢ်တဘျီယုၣ်လီၤ.

ခရၢ်အတလးမူးပိၣ်မုတ်ဘတ်တဲဖျါအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမိၤဖးဒိၣ်အံၤလီၤ. တၢ်ပျါကွၢ်တၢ်အစိကမိၤ, တၢ်ထုကဖၣ်အစိကမိၤ,တၢ်အုၣ်သးအစိကမိၤ, ဒီးခရၢ်အသ့ၣ်အစိကမိၤမုတ်မၤအတၢ်လီၤ.

### ခရၢ်အတလးမူးပိၣ်မုတ်အသံအလၢလၢအတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးအပူၤ

ခရၢ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖၣ်မုတ်အလီၤကၢ်ဒ်, “ ပုၤသးမုတ်အိၣ်ဝဲဒီးအနီၣ်တယၢ်” (အလၣ်, တၢ်ဖး၁၀)လီၤ. သးမုတ်တဖၣ်လၢအနီၣ်တယၢ်သလၣ်ထီၣ်အသးဒီးဝံၣ်ဝံၣ်အသးလၢကလံၤကျါန့ၢ်, အိၣ်ဒီးအကဟုကညီၢ်, ဒ်စိၤပၢ်အနီၣ်တယၢ်လၢပျါအသိးလီၤ. အနီၣ်တယၢ်မုတ်အလၢကပီၤ, အတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဝဲၤတၢ်ပၢ်စိဆုံအသးလၢတၢ်မၤအဂီၢ်, ဒီးတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢတၢ်ဖးတၢ်မၤအပူၤလီၤ. ခရၢ်အတလးမူးပိၣ်မုတ်န့ၢ်, မၤအသးသးမုတ်လၢအအိၣ်ဒီးအနီၣ်တယၢ်တဆးဒီး, အတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးကမမန့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ဒုးအပူၤလီၤ.

### တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢခရၢ်အပူၤ

တၢ်ဂ့ၢ်အိၣ်ဝဲတဘျးမံၤပုၤကညီအိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလိာ်အသးလၢအသးအိၣ်ဝဲအယိလီၤ. လၢအကျါန့ၢ်နီၣ်တယၢ်မုတ်တၢ်တမံၤလီၤ. သးဖိတဂၤတုၤအထံၣ်ဘၣ်အထံအကီၢ်အနီၣ်တယၢ်ဝံၣ်ဝံၣ်အသးလၢအဖိခိၣ်လံဒီး. အဝဲဒၣ်ကသ့ၣ်နီၣ်လီၤက့ၤအသးလၢအကဲသး, မုတ်လၢကဒုးတၢ်လၢအပူၤကလုၣ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်လၢအထူးန့ၢ်အိၣ်စရူလးအသးမုတ်ဒ်စိဆုံလၢပုၤမုတ်ကန့ၢ်လီၤ. ဒဲစိဆုံဒုးအိၣ်ဖိၣ်ရိဖိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဖဲအဟးဝုၤဝီၤဒီးအဖၤ

မှာ၊ ဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤတၢ်လဲၤတၢ်က့ၤ (တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ) အလီၢ် ခၢၣ်သးလၢပုၤဒီးကလုာ်ညါအဂီၢ်လီၤ. သ့ၣ်လီၤအခဲအိၣ်ဒီးအဂီၢ်အဝဲဒၣ် ဝဲ. ဘၣ်လီၤဘၣ်ကျဲၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤအိၣ်အသိးလီၤ (၄မိ ၂:၁-၃၄). တၢ်အ ဂၤတမံၤလၢအကၤဒုးအိၣ်ဖျိၣ်အဝဲသ့ၣ်မှာ “ဂုၢ်တီၢ်ဘီ” လၢစီၤမိၤဂ့ၤယုၣ် ထီၣ်အိၣ်လၢအခဲကဝီၤပုၤဒ်သိးပုၤလၢဂုၢ်အုၣ်ဘၣ်အိၣ်တၢ်လၢလၢကကွၢ် ထီၣ်ဝဲဒီးကဘျါက့ၤအဂီၢ်လီၤ. တၢ်ကွၢ်ထီၣ်ဂုၢ်တီၢ်ဘီဒ်သိးပုၤဘၣ်နးဘၣ် ဖျိၣ်လၢဂုၢ်အုၣ်အိၣ်တဖၣ်, သုတသံတဂ့ၤန့ၣ်ပစံးလၢအမ့ၢ်တၢ်မၤအကီၢ်အခဲ အဒိၣ်အမ့ၢ်တကြၢးတဘၣ်ဘၣ်. (၄ မိ ၂:၁၄-၉)

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အနီၣ်တယၢ်လၢအဝံၣ်ဝံၣ်အသးလၢအဖိခိၣ်မ့ၢ်ခရံၣ် လၢထုၣ်စုညါအလီၤလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးပုၤအုၣ်အသးဂီၢ်မုၢ်ပုၤန့ၣ်အိၣ်ဝးတရံးပုၤသတးဒီး, မိပဝဲ န့ၣ်စ့ၣ်ကိးပၢ်လီၤကွၢ်ကယံၢ်တၢ်အယၢ်တမံၤလၢလၢ, ဒီးတၢ်ဒဲးဘးလၢပ မၤအိၣ်ညါ, ဒီးတၢ်ယုၢ်သကြီၤအိၣ်လၢပမဲၣ်ညါန့ၣ်, မိပယုၢ်လၢတၢ်သးစူၤ တက့ၢ်. ဒီးပုၤလၢအဒုးကဲထီၣ်တၢ်မၤလၢမၤပုၤပတၢ်န့ၣ်ယုၣ်ရှုးတဂၤန့ၣ်, မိပကွၢ်ယီၤတၢ်ဆူအအိၣ်တက့ၢ်. အဝဲဒၣ်ဒီးတူၣ်စုညါဒီးတဖၣ်ဘၣ်တၢ်မဲၣ် ဆုးလၢတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်, လၢတၢ်သးခုအိၣ်ပၢ်လီၤအသးလၢအမဲၣ်ညါအ ယိ, ဒီးဆုၣ်နီၣ်ဝဲလၢယုၤအလီၢ်ပစိၣ်အစုထွဲတခီလီၤ. (၉၁ ၁၂:၁-၂)

ခရံၣ်မ့ၢ်ပုၤဖံးဖိအတၢ်စုၢ်တၢ်န့ၣ်နီၣ်နီၣ်, ဒီးတၢ်စုၢ်တၢ်န့ၣ်အလၢအပုၤ လီၤ. အဝဲဒၣ်တူၢ်ဘၣ်ထုၣ်စုညါအတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးဒီးအတၢ်မဲၣ်ဆုး, ဒီးမၤ န့ၣ်တၢ်သတးဒီးန့ၣ်ဘၣ်အလီၢ်အလၢ, တုၤအဆုၣ်နီၣ်ဘၣ်လၢယုၤအလီၢ်ပ စိၣ်အစုထွဲလီၤ.

မိဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်လၢကပီၤအနီၢ်တယၢ်လၢအမ့ၢ်ခရံၣ်အထုၣ်စုညါ အံၤ, မ့ၢ်တၢ်အဒိၣ်အမ့ၢ်လၢခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုၢ် “တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်” အဂီၢ် ဆံးဒိၣ်ဆံးအါလဲၣ်န့ၣ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်တက့ၢ်. နီၣ်တယၢ်လၢအလၢကပီၤဒိၣ် န့ၣ်ခရံၣ်အိၣ်ဒ်ခါ.

ဒ်ခရံၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အနီၢ်တယၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်အိၣ် ယုၤအိၣ်ဖိးဝဲလၢအပူၤလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်အိၣ်ဖျါဝဲဒ်မ့ၢ်အူၤအူၤ န့ၣ်ဖျါဒ်စီၤယိၤဟၢၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲအသိး (လိာ် ၁:၁၃) ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်လၢ ခရံၣ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အခၢၣ်သးလီၤ.

ပကဒိလီၤခရံၣ်ဒိအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတ ဖၣ်အတၢ်ရုလိာ်မုၢ်လိာ်အသးဒီးခရံၣ်, အတၢ်ရုလိာ်သးတဂၤဒီးတဂၤဒ် လုၣ်အခိၣ်ရံးတခါအသိးလီၤ. လုၣ်ခိၣ်ရံးအကနူၤဝးတရံးန့ၣ်ပကဒိလီၤ အိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤ, ဒီးလုၣ်ခိၣ်ရံးအ ဘီလၢအပၢ်ထီၣ်အိၣ်တဖၣ်, မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်လုၣ်ခိၣ်ရံး အခၢၣ်သးလၢအတရံးအသးလၢအဘိကျိအလီၤန့ၣ်ပကဒိလီၤအိၣ်လၢ ခရံၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဂၤလၢလၢအတဘျးထီၣ်အနီၣ်သက့ၤလၢ ခရံၣ်အလီၤန့ၣ်အိၣ်ဂၢ်ဆိးကျၢၤတသ့ဘၣ်. ခရံၣ်စံးဝဲဒၣ်, “မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ် လၢယၤဒီးသုမၤတၢ်တသ့ဘၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်.” (ယိ ၁၅:၅) ဒ်လုၣ်ခိၣ်ရံး အဒုးခဲလၢက့ၤဆဲးဖျိၣ်ထီၣ်အသးလၢလုၣ်ခိၣ်ရံးအခၢၣ်သးအဖျါအလီၤ ဘၣ်ဆၣ်အစိးခံဆဲးဖးအသးစီၤစုၤဝဲအသိးန့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်ဘၣ် စၢဖျိၣ်ထီၣ်အသးတပူၤယီၤလၢခရံၣ်အလီၤ, ဒီးဘၣ်ဆဲးဖးထီၣ်အသးလၢ ကလဲၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤခရံၣ်အတၢ်သးခုကစီၣ်အဂီၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်လီၤ ဖးလိာ်အသးလၢအံၤတပူၤလၢဘးတပူၤဘၣ်ဆၣ်အခိၣ်ထံးသ့ၣ်လီၤအသး လၢခရံၣ်တဂၤယီၤအလီၤလီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဆုၢ်လီၤအိၣ်အပနီၤယ,

၎်သိးကနီၤဖးအသးလၢတၢ်လီၤအါပူၤဒီးဟံးယၢ်ကျၢၤတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လီၤ. ပှၤစိၣ်တၢ်ကစီၣ်တဖၣ်အံၤတဂၤဒီတဂၤမ့ၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤလိာ်အသးဘၣ်ဆၣ်, လၢသ့ၣ်လၢသးတခါအိၣ်ယူအိၣ်ဖိးဝဲလၢကစၢ်တဂၤယီၤ, ခရံၣ်အပူၤလီၤ. လၢလိာ်တၢ်အါၣ်လီၤအီၤလီၤအသိအပူၤ, ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဝဲလၢခရံၣ်ဖိတဖၣ်လီၤမ့ၢ်ပြဲပြဲဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢဒီဘ့ၣ်ညါအယီၤ, ဘၣ်ဆၣ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဝဲလၢအိၣ်ယူအိၣ်ဖိးဝဲလၢခရံၣ်အပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်အံၤကစၢ်အါၣ်လီၤအီၤလီၤတၢ်ဒီးအီၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, “ ကွၢ်ကွၢ်ယအိၣ်ဒီးသုကိးမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်နံၤဒဲး.....” (မး ၂၈: ၂၀) တမ့ၢ်ဘၣ်ခါ. ခရံၣ်ကစၢ်အိၣ်ဆိးဒီးအပျီၤအဘိၣ်မ့ၢ်ဒ်သိးကစၢ်ယၢ်အပျီၤအဘိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးအဂီၢ်လီၤ.

### အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤ

တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးစံးတၢ်န့ၣ်မံၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ဘျၢ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီ, တၢ်သိၣ်လိမၤယုၤဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးနီၢ်နီၢ်တသ့ဘၣ်နီတဘျီဘၣ်. ဝံစီဆံၣ်လၢပျၢၤတဂၤသံကွၢ်ဝဲ, “ ပှၤခံၣ်အသးမ့ၢ်တၢ်ဒ်သိးဘၣ်ဒီး, ကလဲၤတၢ်တပူၤယီၤစ့ၣ်ကိးခါ.” (ဇုၤ ၃:၃) ပကစံးဆၢဒ်လဲၣ်. အတၢ်စံးဆၢမ့ၢ်ဝဲ, “တလဲၤဘၣ်” ကလဲၤဝဲတဂၤတပူၤလီၤ. ပထံၣ်န့ၢ်လံၤလၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအိၣ်ကွဲးအသးလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်တဖုလၢအဟးဖးကွၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒ်လံာ်စီဆံၣ်သိၣ်လိဝဲန့ၣ်, အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးတသ့ဘၣ်လုၤတက့ၤဘၣ်.

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်, “ကစၢ်တဂၤယီၤ, တၢ်န့ၣ်တမံၤယီၤ, တၢ်ဒီးဘျၢတမံၤယီၤလီၤ. အအံၤမ့ၢ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိလီၤ. တၢ်န့ၣ်တမံၤယီၤစံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတမ့ၤယီၤ, လၢအမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိ ဟဲလၢယုၤအကလုာ်ကထါလီၤ. “ ဂုၢ်ကျဲးစၢၤဒုးတၢ်လၢတၢ်န့ၣ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤလၢပှၤစီဆံၣ်လၢပျၢၤတဘျီန့ၣ်အဂီၢ်.” တက့ၢ်

“ နကလုာ်ကထါမ့ၢ်မ့ၢ်အူဒၢတဖျၢၣ်လၢယခိၣ်အဂီၢ်, ဒီးတၢ်ကပီၤကဖျၢၣ်လၢယကျဲအဂီၢ်လီၤ.” (စံး ၁၁၉:၁၀၅)

“ မ့ၢ်ပမ့ၢ်လဲၤတၢ်လၢတၢ်ကပီၤအပူၤ, ဒ်အဝဲဒၣ်အိၣ်လၢတၢ်ကပီၤအပူၤအသိးန့ၣ်ဒီး, ပရုလိာ်ပသးသကိးသကိးဒီးအဖိခါယုၣ်ရှုးခရံၣ်အသ့ၣ်န့ၣ်သ့စီကွၢ်ပှၤလၢပတၢ်ဒဲးဘးဝဲလၢလီၤ.” (၁ယီၤ ၁:၇)

ပတၢ်ရုလိာ်ပသးလၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤဒ်နီၢ်တဂၤအသိးစံးတၢ်န့ၣ်သန့ၤထီၣ်အသးလၢပလဲၤတၢ်လၢယုၤအကလုာ်ကထါအတၢ်ကပီၤအပူၤလီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤမ့ၢ်တအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤဘၣ်ဒီး, တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးတအိၣ်ဘၣ်လၢခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤဘၣ်.

တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢစီၤပီလူးထံၣ်န့ၢ်လၢကရံၣ်သုးအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤမ့ၢ်ဝဲ, “..... တုၤသုအိၣ်ဖှိၣ်ရိဖှိၣ်ဒီးသုအိၣ်တဂၤတဂၤဒီးတၢ်သးဝံၣ်, အိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, အိၣ်ဒီးတၢ်အပူၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဖျါ, အိၣ်ဒီးတၢ်ကတီၤကျိးတၢ်အဆၢစုၣ်စုၣ်လီၤ.....” (၁ကရံၣ်သုး ၁၄:၂၆) လၢတၢ်အံၤအဂ့ၢ်အဝဲဒၣ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အီၤဟ့ၣ်ကူၣ်စ့ၣ်ကိးပဝဲဒၣ်ဒ်အံၤ “..... မ်ပှၤမၤတၢ်ခဲလၢလၢတၢ်တၢ်မၤထီၣ်မၤထီၣ်အဂီၢ်တက့ၢ်.” (၁ကရံၣ် ၂၄:၂၆) ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤအီၤလိာ်သးလၢတဂၤဒီးတဂၤန့ၣ်, ပမ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးတသ့ဘၣ်.



“ဒီးပုဂံဝါသုဒ္ဓါ၊ နိသိးသုကကတိတတံပယီခဲလင်၊ ဒီးတံ  
လီမုဂံလီဖးသုတအိဂ်လါသုကျါတဂု၊ ဒီးသုကအိဂ်ဒီးသုကူဂ်ထီဂ်ဖး  
လီတံတံပယီဒီးသုကဆိကမိဂ်တံတံပယီ၊ ဒီးယယုကညးသုလါပ  
ကစာယုဂ်ရှူးခရံဂ်အမံလီ။” (၁ကရံဂ် ၁:၁၁)

### အိဂ်ယုအိဂ်ဖိးလါတံဖးတံမာ

ပမံပပုဂံဝါခဲဒုဂ်, “ ဘုတဖျါဂ်တကဲမု၊ ဝဒုဂ်တဘိတဘံထံ,  
ပုကညီတဂါတဝံတံမံဘုဂ်. နိပုသုးဖိတဂါကဲထီဂ်သုးမုတဖုတသု  
ဘုဂ်အသိးန့ဂ်, ပုခရံဂ်ဖိထဲတဂါကဲထီဂ်ဘိမုလါယုအလါကပီအဂီ

(တံအိဂ်ဖိဂ်) တသုဘုဂ်. ပုခရံဂ်ဖိတဂါမုကျဲးစါမတံထဲတဂါဂီန့ဂ်  
လီကံ နိမုခိဂ်ထံတလီစါလါ အအဲဂ်ဒီးကွးစိကွံပိဂ်လဲဂ်နံ အသိး  
လီ. မာဝဲတသုဘုဂ်. ကစာယုတရဲဂ်လီကျဲလီပံစါဝဲလါပုကဘုဂ်  
မာအတံမာထဲတဂါဂီဘုဂ်. ကျဲလါအဒီးန့ဂ်တံလါကပီမုအဖိမုဂ်ဖိခါ  
တဖုဂ်အတံအိဂ်မုလီ. မိန့ဂ်ဒီးကစာယုအတံသုးတံကျဲမုဝဲ, ခရံဂ်  
ဖိတဖုဂ်ကမာသကိးတံလါအတံအိဂ်ဖိဂ်အပူလီ. ပုခရံဂ်ဖိတဖုဂ်အ  
တံမာသကိးတံန့ဂ်လီကံဒ်တံသုဂ်ထီဂ်တဖျါဂ်, အိဂ်ဒီးအကွံအဂီအါ  
မံအသိးလီ. ပံသုဂ်ပံသုးလံစိဆုအဆါလါအဖိလံအံတကွံ.

“ မံသးန့ဂ်ဒီးသုတမုလါဘုဂ်ပုတခီဘိမုဖိဒီးပုမံဘုဂ်. မု  
မုသုမုပုဝါဖိသကိးသကိး, ပုဝါဖိဒီးယုအပုဟံဂ်ဖိ, ဒီးတံမာထီဂ်  
သုလါပုတံမာ, ဒီးဝံသုဂ်တဖုဂ်အိဂ်ထံအဖိခိဂ်, ဒီးယုဂ်ရှူးအကစာဒ်

ဝဲမုဟံဂ်အသန့ဂ်အိဂ်ထံလီ. အဝဲဒုဂ်အပူဟံဂ်န့ဂ်ဘုဂ်လီဖိးဒုလီ  
အသးဒီးဖျါဂ်ညါသတးဒီး, ဒိဂ်ထီဂ်ဒီးကဲထီဂ်လါယုအဟံဂ်စိဆုလီ. ဒီး  
လါအဝဲဒုဂ်အပူ, တံသုဂ်ထီဂ်ယုဂ်သုလါယုအိဂ်ဝဲဆိးဝဲအလီလါသး  
အပူလီ.” (အုး ၂:၂၉-၂၂)

လါ လံ တ ဆါ အံ အ ပူ တံ က တိ တ ဘျူး ထံ ငှ နဲ ဂ် ပု  
လါ “ တံအိဂ်ယုအိဂ်ဖိးလါတံဖးတံမာ ” အပူအဂုလီ. လါအကျါ  
တနီမုဝဲ, ပကဲထီဂ်ပုဝါဖိသကိးပုဝါဖိဒီးပရုလီဘုဂ်ပသးဒီးပုစိဆု  
တဖုဂ်လါယုအဟံဂ်ပူ, ဒီးဟံဂ်အံဘုဂ်တံတုထီဂ်အီလါပနီခိတုအ  
ကဲထီဂ်ဒီးတဖျါဂ်ယီလီ. အအံမုယုအတံသုးတံကျဲလါပကဟံဂ်ဖိဂ်  
ထီဂ်ပသးဒီးမာသကိးတံယုယုဖိးလါအဂီလီ. “ အဂုဒ်အံပမုယု  
အပုမာသကိးတံတဖုဂ်န့ဂ်လီ. သုမုယုအစု, ဒီးသုမုယုအတံသုဂ်  
ထီဂ်လီ.”

(၁ကရံဂ် ၃:၉)

### အိဂ်ယုအိဂ်ဖိးလါတံရုလီသး

တံအိဂ်ယုအိဂ်ဖိးလါတံအိဂ်ဖျါ (ဒ်ပစံးတံအသိးလါ  
အဘုဂ်ခိဂ်ဒီးတမုဘုဂ်လါတံသုဂ်အိဂ်သးအိဂ်ဘုဂ်) န့ဂ်မုတံလါပမာ  
အီညီ, ဘုဂ်ဆုဂ်တံယုတံဖိးတအိဂ်လါပကျါဘုဂ်. ပကဟုဂ်တံအဒိပ  
ကစာယုထံဂ်တဖု, ဒီးသုဂ်မံညီတဖုလါပျံတဘိယီသုယာ်, ဖဲအဘုဂ်  
စာယုအသးအခါလါပျံအယီမုတအုဂ်လီအသးသန့ကု, ပစံးလါအ  
အိဂ်ယုအိဂ်ဖိလံတသုဘုဂ်.

တဘျီဘျီပကထံဂ်ဘုဂ်လါပုခရံဂ်ဖိတဖုဂ်ဒ်အမုတံ  
အိဂ်ဖိဂ်တဖုယီအသိးဖျါဘုဂ်ပုလါအအိဂ်ယုအိဂ်ဖိးကစိဒီးဘုဂ်ဆုဂ်တု  
တံဖးသကိးမာသကိးတံအိဂ်ထီဂ်လံဒီး, တံတယုတဖိးအိဂ်ထီဂ်ဝဲလီ.

ယူဘ၍အသးလၢအဖိမုၢ်ဖိခွါတဖၣ်ကရူလိာ်အသး. ဒီးအိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလီၤ. “ ဒီပုၤဝါအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢသးတဖျါၣ်ယီၤအံၤ, ဂ့ၤဆံးဒိၣ်လဲၣ်, ဒီးမုၢ်ဆံးဒိၣ်လဲၣ်ဆံးဒိၣ်လဲၣ်န့ၣ်ကွၢ်ကွၢ်တက့ၢ်.” (စံး ၁၃၃:၁) တၢ်ရူလိာ်ဒ်အံၤအသိးပတမၤန့ၢ်အီၤညီၣ်ကဒၣ်ထီၣ်ဘိဘၣ်. ကဘၣ်မုၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီၤသးလီၤ, ဒီးကဘၣ်ကျဲးစၢၤဝဲလၢအတၢ်ကရၢကရိအပူၤလီၤ. အလီၤအိၣ်လၢပုၤကိးဂၤဒဲးကဘၣ်အိၣ်ဒီး, တၢ်ဝံသးစူၤ, တၢ်အိၣ်လီၤသး, ဒီးတၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသးဒ်လံာ်တဆၢအံၤမတဲဘၣ်ပုၤအသိးလီၤ.

ခရံၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲဒၣ်မုၢ်ခရံၣ်အတလးမူပိာ်မုၢ်လၢအယံလၢလီၤ....

# ကတၢၢ်လံ

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးပုၤဘၣ်ယိာ်လၢကစၢ်အယီၤယဲဒၣ်အံၤ, ယယုကညးသုဒ်သိးသုကလၢဒ်အကြၢးဒီးတၢ်ကိးက့ၤသုအသိးအိၣ်ဒီးကယံတၢ်အိၣ်လီၤသုသးဒီးသ့ၣ်စူၤသးစူၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်ဝံသးစူၤယဲးယဲး, ဒီးကိၤသုသးသကိးသကိး, လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံအပူၤတတးဒီး, ဂုၢ်ဟံးန့ၢ်သုသးတဖျါၣ်ယီၤ, လၢတၢ်ယူတၢ်ဖိးအတၢ်စၢၤယာ်အပူၤတက့ၢ်.” (အံး ၄:၁-၃)

ခရံၣ်အတလးမူပိာ်မုၢ်ယံလၢ, အသကဲးပတ်, မုၢ်တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလီၤ. အဝဲဒၣ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢခရံၣ်အအိၣ်, တၢ်အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤ, အိၣ်ယူအိၣ်ဖိးလၢတၢ်ဖံးတၢ်မၤအပူၤ, ဒီးရူလိာ်အသးလၢတၢ်ယူတၢ်ဖိးအပူၤလီၤ.

“ ပုၤလၢအကွၢ်ထီၣ်ဒ်မုၢ်ဆုၣ်အသိးလၢအယံအလၢဒ်လၢအသိး, ကပြုၤကပြီၤဝဲဒ်မုၢ်အသိး, ဒီးမုၢ်တၢ်ပျံၤအလီၤဒီးဒ်ပုၤသုးမုၢ်အိၣ်ဝဲဒီးသုးအလၢၣ် (နီၢ်တယၢ်) အသိးန့ၣ်, မုၢ်မတၢ်တဂၤလဲၣ်.” (တၢ်ဖိး၁၀) အဝဲဒၣ်မုၢ်တလးမူပိာ်မုၢ်, သိဖိအမၤ, မုၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢ